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»آرمان ملی«   به بررسی اجرای کوپنی شدن یارانه ها می پردازد؛

چالش کالابرگی شدن یارانه نقدی 
     کارشناس اقتصادی: منابعی که قرار است به صورت مستقیم یا غیرمستقیم به شکل کالابرگ به مردم ارائه شود 

 نخواهد توانست با کمبودهای معیشتی مردم مقابله کند و تغییر برنامه ریزی های مسئولان در تخصیص 
یارانه نقدی یا کوپن نیز ناشی از بی برنامگی  است 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح: 
باید خود را برای تقابل با تهدیدات ترکیبی آماده کنیم 

تجمعات دانشجویی در دانشگاه های تهران

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس: 
گفت وگوهای اجتماعی بسیاری از آشوب های هیجانی را مدیریت می کند

تشکیل اجتماعات قانونی

در کشوری با هشتادوپنج میلیون جمعیت با آمار بسیار خوب 
تحصیلکردگان، فرهیختگان وجوانان زندگی می کنیم در زمانه ای 
که رسانه های مختلف خبری، تحلیلی وابسته و مستقل در دنیای 
واقعی و رسمی و هم در دنیای مجازی و دیجیتال همه روزه بلکه 
هر ساعت با ارسال خبر، پیام، شعار و طرح موضوعی جدید و تحلیل 
پیوسته خبرها و انتشار دیدگاه ها بر افکار و اندیشه های مردم جهان 
اثر می گذارند، البته جوانان به دلیل کم تجربگی و پاکی طینت به 
راحتی تحت تاثیر آن سخن ها و پیام ها قرار می گیرند. از سوی دیگر 
جوانان مستمرا با دانش و تکنولوژی، ابداعات و اختراعات جدید 
آشنا می شوند با ملاحظه سبک های زندگی در دیگر جوامع با 
سوالاتی مواجه می شوند و انتظارات و خواسته هایی برای شان پیش 
می آید که نیازمند شنیده شدن و پاسخگویی از سوی متولیان و 
مسئولان است. بی توجهی و عدم پاسخگویی به این پرسش ها 
می تواند به سرخوردگی، بروز رفتار های تحریک آمیز منجر شود. 
حوادث اخیر کشور هم می توان به عنوان بازتابی از عدم پاسخگویی 
و شفافیت تلقی کرد که لازم است برای آن چاره اندیشی کرد. ایجاد 
کرسی های آزاداندیشی در دانشگاه ها که مورد تاکید مقام معظم 
رهبری قرارگرفته علاوه بر آنکه تولید سرمایه اجتماعی می کند وبر 
آگاهی های مردم می افزاید، فرصتی برای طرح موضوعات اساسی 
کشور و مشارکت فرهیختگان در اداره امور جامعه فراهم می کند، 
در حقیقت مسیری برای گفت وگو با جوانان نیز به وجود می آورد که 
لازم است ارج نهاده شود، قانونمند شود و توسعه یابد. رئیس جمهور 
محترم در صحبت های اخیرشان با مردم به این موضوع اشاره کرد 
که برای شنیدن حرف های جوانان و اظهار احساسات آنان لازم 
است امکانات و شرایطی فراهم شود تا جوانان بتوانند نظراتشان را 
در مورد اداره امور کشور وبرنامه های دولت بیان نمایند و آن را نقد 
کنند. بعد از وقوع تظاهرات اخیر در نقاط مختلف کشور واظهار 
احساسات توسط جوانان و پیرو سخنان رئیس جمهور، برخی از 
اندیشمندان، اهل سیاست، اساتید دانشگاه ودیگر دلسوزان با 
استناد به قانون اساسی که تجمع، تشکیل اجتماعات و اظهارنظر 
در مسائل کشور را حق مردم دانسته است از طرق مختلف از دولت 
درخواست کردند تا مکان های امنی را برای تجمع مردم وبیان 
نظراتشان اختصاص دهند تا مردم به خصوص جوانان بدون هیچ 
نگرانی و دغدغه ای خواسته ها و انتظاراتشان را به گوش متولیان 
اداره کشور برسانند. برای آنکه این اقدام ضروری و راهگشا به 
صورت قانونمند و موثر عملیاتی شود و از نتایج آن همگان بهره مند 
شوند و مورد سوءاستفاده افراد مغرض قرار نگیرد لازم است قانون 
عادی تشکیل اجتماعات با یک طرح دوفوریتی و به استناد به 
قانون اساسی و در نظر گرفتن همه نکات و ضرورت های مورد نیاز 
این نوع تجمعات و گفت و شنودها که سوابق آن نیز موجود است، 
تدوین شود و به تصویب مجلس برسد. با عنایت به اینکه فرایند 
تدوین قانون زمان بر است ضرورت دارد با استناد به متن قانون 
اساسی که هر نوع تجمع مسالمت آمیز و تشکیل اجتماعات در 
کشور را آزاد اعلام کرده است که نیاز به مجوز هم ندارد از مسئولان 
ذیربط انتظار می رود به فوریت و بدون ورود به بوروکراسی اداری 
و دست اندازها با تنظیم آیین نامه ای اجرایی و اختصاص مکان و 
فراهم کردن شرایط مناسب امکان تشکیل اجتماعات را مهیا  کرده 

و عملیاتی کنند. 

انتخابات کنگره آمریکا در پیش است، گرچه مساله ایران خیلی تعیین 
کننده در نتایج انتخابات کنگره آمریکا نیست و تاثیری در روند انتخابات 
مذاکرات نخواهد داشت اما طبیعتا هم ایران و هم آمریکا هر دو ترجیح 
می دهند که منتظر باشند ببینند بالاخره اکثریت مجلس نمایندگان که 
الان دست حزب دموکرات است در انتخابات آبان ماه تکرار خواهد شد یا 
باز دست جمهوریخواهان می افتد؟ یک اکثریت شکننده یک کرسی هم 
در سنا دارند و آنهم از این جهت که دموکرات ها اکثریت مجلس سنا را 
خواهند داشت یا جمهوریخواهان، مهم است. گرچه باز هم تاکید می کنم 
این موضوع تاثیر تعیین کننده در روند مذاکرات ندارد ولی از بابت اینکه 
حزب دموکرات طرف مذاکره کننده با ایران است، اینکه نتایج انتخابات چه 
باشد، در موقعیتش در نوع مذاکراتی که انجام می دهد، تاثیرگذار خواهد 
بود و حداقل این است که ایران می داند با طرفی دارد مذاکره می کند که 
یک اکثریتی در مجلس دارد و اگر شکست خورده باشد، نیز می داند با 
طرفی گفت وگو می کند که حداقل شکست خورده انتخابات است. در 
هر صورت به نظر می رسد آمریکایی ها منتظر برگزاری انتخابات آبان ماه 
هستند. آزادی باقر نمازی نیز از سوی طرف ایرانی به دلایل بشردوستانه 
اعلام شده و طرف آمریکایی ها هم تکذیب کرده که دارایی های ایران در 
کره را مابه ازای آن آزاد کرده باشد. به نظر می رسد انتشار این اخبار مثبت 
حداقل روی جو منفی که مذاکرات روی بازار گذاشته، اثر مثبت  گذاشته و 
فضا را تا حدودی مثبت  کرده است. ولی به هر حال طرف آمریکایی تکذیب 
کرده توافقی درباره آزادی دارایی های ایران داشته باشد. باید ببینیم به 
رغم آزادی آقای نمازی خبری از آزادی دارایی های ایران به عمان می شود. 
درحقیقت برجام با اینکه تا حدی از وضعیت کما خارج شده بود ولی 
عملا بازهم وارد کما شد و همه چیز معطل است و به گفته اولیانوف بعد از 
انتخابات کنگره مذاکرات از سر گرفته می شود. واقعیت این است که هر دو 
طرف متضرر می شوند. طرف اروپایی دنبال این است که تحریم های نفتی 
پایان پیدا کند تا بتوان در بازار انرژی تحول ایجاد کرد. اما طرف ایرانی هم از 
عدم نفعی که از تحریم های گسترده می برد و مشکلاتی که بر اقتصاد کشور 
وجود دارد، زیان می بیند. از این رو به نظر می رسد هرچه زودتر توافق کنیم 
و به نتیجه برسیم، بهتر است هرچند آخرین بار مذاکرات عملا معلق شد 
تا دوباره از سر گرفته شود!شانگهای یک اتحاد اقتصادی نیست بلکه یک 
اتحاد سیاسی-  امنیتی و تا حدودی خیلی کمتر اقتصادی است. بنابراین از 
لحاظ اقتصادی اگر بخواهیم حساب کنیم باید روی اتحادیه اوراسیا حساب 
کنیم و نه شانگهای. شانگهای بیشتر جنبه های سیاسی و امنیتی دارد اما 
توجه به یک نکته خیلی ضروری است. الان شانگهای در قضیه بحران 
اوکراین و تحریم هایی که روسیه شده، با اینکه روسیه خودش بنیانگذار 
شانگهای است ولی کشورهایی مثل چین، هند و قزاقستان کاملا سیاست 
بی طرفی اتخاذ کردند و از سیاست روسیه حمایت نکردند. در قطعنامه 
پیشنهادی که اخیرا در محکومیت روسیه در شورای امنیت صادر شد برای 
اینکه این چهار استان را ضمیمه خاک خودش کرده، فقط تنها کشوری که 
رأی منفی داد، روسیه بود و عملا وتو کرد. کشورهایی مثل چین و هند رأی 
ممتنع دادند. امری که خیلی مهم بود و حتی برزیل که در بریکس با روسیه 
هست رأی ممتنع داد. پس وقتی سازمان شانگهای درمورد بنیانگذارش 
اینگونه عمل می کند در مورد ایران یا سایر کشورها تکلیف روشن است. 
عمدتا کشورهای عضو شانگهای با اینکه یک سازمان امنیتی و سیاسی 
هستند ولی بیشتر بر محوریت منافع خودشان عمل می کنند، تصمیم 
می گیرند و اجرا می کنند و نه منافع جمعی اتحادیه یا سازمان شانگهای 

چون عملا دیدیم چنین چیزی در مورد روسیه انجام نشد. 

آرمان ملی: رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به وقایع اخیر و بروز 
ناامنی هایی در کشور، اظهار داشت: در روزهای گذشته دشمنان به واسطه یک بهانه 
کوچک، توطئه و فتنه بزرگی را علیه انقلاب اسلامی رقم زدند تا مسیر پیشرفت کشور 
را کند و ناهموار کنند؛ اما ملت بزرگ ایران با درک عمیق و بصیرت نافذ به میدان آمد و 
پشتیانی خود را از نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران در برابر توطئه گران استکباری 
اعلام کردند. سرلشگر محمد باقری گفت: البته دشمنان با ابهام افکنی و دروغ پردازی 
در بستر فضای مجازی، عده ای از جوانان و نوجوانان کشور را فریب دادند و این افراد 
فریب خورده ممکن است مسیر آشوبگری را با تهییج عناصر مزدور ادامه دهند که البته 
مسئولیت و ماموریت فرماندهی انتظامی کل کشور با همکاری سپاه و بسیج این است 
که با دقت کامل و با رعایت تمامی موازین، امنیت و آرامش کامل را به کشور بازگردانند 
تا کشور در سایه امنیت مسیر رشد و تعالی خود را طی کند. وی با بیان اینکه مهم ترین 
سرمایه و عامل پیشرفت هر سازمانی، نیرو و سرمایه انسانی آن سازمان و نهاد است، 
گفت: از این رو، فرماندهان ما باید تلاش کنند تا نیروی انسانی ضمن بهره وری عالی، 
هر روز بر توانمندی و ارتقای سطح کیفی اش افزوده شود.  باقری تأکید کرد: فرماندهان 
نباید نسبت به وضعیت موجود قانع باشند. شایسته گزینی و شایسته سالاری و مراقبت 
نسبت به افزایش تخصص و مهارت کارکنان و همچنین استفاده از توانمندی و تخصص 
افراد و مدیریت مناسب این سرمایه عظیم قطعاً می تواند زمینه رشد بیشتر را فراهم 
کند. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه امروز فضای مجازی نسبت به گذشته 
جلوه بیشتری پیدا کرده است، افزود: اطلاعات کافی از فضای مجازی، سواد رسانه ای و 
مراقبت نسبت به آسیب های این فضا یکی از مهم ترین نکاتی است که باید به آن توجه 

شود. به طور قطع ارتقای آگاهی در این رابطه در مصون ماندن افراد از آسیب های این 
فضا می تواند کمک قابل توجهی داشته باشد؛ لذا تأکید می کنم که تمامی فرماندهان 
ما در سطوح مختلف نسبت به این موضوع حساسیت داشته باشند و با مسئولیت پذیری 
کامل در این رابطه حرکت کنند. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح تأکید کرد: مسئولان 
و فرماندهان ما باید نسبت به اتفاقاتی که امروز و یا در آینده در فضای مجازی رخ 
می دهد، درک و فهم عمیق داشته باشند و همچنین با احساس مسئولیت و بصیرت 
کافی خانواده ها، کارکنان و دیگر افراد جامعه را نیز نسبت به این فضا آگاه و در این رابطه 
روشنگرانه عمل کنند.  وی عنوان کرد: طبیعی است که به موازات پیشرفت روش ها و 
پیچیده تر شدن امکانات دشمنان برای ایجاد انحراف در جامعه، نیروهای مسلح ما در 
تمام سطوح نیاز به تعمیق در معنویات، دین شناسی و بصیرت سیاسی داشته باشند؛ 
لذا باید اذعان کرد که امروز با پیشرفت هایی که دشمنان در این مسیر داشته اند، دیگر 
روش های سنتی گذشته و انجام اقدامات تکراری و کم اثر پاسخگوی این وضعیت 
نیست و تعلل در این زمینه ممکن است که ما را دچار عقب ماندگی کند. باقری تصریح 
کرد: فرمانده معظم کل قوا بارها بر ضرورت توجه بر تهدیدات ترکیبی تأکید کرده اند 
و به واقع نیز ما امروز با تهدیدات ترکیبی مواجه هستیم؛ تهدیدات نظامی، امنیتی، 
فرهنگی، تهدیدات نوظهور و بعضاً ناشناخته که به صورت همزمان و با ترکیب اندیشیده 
توسط دشمنان علیه ما بروز می کند و ما باید خود را برای چنین صحنه و تقابلی آماده 
کنیم؛ همچنین فرمانده معظم کل قوا فرمودند بازی جنگی که در این رابطه انجام 
می دهید، باید در جهت مقابله با جنگ ترکیبی باشد؛ که این کارِ فوق العاده سنگین و 

پیچیده بر عهده ما و سایر فرماندهان نیروهای مسلح است. 

آرمان ملی: ظهر شنبه )۱۶ مهر( تعدادی از دانشجویان با برگزاری تجمعاتی 
در برخی دانشگاه ها برای دقایقی فضای دانشگاه را ملتهب کردند. بر این اساس تا 
ساعت ۱۴ دیروز حدود ۱۵۰ تا ۲۰۰ نفر از دانشجویان دانشگاه تهران در محوطه این 
دانشگاه تجمع کردند. این تجمع کنندگان با سر دادن شعارهایی سعی داشتند سایر 
دانشجویان را با خود همراه کنند که موفق به این امر نشدند.  این تجمع از مقابل در 
اصلی دانشگاه آغاز شد و تا در دانشکده ادبیات کشیده شد.  روبه روی دانشگاه تهران 
و از سردر اصلی تا میدان انقلاب نیز حدود ۵۰ نفر برای لحظاتی تجمع کردند که با 
حضور نیروهای یگان ویژه فراجا پراکنده شدند. در دانشگاه علامه نیز حدود ۱۰۰ 
دانشجو در محوطه دانشگاه تجمع کردند و شعارهایی سر دادند. بعد از شکل گیری 
این تجمع حدود ۶۰ تا ۷۰ نفر از دانشجویان بسیجی دانشگاه نیز تجمع کردند و 

شعارهای خود را مطرح کردند. این تجمع بدون درگیری و صرفا با شعارهای دو طرف 
در محوطه دانشگاه انجام شد. همچنین ظهر دیروز حدود ۴۰ تا ۵۰ نفر هم در دانشگاه 
تربیت مدرس به تجمع پرداختند. براساس این گزارش به رغم فراخوان های بسیاری 
که ضدانقلاب برای برگزاری تجمع در دانشگاه شریف داشت، این دانشگاه روز آرامی 
را سپری کرد و تنها در بیرون از محوطه دانشگاه گروه های ۴۰ تا ۵۰ نفره ای مقابل 
در پشتی دانشگاه تجمع کردند و برای لحظاتی عبور و مرور خیابان پشتی دانشگاه را 
با اخلال مواجه کردند. دانشگاه الزهرا نیز که میزبان رئیس جمهور و شرکت بیش از 
۷۵۰ نفر از دانشجویان در مراسم آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها تقریبا ۵۰ تا ۷۰ نفر 
در محوطه دانشگاه تجمع کردند. این افراد با سردادن شعارهای ساختارشکنانه برای 

دقایقی فضای دانشگاه را ملتهب کردند. 

آرمان ملی: سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 
حرکت به سمت بسترهای گفت وگوهای اجتماعی می تواند فرصت طرح بسیاری 
از انتقادات را در بستری صلح آمیز و آرام فراهم و بسیاری از آشوب های هیجانی را 
مدیریت و کنترل کند. احمد راستینه با اشاره به تاکیدات رئیس جمهوری بر حق 
اعتراض قانونی مردم و همچنین اصلاح برخی روندها در کشور نظیر گشت ارشاد با بیان 
اینکه »در اینکه اصلاح فرآیندها که می تواند به بهبود نتیجه منجر شود، هیچ مخالفتی 
وجود ندارد«، تاکید کرد: امروز حجاب به عنوان مهم ترین مولفه  فرهنگ و سبک زندگی 
ایرانی و اسلامی مورد پذیرش اکثریت آحاد جامعه است و این پذیرش نیز درونی است 
و کسی در آن تردیدی ندارد. وی ظهار کرد: امروز همه با اصلاح فرآیندها در حوزه 
عفاف و حجاب موافقند و ما فکر می کنیم هرچقدر نقش وظایف دستگاه های مختلف 
بر اساس مصوبه ۴۲۷ شورای  عالی انقلاب فرهنگی بهتر اجرا شود بار کمتری بر دوش 
نیروی انتظامی گذاشته خواهد شد اما امروز نیروی انتظامی در حال انجام کم کاری 
بسیاری از دستگاه های مسئول است؛ درحالی که این مسئولیت ها متوجه دستگاه هایی 
است که در حوزه فرهنگی نقش جدی و مهمی دارند. سخنگوی کمیسیون فرهنگی 

مجلس گفت: موضوع حجاب و عفاف یک موضوع کاملًا فرهنگی و اجتماعی است و 
همه دستگاه ها باید به سمت انجام مسئولیت های خود حرکت کنند؛ در این راستا 
اصلاح فرآیندها و تمرکز بر مسئولیت دستگاه هایی که مسئولیت آموزشی و ارتقای 
شاخص های نظام فرهنگی و اجتماعی را بر عهده دارند مورد تاکید همه است. راستینه 
افزود: اگر کسی در راستای عدم التزام به قوانین مشخص جمهوری اسلامی حرکت کند 
و مرتکب جرمی نظیر کشف حجاب شود، طبیعتاً مجرم است اما معتقدیم که برخورد با 
این مجرم نیازمند قوانین مشخص و متناسب با حوزه های اجتماعی است؛ چنانچه در 
این راستا نیازمند یک بازنگری در ساختار قانون باشیم، طبیعتاً باید به آن سمت حرکت 
کنیم. وی تاکید کرد: مجلس می تواند با کمک به اصلاح فرآیندها، همه دستگاه ها را 
در این راستا پاسخگو کند. مطالبه مجلس این است که همه دستگاه ها به وظایف خود 
عمل کنند. این نماینده مجلس اظهار کرد: توسعه برگزاری کرسی های آزاداندیشی، 
فراهم شدن بسترهای نقد و گفت وگو، حرکت به سمت بسترهای گفت وگوهای 
اجتماعی می تواند فرصت طرح بسیاری از انتقادات را در بستری صلح آمیز و آرام فراهم 

و بسیاری از آشوب های هیجانی را مدیریت و کنترل کند. 

روی اتحادیه اوراسیا حساب کنیم
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نظر می رسد که در شرایط فعلی آنچه باعث بروز برخی 
اتفاقات و ناآرامی ها شده  مسئله اعتماد عمومی است. 
گرچه شاید عده ای معتقد باشند که اعتماد عمومی وجود 
دارد ولی واقعیت این است که مردم نمی گویند که برخی 
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نباشد. تجربه زیسته شده ...

مهدی مطهرنیا 
کارشناس روابط بین الملل

انتخابات لغزنده آمریکا 

بازداشت اشتباهی نویسنده سرشناس اصولگرا 

سکوت مداحان سرشناس!
 حاج منصور ارضی، سعید حدادیان و محمود کریمی 

تا کنون موضعی درباره وقایع اخیر نگرفته اند
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لحظه هیچ تصمیم جدیدی درباره فیلترینگ دائمی گرفته 

نشده و حتی وزیر ارتباطات به تازگی....

آرمان ملی : یک کارشناس بازار کار درباره افزایش حقوق 
کارمندان و بازنشستگان لشکری و کشوری می گوید: هنوز 
هم دولت و سازمان برنامه نتوانسته منابع لازم و اعتبار این 
افزایش را مشخص کند و دقیقا به مجلس اعلام کند. در 

نهایت در خصوص این افزایشی که ...
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یــادداشـــت
اعتماد ، صداقت و شفافیت

کــوتــــاه

 جامعه امروز با مشکلات مختلفی مواجهه است اما به نظر 
می رسد که در شرایط فعلی آنچه باعث بروز برخی اتفاقات 
و ناآرامی ها شده  مسئله اعتماد عمومی است. گرچه شاید 
عده ای معتقد باشند که اعتماد عمومی وجود دارد ولی 
واقعیت این است که مردم نمی گویند که برخی مسئولان 
سخنان ناراست بیان می کنند بلکه مساله این است که این 
سخنان برای  برخی چندان باورپذیر نیست. لذا اگر که دولت 
می خواهد که این اعتماد عمومی به نحو واقعی برقرار باشد 
باید همه چیز را شفاف با مردم در میان بگذارند. صداوسیما 
باید واقعیت همه مسائل را به جامعه منعکس کند. در دولت 
قبلی زمانی که آقای روحانی رئیس جمهور وقت در مجلس 
مورد هتک قرار گرفت و سپس بر سرجای خود باقی ماند 
و حکم عدم کفایت به وی داده نشد و تا روز آخر دولت به 
فعالیت پرداخت مردم می گویند که این اختلافات چندان 
واقعی نیست چرا با وجود این اختلافات و بعضا توهین ها 
وقتی هیچ تغییری ایجاد نمی شود. باید صادقانه و شفاف با 
مردم برخورد داشت. صدا وسیما نمی تواند به طور یک طرفه 
برخورد کند و باید همه حرف ها را بزند و اخبار مختلف مورد 
توجه قرار بگیرد. نباید یک طرفه به قاضی رفت و قضاوت های 
یک طرفه انجام داد. اینکه طرفداران دولت حمایت می آیند 
و شعارهایی می دهند بدین معنا نیست که آنها متوجه قضایا 
نیستند و اعتراضی نسبت به شرایط فعلی در حوزه های 
مختلف مخصوصا شرایط اقتصادی و معیشتی ندارند. بلکه 
اینها هم از مسائل باخبرند. بنابراین شفافیت و حق گویی و 
صداقت باید باشد تا اعتماد عمومی ترمیم شود. مسئولان 
باید متوجه شوند که باید روش خود را تغییر دهند. البته نه 
بابت این حوادث و اتفاقات اخیر و... به لحاظ کلی  مسئولان 
هر قدر با جامعه صادق تر و شفاف تر باشد نتیجه  مطلوب تری 

خواهد گرفت. 

دیدگــــاه
 انتخابات لغزنده آمریکا 

آنچه در انتخابات آمریکا در همه زمان ها باید مورد توجه قرار 
گیرد؛ لغزندگی پیش بینی در مورد انتخابات ایالات متحده 
آمریکاست. شاید هیچ کشوری در دنیا از منظر لغزندگی آرای 
عمومی در روزهای پایانی منتهی به انتخابات در دنیا به ایران 
نزدیکتر از ایالات متحده آمریکا نباشد. تجربه زیسته شده 
بسیاری در ایران در باب انتخابات به واسطه فرآیند حاکم بر 
انتخابات بر ایران و ویژگی های اساسی ناشی از روند موجود و 
تجربه های انجام یافته، نشان می دهد تا روزهای پایانی انتخابات 
نمی توان به پیش بینی آرای انتخاباتی پرداخت. گرچه در 
انتخاب های اخیر در ایران به دلایلی این موضوع تا حدودی از 
متن به حاشیه رفته است اما در اواخر دهه ۶۰ و بعد از انتخاب 
... هاشمی رفسنجانی به ریاست جمهوری و انتخابات  آیت ا
گوناگون در این برهه تا انتخابات حسن روحانی تا حدودی این 
لغزندگی در جامعه ملی ایران قابل مشاهده بود اما در انتخابات 
ایالات متحده آمریکا همواره این لغزندگی وجود داشته است. 
از این رو پیش بینی انتخابات در آمریکا بسیار سخت به نظر 
می رسد. برعکس در کشورهای اروپایی اساسا می توان ۳ ماه 
قبل از برگزاری انتخابات تا حدودی قابل اطمینان به پیش بینی 
نتایج انتخاباتی روی آورد. اگر چه اکنون نیز در اروپا به واسطه 
تغییر و تحولات پرشتاب این لغزندگی درحال گسترش است. 
با توجه به این معانی به نظر می رسد به رغم پیش بینی های 
اولیه در ۱۲ماه گذشته در پیروزی جمهوریخواهان در کنگره 
ایالات متحده آمریکا، اکنون شاهد یک فضای رقابتی شدید 
میان جمهوریخواهان و دموکرات ها در انتخابات کنگره ایالات 
متحده آمریکا خواهیم بود. اکنون وضعیتی که مشاهده می کنیم 
آن است که پیروزی قابل اتکای جمهوریخواهان در ماه ها و 
هفته های گذشته با تردیدهایی روبه رو شده است اما این تردید ها 
آن اندازه نیست که جمهوریخواهان در این زمینه تا حدود 
زیادی از متن به حاشیه بروند. لذا امیدهایی وجود دارد که نشان 
می دهد می توان در این ارتباط این آینده پژوهی پیش بینانه را 
داشت که جمهوریخواهان خواهند توانست اکثریت لرزانی را 
مانند دموکرات ها در وضعیت کنونی کنگره آمریکا به دست 
آورند و این پیش بینی نزدیک تر به واقعیت های موجودی است 
که هم اکنون دیده می شود. با توجه به اینکه کمتر از یک ماه به 
انتخابات آینده کنگره آمریکا مانده است و با عنایت به این نکته 
که روزهای پایانی مهم قلمداد می شود، اگر دولت بایدن بتواند به 
موفقیت هایی در زمینه های گوناگون به ویژه در عرصه سیاست 
داخلی و یا به یک شگفت معنادار در عرصه سیاست خارجی 
دست یابد، احتمال آن وجود دارد که این فضای رقابتی به نفع 

دموکرات ها بیش از گذشته حرکت کند. 

ویــــژه
پیگیری بیمه آمران به معروف و ناهیان از منکر

سخنگوی ستاد امر به معروف و نهی از منکر کشور از پیگیری 
بیمه آمران به معروف و ناهیان از منکر خبر داد.  حجت الاسلام 
سیدعلی خان محمدی با اعلام این خبر گفت: در نشست چندی 
قبل رئیس و مدیران ستاد امر به معروف و نهی از منکر با وزیر امور 
اقتصاد و دارایی و مدیران صنعت بیمه کشور با پیشنهاد دکتر 
هاشمی گلپایگانی دبیر ستاد و موافقت دکتر خاندوزی وزیر امور 
اقتصاد و دارایی مقرر شد تا نحوه بیمه آمران به معروف و ناهیان از 
منکر کارشناسی و راهکارهای اجرای آن توسط شرکت های بیمه 
بررسی شود. وی با بیان اینکه امروز آمران به معروف و ناهیان از 
منکر در جمهوری اسلامی کم پناه هستند، تاکید کرد: حمایت 
از این افراد بسیار مهم است چون حاکمیت باید پناهگاه آمر به 

معروف و ناهی از منکر باشد. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور در مراسم آغاز 
سال تحصیلی جدید دانشگاه ها که با حضور 
پرشور دانشجویان همراه بود، دانشگاه ها و 
مراکز علمی کشور را اتاق اندیشه ورزی دولت 
دانست و گفت: اندیشه ورزی دانشگاه ها برای 
یافتن راهکارهای مسائل جامعه همواره مورد 
توجه دولت خواهد بود. آیت ا... سید ابراهیم 
رئیسی که صبح دیروز برای آغاز سال تحصیلی 
-۱۴۰۲ ۱۴۰۱ دانشگاه ها، موسسات و مراکز 
آموزش عالی سراسر کشور در دانشگاه الزهرا)س( 
حضور یافت با اشاره به اینکه امروز قریب به ۶۰ 
درصد از دانشجویان کشور را دانشجویان دختر 
تشکیل می دهند، برخورداری توأمان از روحیه 
تحقیق و پژوهش با علم و بردباری دختران 
دانشجو را در این زمینه موثر دانست و افزود: در 
سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی زنان 
زیادی در عرصه های دانشگاهی کشور خوش 
درخشیده و حتی توانسته اند توانایی های خود را 
در عرصه های جهانی نیز به رخ جهانیان بکشند. 
رئیسی تصریح کرد: وقتی یک بانوی فرهیخته 
ایرانی در سطح جهانی دستاورد علمی مهمی 
را ارائه می کند، بر سکویی قرار می گیرد، پرچم 
جمهوری اسلامی برافراشته و سرود ملی ایران 
نواخته می شود، این برای کشور قدرت می آفریند. 

وی با بیان اینکه علم و دانش از مؤلفه های مهم 
قدرت و توانایی هستند، اظهار داشت: امروز 
کشور با همت اساتید و دانشجویان به سطوح 
بالایی از قدرت و توانایی دست یافته است. در 
حالی که روزگاری در این کشور نیازمند واردات 
سیم خاردار بودیم و همان را نیز از ما دریغ 
می کردند، امروز در زمینه های مختلف علمی 
و صنعتی با وجود گسترده ترین تحریم ها به 
پیشرفت های خیره کننده ای دست یافته ایم و به 
مدد الهی این مسیر همچنان ادامه خواهد داشت. 
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش با 
تبریک به دانشجویان تازه وارد تصریح کرد: شما 
همه همت و تلاش خود را وقف تحقیق و پژوهش 
کنید، دولت نیز همه تلاش خود را برای تمهید 
لوازم و امکانات لازم برای شما به کار خواهد 
گرفت. رئیسی رفع دغدغه اشتغال برای دختران 
و پسران دانشجو را از تکالیف دولت دانست و بیان 
کرد: دولت دانشگاه را اتاق اندیشه ورزی خود 
می داند و انتظار دارد دانشگاه ها و مراکز علمی با 
اندیشه ها و ابتکارات نو به یاری دولت بشتابد. وی 
در ادامه سخنان خود با اشاره به رد پای دشمن 
در اغتشاشات اخیر اظهار داشت: دشمن تصور 
می کرد که می تواند در ظرف دانشگاه امیال 
خود را دنبال کند، غافل از اینکه دانشجویان و 

اساتید ما بیدار بوده و اجازه تحقق خیال های 
باطل دشمن را نخواهند داد و حتماً در عرصه 
علم و دانش نیز مانند دیگر عرصه ها دشمن را 
ناکام خواهند گذاشت. رئیسی با تبیین منطق 
دولت در مذاکرات رفع تحریم و تلاش دشمن 
برای تحمیل شروط خود به ایران عنوان کرد:  از 
ابتدا اعلام کردیم میز مذاکره را ترک نخواهیم 
کرد، اما به مذاکرات عزتمندانه پایبند خواهیم 
بود و امروز منطق جمهوری اسلامی ایران در 
دنیا مورد پذیرش است. رئیس جمهور همچنین 
در آیین شکرانه تحقق ۳۰۰ هزار اشتغال در 
روستا و بهره برداری از ۱۲ هزار طرح اقتصادی 
و زیرساختی روستایی، ضمن تقدیر از اقدامات 
عظیم و ارزشمند انجام شده در توسعه اقتصاد 
روستایی گفت: این اقدامات از جمله احداث 
۲۵۰۰ کیلومتر راه و بهره برداری از ۱۱۷ هزار 
واحد مسکونی روستایی، سرمایه ای بزرگ برای 
کشور و پشتوانه مهمی برای اقدامات دولت در 
آینده خواهد بود. آیت ا... رئیسی افزود: با وجود 
اینکه امروز در روستاها آب، برق، مدرسه و خانه 
بهداشت فراهم شده اما همچنان شاهد مهاجرت 
روستانشینان هستیم چرا که اقتصاد روستایی 
را به صرفه نمی بینند. وی هدف گذاری شعار 
»روستای مولد دانش پایه« را راه حل این مشکل 
دانست. رئیس جمهور تنوع قومی در کشور را 
یک فرصت و نقطه قوت برای جمهوری اسلامی 
در جهت پیشرفت و توسعه اقتصاد مقاومتی 
دانست و اظهار کرد: دشمن وقتی می بیند با 
وجود همه تحریم ها امروز ۳۰۰ هزار شغل و ۱۲ 
هزار طرح فقط در روستاها ایجاد و راه اندازی شده 
و صنایع تولیدی غیرفعال یا نیمه فعال به چرخه 
تولید بازگشته اند، به فکر توطئه علیه کشور 
می افتد. دکتر رئیسی بر حمایت از شرکت های 
دانش بنیان به ویژه در زمینه تقویت و ارتقای 
سطح تولید در روستاها و نیز کارآمدسازی نظام 

اداری کشور تأکید کرد.  

سیدمصطفی هاشمی طبا
فعال سیاسی

 

  رابطه با مردم،
 رابطه پدر و فرزندی باشد

آیت ا... علوی بروجردی گفت: 
.. و  . آقا امام عسکری صلوات ا
سلامه علیه حق بزرگی به گردن 
ما دارند. معلم بزرگی برای ما 
با همه،  بگیریم  یاد  هستند. 
حتی آن هایی که کج رفتند، 
منحرف  که  آن هایی  حتی 
شدند، رهایشان نکنیم. بار ها 
گفته ام که ما برای همه این ها 
پدر هستیم. این ها بچه های ما 
هستند. علوی است؟ منحرف 
است؟ بسیار خوب! بچه های ما 
هستند یا نیستند؟ چرا رابطه 
پدری را تغییر بدهیم به رابطه 
قدرت؟ توجه داشته باشید! 
من واقعاً در خصوص حوادثی 
که واقع می شود ناراحتم، دلم 
می سوزد. اما مساله این است 
که این طور نیست که هم مردم 
بی دین باشند، این طور نیست 
که هم مردم در مقابل با دین 

باشند. 

 خواص در جریان مسائل 
پشت پرده اتفاقات اخیر 

نیستند

مجلس  در  تهران  نماینده 
گفت: شاهدیم برخی چهره هایی 
که در گذشته سوابق انقلابی 
داشته اند به نیروهای نظامی و 
امنیتی هجمه وارد می کنند؛ 
به دلیل اینکه این افراد در جریان 
آشوب های  پشت پرده  مسائل 
اسماعیل  نیستند.  اخیر 
کوثری افزود: ماموران امنیتی 
و انتظامی مسئولیت و تکلیف 
دارند تا امنیت کشور تضمین 
شود، اگر مسئولان امنیتی به 
دارند  برعهده  که  وظیفه ای 
به درستی عمل نکنند باید مقابل 
فرماندهان خود و مردمی که از 
سوی آشوبگران مورد تعرض و 
تعدی قرار می گیرند، پاسخگو 
باشند. بنابراین مسئولان انتظامی 
و امنیتی اکنون در حال انجام 
وظیفه ذاتی خود هستند و برخی 
تلاش ها برای تضعیف ماموران 
عمل کننده ناشی از عملکرد موفق 
این نیروها در برخورد با آشوبگران 
امنیت  و  نظم  است. حافظان 
کشور با نهایت »خویشتنداری« 
با آشوبگران عمدتا فریب خورده 

برخورد کرده اند.

 حضور رئیس جمهمور در مراسم آغاز سال تحصیلی دانشگاه الزهرا)س( 

 دانشجویان و اساتید ما
 اجازه تحقق خیال های باطل دشمن را نخواهند داد

  تسلیت مقام معظم رهبری
 در پی درگذشت سید رضا موید

حضرت آیت ا... خامنه ای در پیامی درگذشت 
شاعر آیینی با اخلاص آقای سید رضا موید را 
تسلیت گفتند. متن پیام رهبر انقلاب اسلامی 
... الرحمن الرحیم  به این شرح است: بسم ا
درگذشت شاعر آیینی با اخلاص جناب آقای 
سیدرضا موید رحمۀا... علیه را به فرزندان 
و خاندان گرامی ایشان و به جامعه  ادبی 
خراسان تسلیت عرض می کنم. شعر روان و 
دلنشین این هنرمند مومن که غالباً در خدمت 
معارف و ارزش های دینی است یادگار ارزنده  
او در اینجا و ذخیره  گرانبهای او برای نشأه  
اخروی است ان شاءا.... خداوند او را با شهیدان 
محشور فرماید که همواره محافل یاد آنان را با 

سروده های خود رونق  می بخشید. 
سیّد علی خامنه ای۱6 مهرماه ۱40۱

 عذرخواهی 
رئیس دانشگاه شریف

دیدار  شریف،  صنعتی  دانشگاه  رئیس 
رئیس جمهوری با مسئولان این دانشگاه درباره 
اتفاقات اخیر را تشریح کرد. رسول جلیلی با 
اشاره به اهمیت و حرمت دانشگاه و محیط علم 
و آرمان خواهی، تأکید کرد هیچ شخصی مجاز 
به شکستن حرمت این فضای مقدس نیست و 
ضمن اشاره به اینکه شریف از نماد های علم 
و پیشرفت کشور است، گفت نباید اجازه داد 
قداست علمی و اخلاقی و اعتبار و خوش نامی 
جامعه نخبگی این دانشگاه با برخی رفتار های 
تحمیلی از بیرون دانشگاه مخدوش شود. وی 
افزود: من به عنوان رئیس دانشگاه خود را 
موظف می دانم مطالبات بحق خانواده شریف 
را پیگیری کرده و از دانشجویان و استادانی که 
مورد برخورد قرار گرفتند یا دچار آسیب روحی 
شدند، عذرخواهی و دلجویی کنیم و راه را بر 

تکرار چنین وقایعی ببندیم. 

شکایت وزارت امور خارجه و 
 قوه قضائیه از 

»ایران اینترنشنال«
یک عضو هیات رئیسه کمیسیون حقوقی و 
قضائی مجلس بر لزوم پیگیری حقوقی اقدامات 
شبکه تلویزیونی ایران اینترنشنال از طریق 
اداره ارتباطات بریتانیا )آفکام( به عنوان کشور 
میزبان این شبکه تلویزیونی توسط وزارت 
امور خارجه و قوه قضائیه تاکید کرد و گفت: 
گردانندگان شبکه های تلویزیونی فارسی زبان 
خارج نشین نباید احساس کنند که می توانند 
به راحتی به اغتشاش و تخریب و براندازی 
فراخوان دهند. محمدتقی نقدعلی در گفت وگو 
با ایسنا با تاکید بر لزوم استفاده از ظرفیت های 
برون مرزی جهت دفع شر و پیگیری حقوق 
ملت ایران، گفت: یکی از عرصه هایی که باید 
بیش از گذشته در جهت پیگیری حقوق ملت 
ایران پیگیری کنیم، استفاده از ظرفیت های 
بین المللی یا برون مرزی برای پیگیری حقوق 
یا دفع شروری که برای ملت ایران حاصل 
می شود یا اقداماتی که علیه تمامیت ارضی و 

امنیت ملی ما ایجاد می کنند، است. 

 واکنش ایران 
به تحرکات جیک سالیوان

سفارت کشورمان در ایرلند در صفحه 
توییتر خود نوشت: حمایت تحریک آمیز از 
عوامل بدنام شورش، خشونت و ترور در ایران 
توسط یک مقام دولتی خارجی، ظالمانه است. 
نگرانی او )سالیوان( برای »عدالت« حتی 
بیشتر وحشیانه تر است، زیرا او مستقیماً درگیر 
تحریم های غیرانسانی علیه مردم ایران است؛ 
میلیون ها زن و کودک. جیک سالیوان مشاور 
امنیت ملی کاخ سفید اخیرا در یک کنفرانس 
خبری به سوالاتی پیرامون فوت مهسا امینی 
و واکنش ها نسبت به آن و اینکه آیا واشنگتن 
قصد اعمال تحریم های بیشتری علیه ایران 
در این رابطه را دارد؟ پاسخ داد. بنابر گزارش 
وب سایت کاخ سفید، سالیوان همچون سایر 
مقامات آمریکایی در اظهارات خود به مداخله 
در امور داخلی ایران پرداخت و تاکید کرد که 
ایالات متحده از ناآرامی ها در ایران حمایت 
می کند. وی افزود: ما همچنان در کنار آنها 

می ایستیم -  نه فقط در حرف، بلکه در عمل. 

ارائه گزارش نهایی پرونده 
»مهسا امینی« به صحن مجلس 

سخنگوی کمیسیون امورداخلی کشور و 
شوراها از جمع بندی نهایی گزارش پرونده 
هفته  این  نشست  در  امینی  مهسا  فوت 
کمیسیون و ارائه آن به صحن مجلس جهت 
قرائت در اولین فرصت خبر داد. علی حدادی 
درباره آخرین وضعیت پیگیری پرونده مهسا 
امینی در مجلس، بیان کرد: باتوجه به ارائه یک 
نسخه از گزارش پزشکی قانونی در خصوص 
پرونده فوت مهسا امینی به مجلس، در این 
هفته کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 
جمع بندی نهایی را در خصوص ابعاد این 
پرونده انجام خواهد داد. وی در ادامه اظهار 
کرد: در این هفته گزارش نهایی کمیسیون 
در خصوص ابعاد این پرونده به هیات رئیسه 
مجلس ارائه خواهد شد و با توجه به اهمیت این 
موضوع انتظار می رود با اولویت و در اسرع وقت 
گزارش کمیسیون در دستورکار صحن مجلس 

قرار گیرد. 

مهدی مطهرنیا  
کارشناس روابط بین الملل

آرامش نسبی وجود دارد

 استاندار تهران گفت: ممکن 
است تک حرکت هایی رخ دهد 
اما آرامش نسبی وجود دارد و 
دشمنان درگیری های مجازی را 
در بی بی سی و سایر شبکه های 
جیره خوار راه انداخته اند اما کشور 
ما از خطرات بسیاری عبور کرده 
است. محسن منصوری گفت: 
اعتبارات بسیاری برای گروه هایی 
که علیه ایران کار می کنند صرف 
شده است و مسئولان سیاسی 
کشورها در حال اظهار نظر علیه 
ایران هستند. وی خاطر نشان 
کرد: ممکن است تک حرکت هایی 
رخ دهد اما آرامش نسبی وجود 
اغتشاشات  دشمنان  و  دارد 
مجازی را در بی بی سی و سایر 
راه  جیره خوار  شبکه های 
انداخته اند اما کشور ما از خطرات 

بسیاری عبور کرده است. 

 آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان 
اظهار داشت:  در این مدت ۱۲ طرح و لایحه و 
۱۰ اساسنامه بررسی شد. هادی طحان نظیف با 
اشاره به طرح ها و لوایح بررسی شده در شورای 
نگهبان گفت: طرح امکان رای گیری الکترونیکی 
نمایندگان مجلس در شورای نگهبان تصویب و 
به قانون تبدیل شد.  وی افزود: مجلس ابهامات 
شورای نگهبان در خصوص »طرح الزام به ثبت 
معاملات غیر منقول« را رفع نکرده و بر مصوبه 
قبل و ارسال به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اصرار دارد. در هر حال قبل از ارسال به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام باید ابهامات آن را 
رفع کند. سخنگوی شورای نگهبان درباره 
طرح شفافیت بیان کرد: اکثر ایرادات طرح 
شفافیت برطرف شد و هفته گذشته جلسه 
کمیسیون برگزار شد و اگر کار در کمیسیون 
تخصصی تمام شده باشد باید در نوبت صحن 
قرار گیرد و به شورا ارسال شود.  نسبت به 
ایرادات هیات نظارت راجع به محتوای این طرح 
را باید از مجلس بپرسید که آیا ایرادات هیات 
نظارت برطرف شده یا خیر. طحان نظیف درباره 
اصلاح قانون حجاب اظهار کرد:  اگر منظور 
مصوبه رسمی است، خیر چیزی ارسال نشده 
و اگر چیزی در مجلس یا شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در حال بررسی باشد بنده اطلاع ندارم 

و باید از نمایندگان یا اعضای شورای انقلاب 
فرهنگی بپرسید. وی درباره حوادث اخیر اذعان 
کرد: مواضع شورای نگهبان درباره حوادث اخیر 
در بیانیه ای که منتشر شد آمده است. بیانات 
رهبر انقلاب در این خصوص بسیار راهگشا 
بود و اتفاقات اخیر فراتر از اعتراض قانونی بود. 
قانون اساسی اعتراض قانونی را به رسمیت 
می شناسد اما اتفاقات اخیر اغتشاش بود که با 
پشتیبانی دشمن انجام شد که البته ناکام ماند. 
طحان نظیف درباره رویکرد شورای نگهبان 
پیرو اصلاح ساختار گشت امنیت اخلاقی گفت: 
اختیار قانونی مجلس این است که چیزی را 
اصلاح و تغییراتی در آن اعمال کند؛ لذا در 
صورت بررسی این موضوع در مجلس و ارجاع 
آن به شورای نگهبان، مساله در این شورا مورد 
بررسی قرار خواهد گرفت. وی در ادامه درباره 
اصلاح اصل ۲۷ قانون اساسی و با اشاره به رفع 
نواقص این اصل ابراز داشت: قانون اساسی 
مهم ترین سند حقوقی کشور است و اصول 
قانون اساسی نیاز به تایید شورای نگهبان 
ندارد؛ لذا تاکنون شورای نگهبان نسبت به 
اصل ۲۷ تفسیری نداشته است. سخنگوی 
شورای نگهبان در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه آیا اصل ۵۰ قانون اساسی نیاز به تفسیر 
شورای نگهبان دارد و این اصل چرا مغفول 

مانده است؟ مطرح کرد: معمولا نیاز به تفسیر 
در خلال اجرا رخ می دهد. اگر اصول قانون 
اساسی نیازمند تفسیر باشند و درخواستی 
مطرح شود شورا آن را بررسی می کند. البته 
موضوع حفاظت از محیط زیست موضوع مهمی 
است اما به نظر می رسد که در این حوزه باید به 
موضوعات اجرایی توجه کرد، با این حال اگر 
مقرره و بخشنامه ای خلاف موضوعات وجود 
داشته باشد می توان از طریق مراجع آن را ابطال 
کرد. طحان نظیف در این خصوص که با توجه به 
شرایطی که ایجاد شده آیا لازم نیست شورای 
نگهبان در صدد انتخاب مدیرانی باشد که توان 
مدیریت داشته باشند، گفت: در انتخابات 
مردم تصمیم می گیرند و باید به نظر مردم 
احترام بگذاریم و شورای نگهبان هم طبق قانون 
عمل می کند. افرادی که بر سر کار می آیند از 
دل جریان های سیاسی بیرون آمده اند و لازم 
است جریان های سیاسی مسئولیت خود را در 
این رابطه بپذیرند. سخنگوی شورای نگهبان 
درباره آخرین وضعیت طرح اصلاح قانون 
انتخابات، اظهار داشت: گویا طرحی در مجلس 
در این باره در حال بررسی است و در کمیسیون 
شوراها پیشرفت هایی داشته است. ما هم منتظر 
هستیم. ما علاقه مندیم که سال آینده انتخابات 

با قانون جدید برگزار شود. 

 سخنگوی شورای نگهبان:

 طرح امکان رای گیری الکترونیکی نمایندگان مجلس تایید شد 
  علاقه مندیم سال آینده انتخابات با قانون جدید برگزار شود

 آرمان ملی: این روزها نگاه ها به سمت وزیر 
ارتباطات است چرا که قطع اینترنت و عدم 
دسترسی به شبکه های اجتماعی که بعضا درآمد 
برخی خانواده ها از آن طریق تامین می شد، سبب 
گلایه هایی شده است. ۱۳ مهر بود که زارع پور در 
پاسخ به اینکه محدودیت های اینترنت چه زمانی 
رفع می شود؟ گفت: تصمیم گیری درباره این 
موضوع با بنده نیست از وزیر کشور به عنوان رئیس 
شاک )شورای امنیت کشور( باید سوال کنید. وی 
در پاسخ به این پرسش که آیا وزارت ارتباطات 
موضوع رفع محدودیت های اینترنت به عنوان 
متولی این حوزه را پیگیری می کند، افزود: بله؛ ما 
دنبال می کنیم و در کنار آن ظرفیت های داخلی 
را تقویت می کنیم تا در دوره محدودیت کار مردم 
معطل نماند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه اکنون قرار 
است به جای اینستاگرام چه پلتفرمی استفاده 
شود، ادامه داد: ظرفیت های داخلی موجود است. 
 تعامل با وزارت اقتصاد برای جبران 

خسارت 
روز گذشته هم وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه 
برنامه ای برای فیلترینگ اینستاگرام نداشتیم و 
نداریم، گفت: برای جبران خسارت به کسب و 
کارها تعاملاتی با وزارت اقتصاد داریم. زارع پور از 

تهیه و تدوین بسته حمایتی برای کسب و کارهایی 
که به پلتفرم های داخلی مهاجرت کنند، خبر داد 
و گفت: برنامه ای برای فیلترینگ اینستاگرام 
نداشتیم و نداریم. وی در خصوص جبران خسارت 
وارد شده به کسب و کارها، اظهار کرد: تعامل 
خوبی با وزارت امور اقتصادی و دارایی در این 
خصوص ایجاد شده است و در این راستا ما یک 
برنامه برای کسب و کارهایی که به پلتفرم های 
داخلی مهاجرت کنند، در نظر گرفته ایم و با 
کمک وزارت اقتصاد یک بسته حمایتی مانند 
معافیت مالیاتی و اعطای تسهیلات، برای آنها 
پیش بینی شده است. وزیر ارتباطات همچنین 
در خصوص فیلترینگ اینستاگرام، اعلام کرد: 
چنین برنامه ای نداشتیم و نداریم. در شرایط 
عادی فیلترینگ نداشتیم، ولی با توجه به اینکه 
به قواعد پایبند نبودند، در سیاست ها تجدید نظر 
شده است. زارع پور در خصوص تحریم وی گفت: 
شخصا از این امر خوشحال هستم و اقداماتی که 
آمریکا در طی ۴۳ سال گذشته با ایران انجام 
داده، راه به جایی نبرده و این اقدامات قطعا راه به 
جایی نخواهد برد. وی ادامه داد: این امر برای من 
عجیب بود که بهانه ای که برای آن اعلام کردند، از 
سوی کسانی هست که خودشان با ادعای امنیت 
ملی حتی اکانت رئیس جمهور خود را مسدود 

می کنند و مدعی شده اند که حقوق بشر را رعایت 
می کنند. وزیر ارتباطات با تاکید بر اینکه این گفته 
به معنای توقف پروژه های ساخت ماهواره ها در 
دانشگاه ها نیست، افزود: ما از ساخت ماهواره و 
هر گونه فعالیت فضایی حمایت می کنیم، ولی 
به این صورت نباید باشد که ۱۰ دانشگاه بر روی 
ساخت ماهواره سنجشی متمرکز شوند و از ساخت 
ماهواره مخابراتی غافل شوند. به همین دلیل است 
که برنامه کاملی برای ۱۰ سال آینده با کمک 
بخش های گوناگون کشور تهیه شده است که به 

زودی مصوب خواهد شد. 
  نامه رئیس ستاد ۱3 آبان

رئیس ستاد برگزاری ۱۳ آبان گفت: امسال 
باید تلاش کنیم ۱۳ آبان ۱۴۰۱ ماندگارترین ۱۳ 
آبانی باشد که در سال های اخیر برگزار شده است 
و با رویکرد انقلابی به این مساله نگاه کنیم. وحید 
جلال زاده اظهار کرد: برخی می خواهند بگویند 
اگر تسخیر لانه جاسوسی اتفاق نمی افتاد، آمریکا 
با ما دشمنی نداشت در حالی که این طور نیست. 
این دشمنی آمریکا به قبل از انقلاب برمی گردد. 
بنده به زودی نامه ای را به همتایان خود در اروپا 
می فرستم مبنی بر اینکه شما شبکه های معاند 
علیه ایران در فضای مجازی را قطع کنید تا 

اینترنت در ایران وصل شود. 

 وزیر ارتباطات: 
برنامه ای برای فیلترینگ اینستاگرام نداشتیم و نداریم

   شرط رئیس ستاد ۱3 آبان برای اروپایی ها!  
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گـــــــپ

نگـــــره
 تلاش مادر برای انکار اقدامات پسر

 هیچ گونه قراردادی
 با نهاد های دولتی و غیردولتی 

نداشته و ندارد
آرمان ملی: هنوز واکنش ها به حضور 
دیگر  فرزندان  و  خزعلی  انسیه  فرزند 
مسئولان در خارج کشور ادامه دارد چنانکه 
حتی هاجر چنارانی که اصولگراست  و در 
جلسه رأی اعتماد به زاهدی وفا صحبت 
از  نفر   ۵۴۰۰ می کرد گفت: »فرزندان 
مسئولان دولت در خارج از کشور هستند. 
مسئولان ما حقوق و درآمد جمهوری اسلامی 
را دوست دارند ولی تابعیت کشورهای 
خارجی را می خواهند. اگر آمریکا دشمن 
است فرزندان مسئولان آنجا چه می کنند؟!« 

  تلاش پدر و مادر برای انکار
از سوی دیگر انسیه خزعلی به تکذیب 
آنچه می پردازد که مطرح می شود. معاونت 
زنان رئیس جمهور در جوابیه ای آورده 
است: »سفر سید حمید رضازاده یک سفر 
کاری )تابعیت ندارد، مهاجرت نکرده است( 
جهت توسعه مجموعه نرم افزاری است که 
محصولاتی با جامعه هدف مخاطبان خارج 
از کشور تولید می کند این محصولات هیچ 
ارتباطی با وی پی ان یا فیلترشکن ندارند و 
شایعات مرتبط با آن تکذیب می شود. تاکید 
می گردد سید حمید رضازاده هیچ مالکیت و 
 )betternet( مشارکتی در شرکت بترنت
ندارد و این شرکت به عنوان ارائه دهنده 
خدمات فیلترشکن به کاربران ایرانی تحت 
مالکیت شرکت پنگو )pango( آمریکاست. 
به علاوه بهره برداری ویژه از امکانات دولتی 
و غیر دولتی و حتی کمک مالی والدین از 
سوی حمید رضا زاده منتفی بوده و کلیه 
هزینه های سفر و فعالیت های ایشان از درآمد 
فروش نرم افزار تامین شده است. ایشان 
هیچ گونه قرارداد با نهاد های دولتی و غیر 
دولتی نداشته و ندارد. لازم به ذکر است 
کلیه همکاران و برنامه نویسان این مجموعه 
نرم افزاری از دانشجویان و فارغ التحصیلان 
ساکن در داخل کشور هستند. طبیعی است 
که ارجاع به صفحات جعلی و رزومه های 
فیک ساخته شده توسط سایت ها و اشخاص 
نا معتبر و رسانه های معاند و بازنشر آن توسط 
رسانه های داخلی، حق پیگرد قانونی را 
برای ایشان محفوظ می دارد.« البته تنها 
به ارائه یک جوابیه اکتفا نشد و رسانه های 
خاص هم در این راستا تلاش کردند چنانکه 
فارس نوشت: » یکی از نزدیکان خانواده 
... خزعلی، با اشاره به اخبار  مرحوم آیت ا
و شایعاتی که درباره فرزند انسیه خزعلی 
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
مطرح می شود، اظهار داشت: اخباری که 
درباره حمید رضازاده فرزند خانم خزعلی در 
فضای مجازی و برخی رسانه ها منتشر شده و 
گفته شده وی بنیانگذار یک مجموعه تولید 
فیلترشکن برای ایرانیان به نام »بترنت« 
است، کاملا کذب و دروغ است و با یک 
جست وجوی ساده در اینترنت می توان 
متوجه شد که مالکیت شرکت مذکور در ۶ 
سال گذشته، قبل از ورود حمیدرضا زاده 
به کانادا چند بار منتقل شده و حمید هیچ 
نوع مالکیت و مسئولیتی در این شرکت 
ندارد.« برخی به نام دفاع از خزعلی به ارائه 
اطلاعات بیشتر از وضعیت پسر او در خارج 
کشور می پردازد.  همشهری نوشت: » ادعا 
شده بود که فرزند خزعلی شریکی به نام 
»تیمو بوهلر« دارد که در وین اتریش فعالیت 
می کند. ادعاهای مطرح شده می کوشید 
اینگونه القا کند که فعالیت های رضازاده در 
راستای انتقال اطلاعات کاربران ایرانی به 
نهادهای امنیتی داخل پیگیری می شود و 
او به واسطه ارتباطات خانوادگی، با برخی 
نهادهای امنیتی کشور رابطه کاری دارد.« 
پدر هم ساکت نبود.  پدر حمیدرضا رضازاده 
در توضیح اینکه در مطالب منتشر شده در 
فضای مجازی گفته شده که فرزند شما در 
این پروژه شرکای خارجی نیز دارد، گفت: 
اتفاقا این موضوع هم با استناد به مطالب 
سایت هایی که گفتم تولید شده و نشر پیدا 
کرده و استناد کردند که با آقای تیمو بوهلر 
شراکت دارد. با یک بررسی صفحه ایشان در 
سایت لینکدین مشخص می شود آقای بوهلر 
یک شرکت تک نفره در سال ۲۰۲۱ با اسم 
بترنت تاسیس کرده است که خدمات طراحی 
وب ارائه می دهد. که یک تشابه اسمی است و 
نامبرده هیچ ارتباطی با فرزند بنده یعنی سید 

حمیدرضا رضازاده ندارد.  

آرمان ملی-  حمید شجاعی: باور بسیاری از مردم و حتی 
کارشناسان این است که صدا و سیما به رغم اینکه نام رسانه  ملی را 
بر خود دارد، اما بیش از آنکه برخوردهای جامعه محور داشته باشد 
رویکردهای جناحی داشته و بر همین مبنا نیز تصمیماتی اتخاذ 
کرده که بیش از جذب مخاطب به ریزش و کاهش مخاطب رسیده 
است. به نظر می رسد که صداوسیما اگر می خواهد همچنان به 
عنوان رسانه مرجع و مورد اعتماد مردم قرار گیرد؛ باید با فرآیندهای 
اعتمادساز نگاه مردم را نسبت به خود تغییر دهد تا مخاطب کاهش 

یافته را مجددا بازیابی کند. 
  صداو سیما و رویکرد دوگانه

عملکرد صدا وسیما به عنوان رسانه ای فراگیر همواره در بوته 
نقد کارشناسان و صاحب نظران عرصه رسانه بوده است و رفتارها و 
رویکردهایی که در صدا وسیما چه نسبت به اشخاص و چه نسبت 
به برخی برنامه  ها شکل می گرفته باعث شده تا این رسانه دیگر 
آن جایگاه و پایگاه سابق را در جامعه نداشته باشد. چه اینکه به 
اعتقاد بسیاری و بر اساس برخی برآوردها امروزه دیگر فضای 
مجازی و شبکه های اجتماعی با پیشرفت و توسعه ای که داشته  
توانسته در نگاه مخاطبان جایگزین صدا و سیما شود و به نحوی 
شده که  بسیاری اخبار و اطلاعات خود را از شبکه های اجتماعی 

دنبال می کنند از طرفی بارها به این مساله تاکید شده که اساسا نوع 
نگرش و رضایتمندی مخاطب از برنامه ها و رویکردهای صدا وسیما 
چندان محلی از اعراب ندارد و صرفا آنچه که بر مبنای رویکردهای 
کلی این سازمان پیش رفته در دستور کار قرار گرفته و می گیرد. 
البته تا پیش از این و با روی کارآمدن پیمان جبلی رئیس جدید 
این سازمان انتظار می رفت که تغییراتی در نوع نگرش  مدیران در 
این رسانه ایجاد گردد؛ اما روند عملکردی صداوسیما در دوره جبلی 
نیز نشان داد که اگر هم تغییراتی ایجاد شده تغییراتی درونی مثل 
تجمیع شبکه ها یا... بوده اما به لحاظ رویکرد کلی و مخاطب محور 
تغییر چندانی صورت نگرفته است. از طرفی برنامه  های پرمخاطب 
یا چهره های موثر و مخاطب آور تلویزیون نیز در مقاطعی با رفتارهای 
متفاوت از سوی مدیران روبه رو شده اند و همین امر نیز باعث شده 
تا برخی عطای حضور در صداوسیما را به لقای آن ببخشند و برخی 
نیز حضور چندان پررنگی نداشته باشند. نمونه واضح این موضوع 
نیز عادل فردوسی پور چهره مطرح و محبوب بود که مخاطب 
بسیاری را جذب تلویزیون می کرد اما برخوردهای محدود نگرانه با 
وی و برنامه اش باعث شد تا مخاطب صداوسیما ناشی از این برنامه 
نیز ریزش کند. نکته دیگری که باعث شده تا نوعی رویکرد دوگانه 
از سوی صداوسیما در خصوص مسائل مختلف مشاهده شود نوع 

پرداختن به برخی مسائل است. چنانکه بعضا به دلایل خاص خود 
مسابقات بانوان در بازی های کشورهای اسلامی را نشان نمی دهند 
اما در برخی اوقات به نمایش تصاویری مثل آنچه چندی پیش در 
بخش خبری ۳۰ :۲۰ نشان داده شد می پردازند که جای پرسش 

دارد. 
  صداوسیما درگیر رضایت مخاطب نیست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با عملکرد صداو سیما 
و برخی رویکردهای دوگانه این رسانه اظهار داشت:  اساسا یک 
رسانه زمانی که می خواهد سیاست ها و چارچوب های حاکم بر 
اداره خود را ترتیب دهد، تلاش می کند بتواند بیشترین ارتباط 
را با مخاطب خود برقرار کند و نهایتا هدفش هم جلب مخاطب و 
نظر اوست. با این رویکرد است که رسانه می تواند نفوذ بیشتری را 
در میان مخاطبان خود داشته باشد و در بلندمدت، به عنوان یک 
مرجع مورد اعتماد قرار بگیرد. محمدجواد حق شناس گفت: این 
اصول که مبتنی بر احترام به شعور مخاطب است، زمانی است که 
هدف و ساختار شکل گیری رسانه مبتنی بر رعایت اصول حرفه ای 
و برقراری ارتباط منطقی و درست با مخاطب باشد. زمانی که رسانه 
به نوعی درگیر رضایت مخاطب نیست طبیعتا آنچه برایش اهمیت 
دارد، جلب رضایت منبعی است که آن رسانه را شکل داده و مخارج 
آن رسانه را تامین می کند؛ در چنین شرایطی آن رسانه بر اساس 
یک رویکرد خاص سیاست خود را تنظیم می کند. وی افزود:  یکی 
از مشکلاتی که در چند دهه گذشته با رویکرد صداوسیما داشتیم، 
به خاطر وجود »ساختار مبتنی بر انحصار« بوده است و از آنجا 
که هیچ رقیبی نداشته، هیچگاه به دنبال جلب رضایت مخاطب 
نبوده و حتی اینکه چقدر مورد اعتماد آنها قرار بگیرد. هیچ وقت 
این شاخص ها دغدغه و اولویت صداوسیما نبوده است، به همین 
دلیل است که می بینیم نوع عملکرد و نوع اداره این رسانه و حتی 
ساختار تنظیم اطلاع رسانی و سیاست هایی که حاکم بر پخش فیلم 
و سریال است، در راستای جلب رضایت مخاطبان نبوده و رفته رفته 
به سمتی رفتیم که بسیاری از مخاطبان ایرانی اعتماد خود را از 
دست دادند. عضو حزب اعتماد ملی بیان کرد:  صداوسیما با این 
همه بودجه و ساختمان و امکانات در مقابل رسانه های  دیگرقدرت 
رقابت خود را از دست می دهند و این نشان می دهد که اساسا 
نگاه  برخی مدیران رسانه صداوسیما حرفه ای نیست. وی تصریح 
کرد: وقتی شما حاضر نیستید رقابت بانوان ایرانی در عرصه های 
بین الملل و داخلی را که پوشیده هستند و ایران را نمایندگی 
می کنند را پخش کنید، چه می شود که به یکباره تصویری از بدن 
برهنه یک خانم را نشان می دهند  این عملکردها جز بی اعتمادی 

هیچ تاثیری ندارد. 

 بازداشت اشتباهی نویسنده سرشناس اصولگرا 

سکوت مداحان سرشناس!
       حاج منصور ارضی، سعید حدادیان و محمود کریمی تا کنون موضعی درباره وقایع اخیر نگرفته اند

آرمان ملی – مطهره شفیعی: اقشار مختلف کشور در 
روزهای اخیر به نوعی مواضع خود را بیان کردند. در این میان 
یک موضوع قابل توجه عدم دخالت سیاسیون اصلاح طلب و 
اصولگراست. البته برخی اصولگرایان مانند حمید رسایی بودند 
که به نقل از او نوشتند: » فکر می کنید جماعت اقلیتی که در 
برخی خیابان ها روسری را روی دست می چرخانند دنبال چه 
هستند؟ خیلی از آن ها خودشان هم نمی دانند، اما آن طرف 
آب در یکی از تجمعات، واقعیت این جریان خودش را نشان 
داده....« که با انتقادات زیادی حتی از سوی اصولگرایان مواجه 
شد. اصلاح طلبان هم بر اعتراض قانونی تاکید دارند. در این 
میان مداحانی بودند که لازم دانستند وارد میدان شوند و موضع 
خود را مطرح کنند.  نکته قابل تامل غیبت و سکوت مداحان 
سرشناس است که از آن جمله می توان به منصور ارضی و 

حدادیان و محمود کریمی اشاره کرد!
  مداحان در مسیر اعتدال 

 مداحان مواضع متفاوتی داشتند و دارند چنانکه مرتضی 
طاهری، رئیس هیات مدیره خانه مداحان اظهار داشت: باید 
مجرا و مسیر قانونی برای اعتراضات مردمی اندیشیده شود 
که یکی از آنها، رسانه ها و خبرگزاری ها هستند که باید حرف 
و اعتراض مردم را منعکس کنند تا مانع این سوءاستفاده ها 
شوند. دولت هم سامانه ۱۱۱ را ایجاد کرده است تا مردم 
اعتراضات خود را منعکس کنند. مهدی سلحشور، مداح 
هم موضع میانه را پیش گرفت و با بیان اینکه با این فضای 
رسانه ای نباید علنی با فردی که منکری را مرتکب شده است، 
مشابه گشت ارشاد برخورد کرد؛ زیرا کوچک ترین برخوردی، 
خودزنی است، گفت: البته نمی توان برخوردی هم نداشت؛ بلکه 
باید برخورد و تذکر را مخفیانه انجام داد. می توان شیوه تذکر 
و برخورد را تغییر داد. وی گفت: افراد بی حجاب را می توان 

جمع کرد و با نهایت احترام و ادب با آنان صحبت کرد. در این 
نشست ها باید خبره ها و نخبه ها که هنجارها را می شناسند، 
حضور پیدا کنند و با آنان صحبت و بحث کنند. این جلسات 
باید مناظره ای باشد تا بتوان حجاب را به هنجار و معروف 
تبدیل کرد. در موقع خروج هم به این افراد یک بسته فرهنگی 
شامل چادر و روسری هدیه دهیم. نیاز نیست در ملأعام با این 
افراد برخورد کرد. فارس نوشت؛ مهدی رسولی و سیدامیر 
حسینی دو مداح سرشناس کشورمان در توئیتر به ماجرای 
مهسا امینی واکنش نشان دادند. مهدی رسولی نوشت: عامل 
اصلی سکته  مهسا امینی چه بوده است؟ اگر استرس ناشی از 
پلیس عامل اصلی است، چرا این اتفاق هنگام گرفتن ایشان 
توسط پلیس که طبعا واجدِ بار روانی بیشتر است، نیفتاده 
است. سیدامیر حسینی دیگر مداح نیز در این باره با هشتگ 
جمهوری-اسلامی-حرم-است نوشت: »این رو یقین دارم 
که لاشخورهای سیاسی داخلی و خارجی، هم از مرگ مهسا 
امینی خوشحال هستند و هم از شنیدن خبر شهادت مامور 
فراجا در استان گلستان. حرص خوردن و غیرت اصیل برای 
ناموس متعلق به آن رزمنده هایی است که چند تا شهید دادن 

تا جسد عریان آن دختر را در آبادان پایین بیاورند.«
  روایت نویسنده سرشناس 

جواد موگویی کتاب نویس و مستندساز اصولگرا بدون 
ارائه سند به متهم کردن اصلاح طلبان پرداخت و در ۱۰ مهر 
نوشت: »جنبش های اعتراضی در ایران همیشه با یک راهبرد 
و سیکل معیوب مواجه است. این روزها خوب است جنبش 
اعتراضی اخیر به گشت ارشاد را مرور کنیم: درگذشت مرحوم 
مهسا امینی موجب جریحه دار شدن احساسات افکار عمومی 
حتی در بدنه جامعه دینی و حامیان انقلاب شد. اعتراض های 
مردمی با میدان داری جریان اصلاح طلب و با تکیه بر اصل 

۲۷قانون اساسی ابتدا در فضای مجازی و سپس توسط طبقه 
مرفه و مدرن شهری به کف خیابان کشیده شد.  جریان 
سلبریتی برای نخستین بار نقش فعال تر ولی ساختارشکنانه 
ایفا می کند. - سازمان منافقین به سرعت به دنبال گرفتن 
رهبری اعتراضات می رود؛ با چاشنی خشونت  و عملیات های 
مسلحانه. گروه های تجزیه طلب کومله، دموکرات و تکفیری 
عملیات های مسلحانه در استان های مرزی می کنند. - دیگر 
جنبش اعتراضی گشت ارشاد به ترکیبی از »تروریسم، شورش 
و براندازی« تبدیل می شود. جریان  اصلاح طلب کاملا رهبری 
جنبش را از دست می دهد. و مورد هجمه اصولگراها و دستگاه 
امنیتی قرار می گیرد. اصلاح طلبان اشتباه همیشگی را مرتکب 
می شوند؛ عدم مرزبندی با گروه های سلطنت طلب، منافقین و 
تجزیه طلب. جنبش اعتراضیِ تغییرماهیت یافته، پس از مدتی 
به دلیل شکست در سرایت جنبش به طبقه متوسط و پایین 
شهری، عدم رهبری منسجم و اختلاف در هدف )براندازی 
یا اصلاح(، بدون نتیجه به شکست می انجامد. این وسط 
بازنده اصلی اصلاح طلبان هستند؛ اصلاح طلبان به علت عدم 
مرزبندی با جریان برانداز بازهم متهم به براندازی می شوند.« 
اما ۱۶ مهر جواد موگویی، از بازداشت »اشتباهی« خود در 

میدان انقلاب خبر داد!
  تهدید دختر نوجوان یک مداح 

محسن عربخالقی، شاعر و مداح اهل بیت از توهین و 
تهدید یک زن در برابر دختر محجبه اش خبر داد. او در صفحه 
شخصی اش نوشت: خانمی که امشب به دختر ۱۳ ساله من 
گفتی فندک داشتم با چادر آتیشت می زدم، اگه دخترم همون 
موقع گفته بود آتیشت می زدم. رفتم که فیلمتو دربیارم و 
پیدات کنم، ولی دیدم جنگ ما باهم جز سوریه سازی ایران 

ثمری نداره. 

 غلامعلی رجایی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 کرسی های آزاداندیشی 

آرامش جامعه را تضمین می کند
آرمان ملی-  احســان 
اسقایی: قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران در فصل سوم به 
حقوق ملت توجه دارد. از این 
از  یکی  اساسی  قانون  منظر 
قوانین در جهت  پیشروترین 
استیفای حقوق ملت است. بسیاری معتقدند اگر 
این مفاد قانون اجرایی شود که عملا کسی هم با 
اجرای آن مخالفتی ندارد، در این صورت جامعه ایران 
یکی از مدنی ترین جوامع خواهد بود. کرسی های 
آزاداندیشی هم که همواره مورد تاکید رهبر معظم 
انقلاب بوده است، مورد پیگیری بخشی از جامعه که 
علاقه مندند خواسته های قانونی خود را در فضایی 
آرام و تعاملی اعلام کرده تا مسئولان آن خواسته ها 
را طبقه بندی و در جهت حل مسائل جامعه و یا 
حتی اغنای شهروندان گام بردارند، بوده و هست.  
کرسی های آزاداندیشی در نقطه مقابل هرگونه 
اردوکشی خیابانی است که برخی بدخواهان از 
فضای آن سوءاستفاده کرده و در جهت ایجاد تشنج 
در جامعه از آن بهره می برند. البته این مورد در آن 
معنا نیست که حق برگزاری تجمع توسط مردم 
نادیده گرفته شود، بلکه در آن معناست که در 
شرایط فعلی مردم در یک فضای آرام و مملو از 
آرامش مطالبات خود را اعلام و در جهت پیگیری آن 
تلاش کنند. »آرمان ملی« با توجه به لزوم برگزاری 
کرسی های آزاداندیشی در محافل علمی کشور با 
غلامعلی رجایی، فعال سیاسی به گفت وگو پرداخته 
است. رجایی معتقد است برای حفظ آرامش جامعه 
لازم است به سمت هم اندیشی حرکت کنیم و 
برگزاری کرسی های آزاد اندیشی یکی از بهترین 
روش ها برای ایجاد آرامش در جامعه و نزدیکی 

دولت و ملت است. 
  برگزاری کرسی های آزاداندیشی همواره 
مورد تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی بوده 
است. تاکید مقام معظم رهبری بر لزوم بیان 
آزاد انتقادات تا چه اندازه مورد توجه مسئولان 

قرار گرفته است؟
برگزاری اجتماعات در چارچوب قانون اساسی آزاد 
است. قانون اساسی نیز با تاکید بر این مورد بر آزادی 
مردم در بیان نظرات تاکید دارد. آزادی بیان نیز در 
آن معنا نیست که مردم آنچه دولت بر آن تاکید دارد 
را تایید کنند بلکه مردم می توانند انتقادهای خود 
را بر اساس قانون به دولت اعلام کنند. از این جهت 
باید به قانون اساسی توجه ویژه ای صورت گیرد. 
رویکرد قانون اساسی در فصل سوم مثبت است و 
این حق همه شهروندان است کما اینکه در تمامی 
کشورهای جهان مردم در بیان نظر خود آزادند.  
نظرات مردم باید از سوی دولتمردان شنیده شود 
و شنیده هم می شود. از این منظر نمی توانیم برای 
قشر تحصیل کرده و در حال تحصیل جامعه در اعلام 
نظراتشان محدودیت ایجاد کنیم دولتمردانی که 
مسئولیت  برگزاری کرسی های آزاد اندیشی دارند، 
نباید اینگونه تصور کنند که عمل به قانون اساسی 
نفعی برای آنها ندارد. از این منظر مسئولان باید در 
جهت برگزاری کرسی های آزاد اندیشی تلاش کنند. 
  دانشگاه چه وظیفه و مسئولیتی در برپایی 

کرسی های آزاداندیشی دارد؟
برپایی  در  خود  مثبت  عملکرد  با  دانشگاه 
کرسی های آزاداندیشی بر اساس آنچه رهبری بارها 
اعلام کرده اند، می تواند به نقطه عملکرد مهمی برای 
نظام سیاسی ایران بدل شود. حتی اگر دانشگاه نیز 
به این سمت حرکت نکند، دولت باید به آنها فشار 
بیاورد که در جهت برپایی کرسی های آزاداندیشی 
گام بردارند. ضمن اینکه دولت هم برای اینکه نقاط 
مثبت و منفی خود را مورد بررسی قرار دهد باید 
پیگیر برگزاری کرسی هایی برای اعلام نظر مردم 
در جامعه باشد. این موضوع بسیار جدی است و 
اگر دولت در این جهت گام بردارد می تواند به مردم 

نزدیک تر شود. 
  دولتمردان چگونه می توانند به برپایی 

کرسی های آزاد اندیشی کمک کنند؟
دولت باید به این سمت حرکت کند که دانشگاه به 
محلی برای ابراز نظرات و حتی اعتراضات دانشجویان 
تبدیل شود. امروز سطح علم آموزی در ایران به شدت 
رشد کرده است، به طوری که شهروندان یا دانشجو 
بوده، هستند و یا دانشجو خواهند شد. از این منظر 
نباید از فرصتی که وجود دارد، به سادگی عبور کرد. 
هر فردی که به دانشگاه می رود، اگر بداند که نظراتش 
در آن محفل علمی شنیده می شود و در جهت آن 
گام برداشته می شود، سایرین را تشویق به اعلام 
نظرات سازنده می کنند اما اگر فضا برای شنیدن 
نظرات وجود نداشته باشد، مردم به شیوه دیگری 
روی آورده و در این شرایط برخی سودجویان نیز 
با رفتار هیجانی مسیر اعلام نظر مردم را به حاشیه 
برده و محیط اعتراضی را به محیطی برای جولان 
اغتشاشگران تبدیل می کنند.  ضمن اینکه باید 
اجازه داد مردم نیز نظرات خود را در همین قالب 

کرسی های آزاداندیشی مطرح کنند. 
  فقط دولتمردان باید به انتقادات و سوالات 

جامعه پاسخ دهند؟
خیر اینگونه نیست. بسیاری علاقه دارند از 
وضعیتی که از نظر اقتصادی به وجود آمده، دفاع 
کنند و دلایل خود را به مردم بگویند. تک صدایی 
هیچ مدافعی ندارد و بعید است در دولت هم مدافع 
تک صدایی وجود داشته باشد.. دانشگاه می تواند 
ظرف خوبی باشد تا جامعه در جهت مطالبات خود 
از این ظرف استفاده کند و خواسته های خود را از 

طریق دانشگاه به مسئولان برساند. 

»آرمان ملی« تاثیر رویکردهای صداوسیما در کاهش مخاطب را بررسی می کند

بازیابی اعتماد  عمومی  با   تغییر     رویکردها
     حاج منصور ارضی، سعید حدادیان و محمود کریمی تا کنون موضعی درباره وقایع اخیر نگرفته اند

 

  زاهدان
 آرام است 

    
 باید جلوی 

 سوءاستفاده را 
بگیریم 

نماینده سابق مجلس اظهار کرد: یکی از ظلم ها به نیروی 
انتظامی این است که نیرویی را که در ماموریت های اصلی خود 
موفق بوده، در ماموریتی که مربوط به او نیست درگیر کرده اند، 
در حالی که ۳۶ دستگاه وظایفی تعریف شده برای امر حجاب 
و عفاف دارند اما هیچکدام به وظایف خود عمل نکرده اند. 
احمد مازنی با اشاره به سوءاستفاده برخی جریان های مخالف 
جمهوری اسلامی از مسائل اخیر، گفت: آنان از هر فرصتی برای 
ضربه زدن استفاده می کنند، ما نباید بهانه دست آنان بدهیم و 

باید جلوی سوءاستفاده آنان را بگیریم. 

دیروز نماینده مردم شهر زاهدان گفت: پزشکی قانونی 
تعداد کشته های حادثه هفته پیش این شهر را ۲۵ نفر اعلام 
کرده است، قول هایی داده شده که اگر در بررسی ها ثابت 
شود کسانی هم به ناحق کشته شده اند، آن ها را جزو شهدا 
بیاورند. حسینعلی شهریاری درباره آخرین وضعیت شهر 
زاهدان پس از حوادث چند روز گذشته در این شهر گفت: 
وضعیت زاهدان الحمدا... آرام است و توصیه همه این است 
که آرامش در این منطقه حفظ شود و مسئولان سیاسی و 

امنیتی هم قرار شده بررسی های لازم را انجام دهند. 

نماینده ولی فقیه در فارس گفت: براساس راستی آزمایی 
انجام شده بیش از ۷۰ درصد جامعه حامی عفاف و حجاب 
هستند و اگر این موضوع صدق است باید به حامیان حجاب 
روحیه داد.  آیت ا... لطف ا... دژکام با اشاره به مبحث حجاب 
و عفاف و با بیان اینکه در این موضوع کار سامان یافته عالمانه 
مدنظر و این متفاوت است با اینکه بگوییم دستور بدهیم که 
چنین و چنان کنید، عنوان کرد: ما در مقابل رویکرد تمدنی آنها 
در حال اقدام هستیم اما آنها آنقدر نگرانی دارند که می گویند 

بروید در خیابان ها برهنه شوید و نام آن را آزادی گذاشته اند.

خبـــــــر
 واکنش چمران 

به حوادث دانشگاه شریف
رئیس شورای شهر تهران در واکنش به 
حادثه دانشگاه شریف گفت: درباره حادثه 
دانشگاه شریف نظر خاصی ندارم به هر حال 
اتفاقی است که افتاده است. مهدی چمران 
گفت: در کشور عده ای مانند امیر سرتیپ آذرفر 
وجود دارند که سال ها جنگیدند و تلاش کردند 
کشور حفظ شود. عده ای هم متأسفانه ارزش 
این ثروت به دست آورده را نمی دانند و ناراحت 
هستند و برخی هم در خارج کشور از این 
موفقیت های به دست آمده برای کشور نظیر 
سفر رئیسی به مجمع شانگهای و پذیرفته شدن 
عضویت ایران در این سازمان ناراحت هستند.
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بیش از 7۰ درصد 
جامعه حامی عفاف 

و حجاب هستند



اقتصـاد       سال پنجم4
a شماره 1386 r m a n m e l i . i r

 یکشنبه 
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 آرمان ملی: حمایت از اقشــار آسیب پذیر 
جامعه با حذف ارز ترجیحی به شــکل پرداخت 
یارانه نقــدی در مرحله نخســت و کالابرگ در 
مرحله بعد شکل گرفت و به مرحله اجرا درآمد 
که موافقان و مخالفان بسیاری را به دنبال داشت. 
بسیاری از کارشناســان معتقدند اجرای طرح 
کالابرگ به ایجاد رانت، ناتوانی در شناســایی 
جامعه هدف و عــدم توانایی دولــت در اجرای 
شــفاف و عادلانه یارانه نقدی منجر شده و روی 
آوردن به سیستم هایی چون کوپن الکترونیک از 
بی تدبیری های داخلی نشات می گیرد در حالی 
که به نظــر برخی دیگر از کارشناســان اجرای 
طرح کوپن در شرایط فعلی حاکم بر جامعه تنها 
گزینه پیش رو اســت و برخی کارشناسان دیگر 
بر این باورند که تورم های شــدید، تحریم های 
سنگین و چشم انداز تیره و تار برجام گزینه های 
بیشــتری برای تصمیم گیری پیش روی دولت 
باقی نگذاشــته اســت. مرتضی افقه کارشناس 
مســائل اقتصادی در این باره به »آرمان ملی« 
گفت: روی آوردن به سیستم هایی چون کوپن 
نشــان از بی تدبیری  اســت، در حالیکه باوجود 
سیاســت های مناســب می توان به رفع موانع 
کسب و کار و رونق تولید رسید اما در حال حاضر 
در سیاســت های خارجی نیز با مشکلاتی چون 
تحریم، نبود تعاملات مناسب سیاسی و اقتصادی 
مواجه هستیم و این امر مشکلات در این بخش 
را دو چندان ساخته است. او درباره اجرای طرح 
کوپن در نظام توزیع گفت: شناســایی جامعه 
هدف و تخصیص کالا و اقلام مناسب به گروه های 
مشمول از شروط اصلی موفقیت این طرح خواهد 
بود که در حال حاضر ناچار به آن روی آورده ایم، 
اما اینکه دولت در حال حاضــر چقدر در مقوله 
شناسایی افرادی که مشمول این طرح می شوند 
به طور علمی و جدی وارد عمل شده است نیاز به 
بررسی بیشتری دارد که بر اساس شواهد موجود 
افرادی که در خط فقر قرار دارند بســیار بیشتر 
از کسانی هســتند که تحت پوشش و شناسایی 
کمیته امداد و بهزیســتی قرار دارند. افقه ادامه 
داد: اجرای این طرح باید بررســی موارد دقیقی 
مانند تعیین کالاهایی که در نظام توزیع کوپن 
قرار می گیرند، تعیین ارزش کمی و کیفی آنها، 
شناسایی جامعه هدف در طرح، شناسایی راه های 
ممانعت از رانت در نظام توزیع کالاهای کوپنی 
و... صورت گیرد در غیراینصورت به تجربه ثابت 

شده است که مضرات بیش از منافع احتمالی آن 
خواهد بود. 

 حذف نشَتی های تصمیمات  اقتصادی 
با شایسته سالاری

این کارشــناس درباره چندگانگی در حوزه 
اجرای طرح گفت: همزمان با حذف ارز ترجیحی 
دولت موظف شد تا از قشر آســیب پذیر جامعه 
حمایت هــای لازم اقتصادی را بــه عمل آورد و 
تخصیص یارانه نقدی و کوپن از جمله راهکارهایی 
بود که توســط مســئولان ارائه و به طریق های 
مختلف به صورت ناقص اجرا شد هرچند منابعی 
که قرار اســت به صورت مستقیم یا غیرمستقیم 
به شــکل کالابرگ به مردم ارائه شــود نخواهد 
توانست با کمبودهای معیشتی مردم مقابله کند 
و تغییر برنامه ریزی های مسئولان در تخصیص 
یارانه نقدی یــا کوپن نیز ناشــی از بی برنامگی  
است. این استاد دانشگاه معتقد است: توزیع یارانه 
نقدی و یا کوپن در صورتی که ناکارآمدی  برخی 
دستگاه های دولتی و اداری حذف نشود نمی تواند 
به طور صد درصد با مشکلات موجود در این بخش 
مقابله کند البته این امر با توجــه به اینکه هیچ 
افق روشنی نیز در رفع تحریم ها دیده نمی شود 
وضعیت موجود را تشــدید کرده است و در این 
راستا شاید اجرای دقیق و کارشناسی شده کوپن 
بتواند به عنوان مُســکنی کوتاه مدت عمل کند. 
افقه درباره ایجاد رانــت در نظام توزیع کالاهای 
کوپنی گفت: نشَــتی های تصمیمات اقتصادی 
دولت ها همواره از جمله مشــکلاتی محســوب 
می شود که ما با آن مواجه هستیم و در این راستا 
به کارگیری ابزارهای نظارتی دقیق می تواند مانع 
از مشکلات ناشی از اجرای طرح کوپن که ناچار 

از اجرای آن هستیم شود اما به طور کلی اصلاح 
وضعیت اقتصادی و اهمیت دادن به معیشــت 
مردم در سیاست های داخلی و خارجی می تواند 

باعث بهبود وضعیت اقتصادی در کشور شود. 
 هزینه های اجرایی و اداری کالابرگ 

بیشتر از یارانه نقدی
او توضیــح داد: ارائه کالابرگ با قیمت های 
سال گذشته می تواند به نفع اقتصاد و خانوارها 
باشد البته هزینه های اجرایی و اداری کالابرگ 
بیشــتر از یارانه نقدی اســت و با وجودی که 
یارانه سال هاســت که مهمان اقتصاد ایران و 
خانوارهای ایرانی است و هرگونه تغییر در نحوه 
اجرای آن می تواند سبب تغییراتی در اقتصاد و 
دخل و خرج خانوارها شود اما اجرای آزمایشی 
طرح کوپن در مهرماه سال جاری فرصتی است 
که چالش های اجرایی آن را بررسی کرده و در 
مسیر اصلاح جامع نظام اقتصادی گام برداریم. 
افقه معتقد است: اجرای طرح کالابرگ با توجه 
به شرایط حاکم بر جامعه مفیدتر از توزیع یارانه 
اســت، چرا که کالابرگ مانع از ایجاد تورم در 
کشور می شــود و گرانی های احتمالی کمتر 
را به دنبال خواهد داشــت زیــرا یارانه نقدی 
ممکن است به هدف سیاست گذار نرسد چون 
افراد نیازهایی دارند کــه ترجیح می دهند با 
پول های نقد آن نیازها را برطرف کنند هرچند 
هزینه های اجرایی و اداری کالابرگ بیشــتر 
از یارانه نقدی اســت که باید این مساله را در 

محاسبات لحاظ کرد. 
 اقتصاد کوپنی محکوم به شکســت 

است!
محمــد صادق الحســینی، کارشــناس 

اقتصــادی در این خصوص معتقد اســت: در 
ابتدای ســالجاری دولت اقدام به استفاده از 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی کرد کــه حداقل ۱۰ هزار 
تومان با ارز بازار تفاوت داشــت و این مساله 
منجر به بروز رانت گسترده آن هم در شرایط 
فعلی تحریم شد.  این اقتصاددان با بیان اینکه 
در ایران حداقل ۵ دهک بایــد مورد حمایت 
جدی  معیشتی قرار بگیرند، گفت: در چالش 
ارزی فعلی در کشور که  تورم بالایی را تحمل 
می کند لذا حمایت از اقشــار آســیب پذیر با 
سبدهای کالا ضروری است. او افزود: اگر این 
تصمیم گیران مدعی این هســتند که قادر به 
مهار فساد و آشفتگی های اجرایی نیستند در 
چنین شرایط کوپنی کردن محکوم به شکست 
است. استاد دانشــگاه علامه طباطبایی ادامه 
داد: سیاســت های پولی، مالی و تجاری، نرخ 
ارز و سیاست صنعتی باید مشخص شده باشد 
و اگر چنین برنامه ای تهیه شــود در شرایطی 
که به خاطر تحریم هــا با  مشــکل در زمینه 
درآمد ارزی و دسترسی به کالاهای صادراتی 
فروخته شده روبه رو هستیم ابزار سهمیه بندی 
می تواند به عنوان یک ابزار مؤثر به کار گرفته 
شود اما به شــرطی که همه شرایط معطوف 
به موفقیت آمیز شــدن این سیاست گنجانده 
شــده باشــد. این اقتصاددان ادامه می دهد: 
این سخنان در شــرایطی بر زبان می آید که 
به اندازه همیــن صحبت ها پایبندی عملی به 
لوازم خصوصی سازی موفق وجود ندارد و بارها 
شاهد این بودیم که در عرصه سیاست گذاری 
اقتصادی کاملا مســیر حرکــت تغییر جهت 
بدهد و ناگهان سهمیه بندی و بازگشت کوپن 
مطرح می شود که آن هم در چارچوب یک نظام 
اندیشه ای بیشتر از آنکه ارزش جدی گرفتن 
داشته باشد مایه نگرانی در نظام تصمیم گیری 
اقتصادی است بنابراین در شرایطی که کشور 
با یک پدیده فساد مالی رو به روست تا زمانی 
که یــک برنامه جدی مبارزه با فســاد تدوین 
نشده و بدون برنامه می خواهند از یک سیستم 
مدیریتی مشــخص به طور همزمــان در یک 
سیســتم اقتصادی به کلی متعارض استفاده 
کنند تنها پدیده ای که فراهم می شود خراب 
کردن تجربه تاریخی درخشانی است که یک 
نظام مدیریتی توانسته در یک شرایط تاریخی 

از آن استفاده کند. 

  بازار سرمایه
 بورس از خواب بیدار می شود؟

آرمان ملی : بورس به خوابی عمیق رفته 
اســت و ارزش معاملات خرد روز به روز کمتر 
می شود که این موضوع نشان از رکود معاملات 
بازار سهام دارد همچنین بازار سهام همچنان 
در وضعیتی بد به ســر می برد و این بد بودن 
وضعیت، عامل فرار ســرمایه گذاران از بورس 
شده است. دو سال است که قیمت تمام کالاها 
افزایش یافته و رشد کرده اند، اما قیمت سهام 
روز به روز کمتر شــده و در حال حاضر تعداد 
بسیار کمی از نمادها نســبت به مرداد ۱۳۹۹ 
قیمت بالاتری دارند و بســیاری از نمادها هم 
هســتند که طی این مدت افت های سنگین 
بیش از ۵۰درصدی داشته اند و هنوز خریداران 
دو ســال قبل را در زیانی سنگین فرو برده اند.

در چنین شرایطی ســرمایه گذاران علاقه ای 
به حضور در بازار ســهام ندارند. از سوی دیگر 
بسیاری از ســهامداران حقیقی بازار طی این 
دو سال پول خود را برداشته و از بورس  خارج 
شــده اند. فعالیت این افراد به بازارهای موازی 
منتقل شده و به همین دلیل روز به روز ارزش 
معاملات خرد بورس کاهش می یابد و شاخص 
کل در نیمــه اول معاملات اولیــن روز هفته 
ســوم مهر خرق عادت کرده اســت و با ثبت 
رشــد ۴هزار و ۴۲۵ واحدی به کار خود ادامه 
می دهد. همچنیــن برتری تقاضا نســبت به 
عرضه در کلیت بازار مشهود است به طوریکه  
شاخص هم وزن نیز بیش از هزار و ۳۰۰ واحد 
افزایش را به ثبت رسانده اســت. بازار تا نیمه 
اول معاملاتی دیروز یادی از روزهای سبز خود 
کرده است تا نشان دهد به جز افت و اصلاح پی 
در پی راه صعود را هم بلد اســت. البته هنوز با 
توجه به اینکه مولفه هــای تاثیرگذار بر بازار و 
ریسک های سیستمی همچنان به قوت خود 
باقی هستند؛ بیان این ادعا که شاخص تغییر 
روند داده و روزهای صعودی شاخص بالاخره 
فرا رســیده نتیجه گیری عجولانه است  و باید 
منتظر بود و دید که آیا افزایش تقاضا و برتری 
خریداران به فروشندگان در کلیت بازار ادامه 
پیدا خواهد کــرد و یا این تحــرکات مقطعی 
تغییری در رونــد کلی بازار ایجــاد نخواهند 
کرد و تــا نیمه معاملاتی دیروز شــاخص کل 
با ۴هــزار و ۴۲۵واحد افزایش همــراه بوده و 
در کانال یک میلیــون و ۳۱۸هزار واحدی در 
حال پیش روی است.  شــاخص کل هم وزن 
نیز رشــدی هزار و۳۵۱ واحدی را ثبت کرده 
اســت و ارزش معاملات خرد هم تــا اینجا به 
۹۱۰ میلیارد تومان رسیده است و حقیقی ها 
در مجموع و تا اینجا ۶میلیــارد تومان از بازار 
خارج کرده اند، همچنین در میان صنایع نیز، 
گروه فرآورده های نفتــی با ۱۱ میلیارد تومان 
پیشتاز ورود پول حقیقی اســت و گروه بیمه 
و صندوق بازنشســتگی با ۹. ۵ میلیارد تومان 
بیشترین خروج پول حقیقی را از آن خود کرده 
است. این روزها در شرایطی سپری می شود که 
ارزش معاملات خرد بورس با شیبی ملایم در 
حال کم شدن است. سه شــنبه هفته گذشته 
)آخریــن روز معاملاتی( هم یــک افت دیگر 
در ارزش معاملات خرد به ثبت رســید تا مهر 
تاییدی بر رکود حاکم بر بورس باشد به طوری 
که سه شــنبه گذشــته ارزش معاملات خرد 
بورس حدود ۱۶۰۰ میلیارد تومان ثبت شد که 
یکی از کمترین رقم ها طی سال های ۱۳۹۹، 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ است البته عددهای کوچک تر 
از این هم برای ارزش معاملات خرد ثبت شده 
بود اما این اتفاق زمانی رخ داد که در روزهای 
پایانی تیرماه، ده ها نماد بــزرگ و پرتراکنش 
بازار جهت برگزاری مجمع متوقف بودند و به 
همین دلیل ارزش معاملات ســقوط کرد. اما 
حالا که نمادهای متوقف بازار انگشــت شمار 
هســتند، ثبت چنین عددی در بخش ارزش 
معاملات خرد، نگران کننده اســت. همچنین 
سه شــنبه ســهامداران حقیقی حدود ۱۸۰ 
میلیارد تومان هم پول از بازار خارج کردند که 
این نکته هم مهر تایید دیگری بر ناامیدی آن ها 
نسبت به آینده بازار سهام است البته وضعیت 
تعداد نمادهای منفی بهبود یافته و سه شنبه در 
دقایق پایانی معاملات، حدود ۳۰۰ نماد مثبت 
در مقابل ۳۷۰ نماد منفی در بازار وجود داشت 
که نشان می دهد بازار کمی متعادل شده و فشار 
فروش شــدیدی که وجود داشت از بین رفته 
است و برای بازار دیروز، احتمال مثبت شدن 
شاخص ها وجود دارد اما چنانچه رنگ سبز هم 
در شاخص ها مشاهده شــود، به دلیل کمبود 
نقدینگی و پایین بودن ارزش معاملات خرد، 
بعید اســت که اتفاق ویژه ای در بازار رخ دهد 
و رشدی بزرگ به ثبت برســد. از سوی دیگر 
در بازار گواهی سپرده کالایی در بورس کالای 
ایران در هفته ای که گذشت، ۱۳ میلیون و ۷۱۱ 
هزار و ۴۷ ورقه بهادار مبتنی بر کالا به ارزش 
بیش از ۳۹۲ میلیارد تومان دست به دست شد. 
ارزش معاملات هفته منتهی به ۸ مهر، نزدیک 
۱۲۰ میلیارد تومان برای ۷ میلیون و ۵۱۱ هزار 
و ۱۹ ورقه بهادار مبتنی بــر کالا بود و در بازار 
مالی بورس کالا در این مــدت، یک میلیون و 
۶۵۷ هزار و ۳۰۰ اوراق گواهی سپرده سکه طلا 
در حالی دست به دست شد که این دارایی پایه 
ارزش نزدیک ۲۵۲ میلیارد تومان را ثبت کرد. 
بر این اساس اوراق مبتنی بر طلا با کسب سهم 
۶۴ درصدی در ارزش معاملات، جایگاه نخست 
و با سهم ۱۲ درصدی در حجم معاملات، رتبه 
سوم بازار را پس از سیمان و زعفران از آن خود 
کرد و سیمان با ثبت معامله ۸ میلیون و ۸۶۶ 
هزار گواهی سپرده، رتبه نخست را از نظر حجم 
از آن خود کرد و ارزش معامــلات این دارایی 

بیش از ۶ میلیارد و ۷۴۸ میلیون تومان شد.  
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قیمت در بازار آزاد )به تومان( بـــازار

 اخبار کوتاه
  وعده وزیر ارتباطات 

برای کسب و کارهای اینترنتی
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات از تهیه و تدوین بســته 
حمایتی برای کسب و کارهایی که به پلتفرم هایی داخلی مهاجرت 
کنند، خبر داد و گفــت: برنامه ای برای فیلترینگ اینســتاگرام 
نداشتیم و نداریم. در پی محدودیت هایی که در خصوص اینترنت 
ایجاد شده بود، بسیاری از کسب و کارهایی که در بستر اینترنت 
فعالیت می کردند، دچار مشکل شدند که در این خصوص عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات در حاشیه مراســم افتتاح سایت مرکز 
کنترل، عملیات و بهره برداری از ماهواره های سنجشی ایران به 
نام »خیام« در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سوال درباره جبران 
خسارت وارده به کسب و کارها اظهار کرد: تعامل خوبی با وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در این خصوص ایجاد شده است و ما یک 
برنامه برای کسب و کارهایی که به پلتفرم های داخلی مهاجرت 
کنند، در نظــر گرفته ایم و بــا کمک وزارت اقتصاد یک بســته 
حمایتی مانند معافیت مالیاتی و تسهیلاتی از این قبیل، برای آنها 
پیش بینی شده است. وزیر ارتباطات در خصوص اخباری که در 
مورد برخی کسب و کارها از جمله دیجی کالا منتشر شده است، 

نیز گفت: این مسائل را باید حل کنیم. 
 

پیش بینی قیمت دلار در روز های آینده
در حالی بازار ارز ابتدای مهرماه در مسیر افزایشی حرکت کرده 
است که گزارش ها نشــان می دهد در طول این مدت در حدود 
یک هزار و ۵۰ هزار تومان افزایش قیمت داشته و بازار ارز دو هفته 
اول پاییز دستخوش تغییرات بسیاری شد. عملکرد ۱۵ روزه اول 
مهرماه بازار ارز نشــان می دهد که این بازار با افزایش یک هزار و 
۵۰ تومانی روبه رو شده و از نرخ ۳۱ هزار و ۵۰۰ تومان در ابتدای 
معاملات یکم مهرماه، به ۳۲ هــزار و ۵۸۰ تومان افزایش یافته 
است. این در شرایطی است که در تاریخ ۱۱ مهرماه، بازار ارز به اوج 
قیمتی خود رســید و روی عدد ۳۳ هزار و ۳۰۰ تومان جا خوش 
کرد. بازار ارز در روز دهم مهرماه وارد کانال ۳۳ هزار تومان شد. 
اما با این حال، این بازار دوباره در مسیر نزولی قرار گرفت تا اینکه 
روز پنج شنبه هفته گذشته ریزش ۵۷۰ تومان را تجربه کرد و وارد 
کانال ۳۲ هزار تومان شد و بازار ارز دیروز با قیمت دلار ۳۲ هزار 
و ۵۸۰ هزار تومان کار را آغاز خواهد کرد و فعالان بازار پیش بینی 
می کنند قیمت دلار پس از تحرکات افزایشی چشمگیر هفته های 
اخیر، در حال اصلاح نرخ اســت. به گزارش خبرآنلاین، اصلاح 
نرخ، اصطلاحی است که کارشناســان پس از افزایش چشمگیر 
یک شاخص و تعدیل و کاهشی شــدن آن در بازه های معاملاتی 
روز های بعد اســتفاده می کنند که عمدتا ناشی از کاهش قدرت 
خرید آن شاخص در فضای بازار رخ می دهد این در شرایطی است 
که براساس گزارش ها، حجم تزریق ارز به معاملات بازار متشکل 
و توافقی در روز های گذشته افزایش چشمگیری داشته و همین 
موضوع باعث ریزشی شدن نرخ دلار در روز های اخیر شده است. 

 
خبر جدید از زمان واردات خودرو

ســخنگوی وزارت صمت گفت: بنا بر درخواست شرکت های 
متقاضی برای تکمیل مدارک مندرج در آیین نامه واردات خودرو، 
یک ماه به آنها فرصت داده شد و اسامی شرکت های واجد شرایط 
واردات تا پایان مهر اعلام می شود و در سه هفته گذشته جلسات 
متعددی با شرکت های واردکننده خودرو برای بررسی مدارک 
برگزار شد که در نهایت ۲ شرکت مرحله تکمیل الزامات قانونی را 
با موفقیت گذراندند و حداکثر تا پایان مهر اسامی همه شرکت های 
واجد شرایط اعلام می شــود. به گزارش ایرنا، وی گفت: وزارت 
صمت با دقت الزامات قانونی را از شرکت ها مطالبه خواهد کرد و 
توانمندترین شرکت های کشور که تضمین دهند خدمات پس از 
فروش و انتقال فناوری را ارائه دهند جهت واردات خودرو مجوز 
خواهند گرفت. همچنین سرمایه گذارانی جهت سرمایه گذاری در 
بخش حمل و نقل عمومی نیز اعلام آمادگی کرده اند که در حال 

مذاکره و اخذ مجوز هستند. 

تخم مرغ نجومی شد
به نظر می رســد افزایش قیمت تخم مرغ قرار نیســت کوتاه 
بیاید و هر روز این محصول پرُ مصرف سبد خانوار ها در سکوت و 
بی تفاوتی مسئولین گران و گران تر می شود و مصرف تخم مرغ با 
سرعت بیشتری در حال حذف شدن از سفره های خانوارهاست. 
این درحالی است که طبق بررســی های میدانی از سطح شهر، 
قیمت تخم مرغ در سوپرمارکت ها و خرده فروشی ها شانه ای بین 
۱۰۰ تا ۱۳۰ هزار تومان است و در حال حاضر هر شانه تخم مرغ 
۳۰ عددی تنظیم بازاری در میادین میوه وتره بار با قیمت شانه ای 
۸۶۰۰۰ تومان عرضه می شود. هر روز هشدار به تبعات افزایش 
هزینه های تولید مرغ با گران شدن نهاده ها از سوی تولیدکنندگان 
بیشتر می شود و آنان تأکید دارد که فروش تخم مرغ با نرخ مصوب 
دولتی برای مرغدار به صرفه نیســت و درخواســت کرده اند که 
دولت در نرخ مرغ و تخم مرغ تجدیدنظر کند و قیمت تخم مرغ در 
روز های اخیر در بازار تهران افزایش یافت و از نرخ ۵۹ هزار و ۸۰۰ 
تومانی که پس از مردمی سازی یارانه ها مصوب شده بود، فاصله 
زیادی گرفته است این درحالی است که در کمتر از دو هفته پیش 
هر شانه تخم مرغ ۳۰ عددی تنظیم بازار در میادین میوه و تره بار 
۷۳ هزار تومان و در بازار آزاد، ۸۲ هزار تومان عرضه می شد. قیمت 
هر عدد تخم مرغ هم بین ۲ هزار و ۵۰۰ تا ۳ هزار و ۲۰۰ بود. اما 
بر اساس گزارش میدانی از میادین میوه و تره بار حاکی است که 
قیمت هر شانه تخم مرغ حدود ۹۰ هزار تومان شده و قیمت یک 
شانه تخم مرغ در فروشگاه های ســطح شهر به حدود ۱۳۰ هزار 
رسیده است. حالا هر عدد تخم مرغ بین ۲ هزار و ۸۰۰ تا ۴ هزار 
و ۳۰۰ به دست خریدار می رسد و فروشندگان گرانی تخم مرغ را 
دلیلی بر کاهش خرید از سوی مردم می دانند و معتقدند؛ خرید 
تخم مرغ حدود ۹۰ تا ۱۳۰ هزار تومانی برای بیشــتر خانوار ها 

بسیار کم شده است. 

 »آرمان ملی« به بررسی اجرای کوپنی شدن یارانه ها می پردازد؛    

 چالش کالابرگی شدن یارانه نقدی 
    کارشناس اقتصادی: منابعی که قرار است به صورت مستقیم یا غیرمستقیم به شکل کالابرگ به مردم ارائه شود نخواهد توانست با کمبودهای معیشتی مردم مقابله کند و تغییر برنامه ریزی های مسئولان 

در تخصیص یارانه نقدی یا کوپن نیز ناشی از بی برنامگی  است 

 یک کارشــناس بازار کار درباره افزایش حقوق کارمندان 
و بازنشستگان لشکری و کشــوری می گوید: هنوز هم دولت 
و ســازمان برنامه نتوانســته منابع لازم و اعتبار این افزایش 
را مشــخص کند و دقیقا به مجلس اعلام کنــد. در نهایت در 
خصوص این افزایشــی که در قالب یک لایحه دوفوریتی به 
مجلس فرســتادند، باز هم سراغ اســتقراض خواهند رفت و 
بالاخره دولت برای حقوق کارمندان و بازنشستگان لشکری 
و کشوری تصمیم گرفت و براســاس لایحه دوفوریتی که به 
مجلس فرستاده اســت، در صورت تصویب در مجلس، امکان 
افزایش حقوق از تاریخ یکم شهریور امسال وجود دارد و آنطور 
که سخنگوی دولت اعلام کرده، برای کارکنان دولت درصد به 
صورت پلکانی در نظر گرفته شــده یعنی کسانی که به نوعی 
حقوق بگیر پایین حساب می شوند، نزدیک ۲۰ درصد افزایش 
و هرقدر که بالاتر بیاید، درصد کاهش پیدا می کند. بر اساس 
برآوردهای انجام شــده از جزئیات لایحــه دولت، حداقل ۲ 
میلیون تومان به حقوق کارمندان دولت و بازنشستگان اضافه 
می شود. این در حالی است که پیش تر و در قالب قانون بودجه 
۱۴۰۱ به میزان ۱۰ درصد به حقوق همه کارمندان اضافه شده 
بود که در این میان، براساس لایحه دولت، حقوق بازنشستگان، 
وظیفه بگیران و مشترکان صندوق های بازنشستگی کشوری 
و لشــکری و ســایر صندوق های بازنشســتگی وابســته به 
دســتگاه های اجرایی،  حدود ۹۰۰ هزار تومــان افزایش پیدا 
خواهد کرد در حالی دولت مصمم به افزایش حقوق کارمندان و 
بازنشستگان لشکری و کشوری است که کارشناسان معتقدند 
که هنوز منابع این افزایش مشخص نیست، اگرچه با توجه به 
تورم در کشور و مشکلات معیشــتی، حق این گروه افزایش 

حقوق است. 
  دولت چرا تصمیم به افزایش حقوق گرفت؟

حمید حاج اســماعیلی، کارشــناس بازار کار گفت: بحث 
افزایش حقوق کارمندان و بازنشســتگان لشکری و کشوری 
زمانی جدی شد که مساله حقوق بازنشستگان سازمان تامین 
اجتماعی با جدیت پیگیری می شد و داشت مراحل پایانی را 

طی می کرد .وی می افزاید: به هرحــال آنچه که در خصوص 
بازنشستگان تامین اجتماعی صورت می گرفت، کار جدیدی 
بود که دولت برخلاف رویه های گذشــته برای افزایش حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی مقاومت می کرد. این کارشناس 
بازار کار تصریح می کند: فشــارهای بازنشستگان، اعتراضات 
آنها، کانون های بازنشستگان، نخبگان، کارشناسان و در عین 
حال شکایت های قانونی که به مراکز ذیربط و از جمله مجلس 
شــورای اســلامی صورت گرفت و کمیته تطبیق مقررات، 
اقدام دولت را در جلوگیری از افزایش حقوق بازنشســتگان، 
مغایر قانون تشــخیص داد و در نهایت رئیس مجلس آن را به 
ریاست جمهوری ابلاغ کرد و سازمان تامین اجتماعی موظف 
شد عین مصوبه شورای عالی کار را در رابطه با افزایش مستمری 
بازنشستگان تامین اجتماعی اجرا کند. حاج اسماعیلی عنوان 
می کند: به هرحال وقتی ایــن اتفاق افتاد، دولــت در مقابل 
خواســته های بازنشستگان لشکری و کشــوری و همچنین 
کارمندان دولت قرار گرفت و آنها هــم معترض به این بودند 
که افزایش حقوق آنها که براســاس بودجــه ۱۰ درصد بود، 

کافی نیست. 
  منابع مالی افزایش حقوق چه خواهد بود؟

این کارشــناس بازار کار با بیــان اینکه بایــد کارمندان و 
بازنشســتگان از حقوق مکفی در کشــور برخوردار باشــند، 
می گوید: بلافاصله هم ســازمان برنامه و هم دولت و برخی از 
نمایندگان مجلس واکنش نشان دادند که به زودی در خصوص 
بازنشستگان لشکری و کشوری و کارمندان افزایش حقوق را 
اعمال خواهند کرد. حاج اسماعیلی می افزاید: حالا در ارتباط 
با پیدا کردن منابع آن، تردید و اختلاف نظر داشــتند و گفتند 
با مجلس وارد مذاکره برای پیدا کردن منابع اعتباری لازم در 
خصوص تخصیص افزایش حقوق برای بازنشستگان لشکری و 
کشوری و کارمندان هســتند. وی تصریح می کند: قرار بود در 
شهریورماه علی الحســاب مبلغی را اعمال کنند که این اتفاق 
نیفتاد. در نهایت مذاکراتی که من فکــر می کنم بین مجلس 
و دولت به صورت رســمی اتفاق افتاده، این بوده که مجلس از 

دولت  خواسته که لایحه ای را بیاورد، چون هرگونه افزایش باید 
در چارچوب قانون باشد و منابع آن شفاف برای مجلس مشخص 
باشد. این کارشناس بازار کار عنوان می کند: من فکر می کنم 
هنوز هم دولت و سازمان برنامه نتوانسته منابع لازم و اعتبار این 
افزایش را مشخص کند و دقیقا به مجلس اعلام کند. در نهایت 
آنها در خصوص این افزایشی که در قالب یک لایحه دوفوریتی به 
مجلس فرستادند، باز هم سراغ استقراض خواهند رفت و باز هم 
منابعی که برای این کار تامین می شود، مربوط به درآمدهایی 
می شود که ممکن است براساس شرایط خاصی که در کشور 
اتفاق می افتد، محقق شود. حاج اســماعیلی متذکر می شود: 
بیش از یک سوم بودجه که برآورد می شود بیشتر از ۴۰۰ هزار 
میلیارد تومان باشد، کسری است، بنابراین دولت برای افزایش 
حقوق کارمندان و بازنشستگان منابعی ندارد که معرفی کند؛ 
با وجود اینکه منابع درآمدهای مالیاتی به نظر من فوق العاده 
بوده و بیش از نیمی از مبلغی را که در بودجه تا حدود ۴۵۲ هزار 
میلیارد تومان پیش بینی کردند، در ۶ ماه اول محقق شده و این 
یک رکورد در کشور است. وی یادآور می شود: به هرحال کشور 
ما شرایطی ندارد که بتواند با منابع مالیاتی، هزینه هایش تامین 
شود و قطعا ما سال های سال کسری بودجه خواهیم داشت و 
اگر اتفاقات خاصی که شــرایط را بهتر کند، در ماه ها یا اوایل 
سال آینده در کشور نیفتد، کسری بودجه افزایش خواهد یافت 

و شرایط تورمی کشور را پیچیده خواهد کرد. 
  افزایش حقوق چگونه است؟

به گزارش خبرآنلاین، این کارشــناس بازار کار می گوید: 
آنچه که الان لایحه می گوید، قرار اســت حــدود ۹۰۰ هزار 
تومان به بازنشســتگان اضافه کنند و مبالغــی که تا حدود 
۲. ۵ تا ۳ برابر این مبلغ اســت، به بقیه کارمندان متناسب با 
امتیازات شان پرداخت شود. حاج اسماعیلی می افزاید: آن طور 
که منابع غیررسمی مطرح می کنند، برای گروه های خاصی که 
برخی کارمندان سازمان های خاص هستند، ممکن است این 
مبالغ تا چند برابر نسبت به بازنشستگان لشکری و کشوری 

بیشتر باشد. 

حقوق کارمندان چقدر افزایش می یابد؟ 
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روبــــه رو

   در روز جهانی کودک و آغاز 
این هفته و آثارِ درخشان در این 
حوزه، خواه ناخواه بسیاری را به 
یادِ امثالِ رضا بابک می اندازد. 
اگرچه »بابک« فعالیت هنری اش 
را با بازی در تئاتر آغاز کرد، با 
تاسیسِ اولین گروه هنری کانون 
پرورش فکری کودکان ونوجوانان 
به اجرای نمایش پرداخت. در 
»خونه مادربزرگه« به جای »آقای 
با  می کند.  گویندگی  حنایی« 
رضا  حضور  تابه تا«  »قصه های 
بابک در کارهای کودک، پررنگ تر 
می شود. او تئاتر حرفه ای را از دهه 
۵۰ آغاز کرد و حضور در سینما 
را با فیلم سینمایی »چریکه تارا« 
به کارگردانی بهرام بیضایی در 
سال ۱۳۵۶ تجربه کرد. از جمله 
نویسنده،  به عنوان  او  کارهای 
آقای شانس در سال ۱۳۷۳ است. 
سریال تلویزیونی »آرایشگاه زیبا« 
از سریال های سرشناس این بازیگر 
بود. شاید خیلی ها او را به عنوان 
بازیگر »آرایشگاه زیبا« بیشتر 
اهل  خیلی  خودش  بشناسند. 
سخن گفتن و مصاحبه نیست. در 
مصاحبه با خوش اخلاقی برخورد 
می کند، ولی دوست ندارد خیلی 

»خانه  سریال  باشد.  رسانه ای 
ما«! قرار است از روز چهارشنبه 
۲۰ مهرماه هر روز ساعت ۱۷ در 
قرار  آی فیلم  شبکه  کنداکتور 
بگیرد. سریالی که مسعود کرامتی 
بار سال  اولین  برای  ساخت و 
۱۳۷۹ از شبکه سه سیما ساخته 
شد. )رضا بابک، گوهر خیراندیش، 
زنده یاد جمشید اسماعیل خانی، 
وحید رهبانی، زهرا اویسی، مانی 
نوری، رضا فیاضی و... از بازیگران 
این مجموعه تلویزیونی اند.( در 
مثل  بابک  رضا  صحبت های 
برخی از پیشکسوتان دیگر واژه 
»مازاد« به گوش می رسد. او به 
»تسنیم« درباره علت کمرنگ شدن 
در تلویزیون و سینما می گوید: 

به کار  عبارتی  یک  همه جا  من 
می برم و آن مازاد است؛ به هر 
حال شرایط حضور در تلویزیون 
حداقل مساعد نیست، چون  کارها 
ایده آل نیستند. هیچ مشکلی با 
حضور جوانان با استعداد ندارم 
که آثار خوبی از آنها در سینما و 
تلویزیون می بینیم. واقعا خوب 
است که جوان ها با فکرها، ایده ها 
و قصه های نو به میدان می آیند. ما 
هم که خیلی جوان تر بودیم بعداز 
دانشکده این جسارت را بیشتر 
برای ارائه کارهای هنری داشتیم. 
خیلی از مقاطع و موقعیت ها این 
جسارت ها به بار نشست. راه های 
جدیدی را پیدا کردیم و به کمک 
دیگران آن راه های جدید را ادامه 

دادیم. هنرمندان جوان امروز 
کارهای جدید بکنند و فکرهای 
جدید داشته باشند. سعی کنند 
کار سلامت انجام دهند تا سینمای  
سلامتی به مردم تقدیم کنیم. 
می توان  راحت  خیلی  چون 
توجه مردم را به کارهایی جلب 
کرد با یک مختصاتی اصطلاحا 
فیلم های بفروش، گیشه را رونق 
داد، اما این اتفاق ضدفرهنگی 
است. جوانان باید تلاش کنند که 
ما هرچه می توانیم جلوی آسیب 
به فرهنگ کشور را بگیریم، چون 
فرهنگ در جریان آماج حملات و 
هجمه هاست. وظیفه ما هنرمندان، 
فرهنگسازی است و باید ما کمک 
کنیم فرهنگ توسعه پیدا کند. 
به نظر می رسد نیاز است مسئولان 
سینمایی  سازمان  و  تلویزیون 
بیشتر به این نکته توجه کنند؛ 
هنرمندان پیشکسوت را دریابید 
که حضور بسیاری از آنها همیشه 
باعث مباهات در ساختِ  سریال ها 
و فیلم ها بوده و هست. برخی از 
این هنرمندان بارها با رسانه ها 
گفت وگو کرده اند که به آنها یا 
کارهای ضعیف پیشنهاد می شود 
یا نقش های چند سکانسه و کوتاه. 

 آبیار برای »سووشون« 
مجوز گرفت

 سعید امیرسلیمانی: 
 به »کمند« گفتم 

نقش »آذر« را بازی کند

بازیگر سریال »هزاردستان« گفت: روزی 
که کار »پدرسالار« توسط مرحوم خواجویی 
به »کمند« پیشنهاد شد، دست او برای 
انتخاب باز گذاشته شده بود و او می توانست 
اجرای نقش هرکدام از عروس ها یا دخترها 
را برعهده گیرد و من گفتم »آذر« را بازی 
کن. سعید امیرسلیمانی ابراز کرد: از اسفند 
سال پیش که ساخت »ایران۳« )بهمن 
گودرزی ۱۴۰۰( را به اتمام رساندم و کلبه 
عموپورنگ را داشتم و دوره ای با ایرج راد 
تئاتری را برگزار کردیم، دیگر کار نکرده ام. 
بازیگر فیلم سینمایی »آب نبات چوبی« )امان 
منطقی ۱۳۵۱( افزود: بعداز ۶۰ سال کار و 
سنی که امروز دارم، باید کاری کنم که برایم 
جذابیت زیادی داشته باشد. من بازیگرم و 
خودم را در چهارچوبی خاص حبس نمی کنم 
اما اگر نقشی را ببینم که جای کار دارد، هر 
نقشی و در هر ژانری که باشد را می پذیرم و 
توان درآوردن آن را دارم چون بازیگرم و باید 

یک نقش را دربیاورم. 
 این هنرمند در پاسخ به این پرسش که چه   پیشنهاد تئاتری را نپذیرفتم

نقشی از نظر وی جذابیت قبول کردن دارد، 
گفت: نقشی که ناگهان من را بگیرد؛ بازی در 
فیلم سینمایی »هزارپا« اینگونه رقم خورد که 
با آقای داودی کارگردان این اثر جایی بودیم و 
ایشان گفت که نقشی با فلان مختصات دارم 
و من همانجا پذیرفتم که نقش را بازی کنم 
من را گرفت و روزی که پخش شد کارگردان 
گفت: »سعید باور می کنی که نصف فروش 
فیلم به خاطر توست؟« وی تاکید کرد: 
تضادهایی در این نقش بود که می توانستم 
خودم را نشان دهم و این جذابیت نقش بود 
که آن را بسیار برایم زیبا کرد. وی افزود: البته 
چندین کار پس از آن پیشنهاد شد؛ اما سنم 
به جایی رسیده است که دیگر هرکاری را 
نمی توانم انجام بدهم؛ حتی کاری ۷ ماهه 
در خارج از تهران پیشنهاد شد که بچه هایم 
نگذاشتند بروم و در روزهای اخیر پیشنهاد 

تئاتری را داشتم که نپذیرفتم. 

 شورای صدور پروانه ساخت آثار 
موافقت  فیلمنامه   ۵ با  سینمایی 
کرد. فیلمنامه های »سووشون« به 
تهیه کنندگی محمدحسین قاسمی 
و نویسندگی نرگس آبیار، »سرهنگ 
ثریا« به تهیه کنندگی جلیل شعبانی، 
تهیه کنندگی  به  ناپیدا«  »دست 
سیدسعید سیدزاده، »راه شیری« 
تهیه کنندگی مهدی کریمی و  به 
نویسندگی علی جعفرآباد و »گربه« 
به تهیه کنندگی سعید خانی نامقی 
تقی زاده  مصطفی  نویسندگی  و 
موافقت شورای پروانه ساخت سازمان 

سینمایی را اخذ کردند.

 بهرام شاه محمدلو؛ تهیه کننده، کارگردان 
و راوی قصه های »زیرگنبدکبود« که قرار بود 
بعداز چند دهه این مجموعه را دوباره به تولید 
برساند بیان کرد که همچنان منتظر اسپانسر 
است. شنبه ۱۶ مهرماه همزمان با آغاز هفته 
ملی کودک و نوجوان و شاید یکی از مدیوم هایی 
که سهم عمده ای در تولید آثار کودک و نوجوان 
داشته است، تلویزیون باشد. از جمله این آثار 
خاطره انگیز در حوزه کودک و نوجوان مجموعه 
»زیرگنبدکبود« است که بهرام شاه محمدلو 
نویسندگی و کارگردانی این مجموعه را در 
دهه ۶۰ و ۷۰ به عهده داشته است. شاه محمدلو 

در این برنامه علاوه بر کارگردانی، اجرا و روایت 
قصه ها را هم در نقش »آقای حکایتی« بر 
عهده داشت و یکی از برنامه های ماندگار و 
خاطره انگیز را تهیه کنندگی کرد. در سری 
اول این مجموعه ایرج طهماسب هم او را در 
کارگردانی این مجموعه همراهی می کرد 
که سال ۶۶ کلید خورد و در چند فصل در 
دهه ۶۰ و ۷۰ روی آنتن رفت. سال گذشته 
بهرام شاه محمدلو با حضور در برنامه »بسته 
پیشنهادی« خبر داد که قرار است ادامه این 
مجموعه را یکبار دیگر به تولید برساند. با این 
حال هنوز و پس از چند ماه این مجموعه به 

تولید نرسیده است. بهرام شاه محمدلو درباره 
چرایی به تعویق افتادن تولید این مجموعه 
نمایشی در سخنان کوتاهی بیان کرد: در حال 
حاضر منتظر اسپانسر و سرمایه گذار هستیم، 
اگر سرمایه گذار فراهم شود وارد تولید خواهیم 
شد. وی درباره اینکه قرار نیست بودجه ای از 
طرف صداوسیما برای این اثر تامین شود؟ 
گفت: تا الان بودجه ای فراهم نبوده است. 
شاه محمدلو درباره متن این مجموعه و اینکه 
برای تولید آماده است یا خیر اظهارکرد: بخشی 
از کار آماده است و با حضور سرمایه گذار به 

تولید خواهد رسید. 

 بهرام شاه محمدلو: در انتظار اسپانسر هستیم

فصل تازه »آقای حکایتی« به آنتن می رسد؟

 حضور موسیقی ایران 
در یک سمپوزیوم جهانی

یکی از پژوهشگران و نوازندگان موسیقی نواحی ایران از 
حضور خود و تعدادی دیگر از مدرسان حوزه فرهنگ شناسی، در 
سمپوزیوم بین المللی فرهنگ و ادب و هنر اقوام ترک جهان در 
کشور ترکیه خبر داد. »دامون شش بلوکی«؛ نوازنده، پژوهشگر و 
مدرس موسیقی نواحی ایران که طی سال های اخیر در رویدادها 
و فستیوال های مختلف موسیقی کشورمان به عنوان شرکت کننده 
یا عضو هیات داوران حضور موثری داشته در گفت وگو با »مهر« 
از حضور خود و تعدادی دیگری از محققان و پژوهشگران ایرانی 
در سمپوزیوم بین المللی فرهنگ، ادب و هنر اقوام ترک جهان 
در منطقه ارزنجان ترکیه طی روزهای آینده خبر داد و گفت: 
این فستیوال یکی از مهم ترین فستیوال ها و رویدادهای مهم 
حوزه فرهنگ شناسی و موسیقی اقوام ترک جهان است که طی 
روزهای ۱۷ تا ۲۱ مهرماه سالجاری در منطقه ارزنجان ترکیه با 
مدیریت علمی پرفسور علی کافکاسیالی و حضور پیشکسوتان، 
دانشمندان و هنرمندان شناخته شده این حوزه فرهنگی در 
جهان برگزار می شود. وی افزود: در این سمپوزیوم که به منظور 
همفکری و تبادلات علمی فرهنگی هنری در سطح جهانی، با 
 Erzincan حضور چهره های برجسته دانشگاهی در دانشگاه
Binali Yıldırım پیش روی مخاطبان قرار می گیرد، همایش ها 
و سمینارهای مختلفی در حوزه فرهنگ، ادب و هنر اقوام ترک 
جهان برگزار می شود. این در حالی است که حضور اقوام ترک در 
جغرافیای جهانی از کشور چین تا مناطق مختلف در آسیای میانه، 
جنوب روسیه، آلتای، افغانستان، ترکیه، آذربایجان، منطقه آناتولی 
و کشور عزیزمان ایران دربرگیرنده گستره جغرافیایی عظیمی است. 
در این میان رنگواره بزرگی به نام ایران در دل خود ترکان آذری، 
ترکان منطقه ترکمن، ترک های شمال خراسان، ترک های خَلج در 
منطقه مرکزی، شاهسون ها، ترک های قشقایی در استان فارس، 
ترک های مهاجرت کرده به کرمان، اقوام قزلباش، اقوام ترکی در 
ایلات خمسه را دارد. شرایطی که موجب شده ایران در این حوزه 
یکی از مهم ترین کشورها باشد. شش بلوکی بیان کرد: جناب 
کافکاسیالی به عنوان یکی محققان بزرگ جهان در حوزه های 
ادبیات، فرهنگ و موسیقی شناسی ایران را رنگین کمانی از اقوام 
ترک می داند که دربرگیرنده بسیاری از شاخصه ها و مبانی فرهنگی 
در حوزه های موسیقی و ادبیات است که با اقوام دیگر کشورها 
تبادلات و اشتراکات فرهنگی بسیار فراوانی دارند. به همین منظور 
حضور کشور ایران در چنین سمپوزیومی می تواند نقش مهمی 
در شناسایی مبانی تطبیقی بین فرهنگ های مختلف اقوام ترک 
داشته باشد. البته لازم است بدانید این سمپوزیوم در دوره های 
گذشته به اشکال مختلف برگزار می شد که محور اصلی بسیاری از 
این رویدادها موسیقی اقوام ترک و مشتمل بر مواردی بود که بسیار 
مورد استقبال پژوهشگران و مدرسان حوزه دانشگاهی قرار گرفت. 
شش بلوکی افزود: معتقدم برگزاری چنین رویدادهایی در ایران 
موجب ایجاد همدلی و پیوندهای عمیق فرهنگی با کشورهایی 
می شوند که دارای عقاید دینی و فرهنگ مشترکی با آ نها هستیم. 

بیـــن المـــلل
 

 
خبــــر

 معاون رئیس دومای روسیه:
 جنگ تروریستیِ پنهانی 

علیه روسیه در جریان است
معاون رئیس دومای روسیه با اشاره به انفجار پل کریمه 
می گوید که جنگ تروریستی و پنهانی علیه این کشور در 
جریان است. به گزارش مهر، »اولگِ موروزوف«، در گفت وگو 
با اسپوتنیک در واکنش به انفجار مشکوک پل کریمه بیان 
کرد: جنگ تروریستی پنهانی علیه ما در جریان است. علاوه 
بر این، حمله تروریستی علیه پل کریمه، نشان دهنده و 
بیان جنگ بدون قاعده و قانون است. بامداد امروز شنبه 
رسانه های روسی و اوکراینی از وقوع انفجاری مهیب در پل 
شبه جزیره کریمه خبر دادند؛ این پل معروف به پل »کرچ«، 
کریمه را به دیگر مناطق روسیه وصل می کند. »دیمیتری 
پسکوف«، هم اعلام کرد: ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور این 
کشور پس از دریافت گزارش ها درباره این حادثه، دستور 
داده فورا کمیته ای برای بررسی علت انفجار در پل کریمه 
تشکیل شود.به نوشته »مسکوتایمز« پل کرچ را سال ۲۰۱۸ 
ولادیمیر پوتین شخصا افتتاح کرد و این پل راه ارتباطی 
مهمی برای انتقال تجهیزات نظامی از روسیه به سربازان 
روسیه در مناطق جنگی در اوکراین است. مقامات اوکراین 
تاکید کردند که شبه جزیره کریمه باید به اوکراین برگردد 
و در مقابل نیز دولت روسیه هشدار دادند هر گونه تعرض 
به تمامیت ارضی این کشور با پاسخی محکم روبه رو خواهد 
شد. »ماریا زاخاراوا«، سخنگوی وزارت خارجه روسیه نیز با 
انشتار پیامی در کانال تلگرامی خود نوشت: واکنش رژیم 
کی یف به انهدام و تخریب زیرساخت های مدنی، ماهیت 

تروریستی آن را اثبات می کند.

ماکرون: 
 زمستان سال آینده 
سخت تر خواهد بود

رئیس جمهور فرانسه می گوید که زمستان سال آینده 
برای اروپا از حیث تامین منابع گاز، به مراتب سخت تر 
از سالجاری خواهد بود. ماکرون افزود: اروپا مذاکرات و 
گفت وگوهای خود با عرضه کنندگان گاز را تشدید کرده و 
برای خرید گاز، به همکاری با شرکای بزرگ آسیایی ادامه 
خواهد داد. وی همچنین از راه اندازی سازوکاری به منظور 
حصول اطمینان از همبستگی مالی میان کشورهای اروپایی 
در حوزه خرید انرژی، خبر داد. شارل میشل، رئیس شورای 
اروپا گفته بود که رهبران اتحادیه اروپا در اجلاس خود که 
۶ و ۷ اکتبر )۱۴ و ۱۵ مهر( در پراگ برگزار شد، تشدید 
تحریم ها علیه روسیه را بررسی خواهند کرد. میشل در نامه 
ارسالی برای رهبران اتحادیه اروپا پیش از اجلاس پراگ، 
موضوعات مورد مناقشه در این اجلاس را اعمال تحریم های 
جدید علیه روسیه، تداوم حمایت نظامی و مالی از اوکراین 
و بررسی بهترین راهکارها برای حمایت از زیرساخت های 
اروپا در پی نشتی و تخریب خط لوله انتقال گاز نورداستریم 

عنوان کرده بود. 

صبر   روسیــــه حدی دارد  هشدار »لاوروف« به غرب

  رضا بابک:
هنرمندان جوان فکرهای جدید داشته باشند 

کوتــــاه

 وزیرخارجه روسیه با اشاره به لفاظی های 
اتمی غرب تاکید کرد: کشورهای غربی 
تلاش می کنند مسکو را برای جهان یک 
تهدید اتمی نشان دهند. به گزارش فارس، 
»سرگئی.لاوروف« گفت: غرب با توسل به 
دروغ و فریب کاری به دنبال این است که 
روسیه را تهدید اتمی نشان دهد. وزیرخارجه 
روسیه در مصاحبه با یک روزنامه روسی 
افزود: کشورهای غربی همه چیز را تحریف 
نشان دهند که روسیه در  تا  می کنند 
حال ابراز تهدیدهای اتمی و استفاده از 
سلاح اتمی در اوکراین است؛ از دروغ های 
مختلف تا دستکاری های آشکار در این 
زمینه استفاده می کند که البته ما به آن 
عادت کرده ایم. براساس گزارش خبرگزاری 
تاس، به گفته این دیپلمات ارشد روسی، 
آمریکا و متحدانش فعالانه تلاش می کنند 
که لفاظی اتمی را در دستور کار جهانی 
خود درباره اوکراین قرار دهند. پیش تر 
ولودیمیر زلنسکی؛ رئیس جمهور اوکراین 

از ناتو خواسته بود که سلاح های پیشگیرانه 
برای حمله به روسیه در اختیار آنها قرار 
دهد. »لنوید اسلاتسکی« رئیس کمیته 
روابط خارجی دومای روسیه در واکنش به 
این اظهارات گفته بود که رئیس جمهوری 
اوکراین درحال پرتاب کردن کشورهای 

غربی به لفاظی اتمی و هل دادن جهان 
به سمت یک جنگ آخرالزمانی است. در 
شرایطی که تنش های بین روسیه و غرب 
درباره جنگ اوکراین در حال رشد فزآینده 
است، روز شنبه آتش سوزی و فروریختن 
بخشی از پل کریمه خبرساز شد. منابع 

رسانه ای و برخی منابع محلی در روسیه 
با انتشار فیلم ها و تصاویری از پل کریمه 
گزارش دادند، این پل آتش گرفته و بخشی از 
سازه آن فروریخته است. این حادثه سه روز 
بعد از آن رخ داده که مقامات پنتاگون گفته 
بودند اوکراین توانایی حمله به اهداف روسیه 
در شبه جزیره کریمه را دارد. »میخائیل 
پودولیاک« مشاور ارشد ولودیمیر زلنسکی 
رئیس جمهور اوکراین ضمن استقبال از 
انفجار پل کریمه اعلام کرد که این منطقه 
باید به اوکراین برگردانده شود. او گفته 
این تازه آغاز ماجراست و همه تجهیزات 
غیرقانونی باید نابود شود. لاوروف درباره 
جنگ اقتصادی غرب با روسیه نیز گفت: 
روسیه تاکنون با خویشتن داری به اقدامات 
تجاوزکارانه اقتصادی غرب پاسخ داده است، 
اما صبر و شکیبایی ما نامحدود نیست و 
حدی دارد. دیپلمات ارشد روسیه در پایان 
به غرب هشدار داد که با زبان تحریم با 

روسیه حرف نزنند. 

 کره شمالی: 
 آزمایش های موشکی 

برای مقابله با آمریکاست
مقامات کره شمالی اعلام کردند که آزمایش های موشکی 
پی درپی اخیر این کشور، اقدامی دفاعی و برای مقابله با 
تهدیدهای نظامی آمریکاست. به گزارش مهر، کره شمالی 
ضمن دفاع از آزمایش های موشکی پی درپی اخیر خود اعلام 
کرد: این نوع آزمایش ها اقدامات دفاعی مشورع هستند که 
برای مقابله با تهدیدهای نظامی پایدار آمریکا در منطقه انجام 
می شوند. خبرگزاری رسمی کره شمالی )KCNA( روز شنبه به 
نقل از مقامات دولتی و هوانوردی این کشور افزود: آزمایش های 
موشکی اخیر به ایمنی هوانوردی غیرنظامی آسیبی وارد نکردند 
و یا تهدیدی برای کشورهای همسایه نبودند. این بیانیه مقامات 
کره شمالی پاسخی است به انتقادهای مقامات »سازمان 
بین المللی هوانوردی کشوری« بابت شش آزمایش موشکی 
اخیر پیونگ یانگ در یک دوره ۱۲ روزه و همچنین عبور یکی از 
موشک های بالستیک میان برد کره شمالی از فراز آسمان کشور 
ژاپن. به گفته این مقامات کره شمالی »آزمایش های موشکی 
کره شمالی اقدامی معمولی و برنامه ریزی شده برای دفاع از 
امنیت کشور و صلح منطقه بودند در برابر تهدیدهای نظامی 
مستقیم آمریکا که بیش از نیم قرن است که در برابر کره شمالی 
قرار دارند.«  در بیانیه ای که وزارت خارجه کره شمالی منتشر 
کرد، از واشنگتن به دلیل جابه جایی یک ناو هواپیمابر آمریکایی 
در آب های نزدیک شبه جزیره کره به شدت انتقاد شده و گفته 
شده که حضور نظامیان آمریکایی در منطقه تهدید جدی برای 

ثبات وضعیت است. 

افت شدید محبوبیت حزب »تراس« 
 براساس نتایج یک نظرسنجی میزان محبوبیت حزب حاکم 
انگلیس به نصف محبوبیت حزب رقیب رسیده است. به گزارش 
فارس، براساس نتایج یک نظرسنجی، محبوبیت حزب کارگر 
انگلیس در برابر حزب حاکم محافظه کار افزایش چشمگیری 
پیدا کرده است. به نوشته خبرگزاری »رویترز«، طبق نظرسنجی 
موسسه »یوگاو« میزان حمایت از حزب کارگر با دو درصد کاهش 
به ۵۲ درصد رسیده است. از سوی دیگر، میزان محبوبیت حزب 
محافظه کار نسبت به ماه گذشته میلادی فقط یک درصد افزایش 
یافته و به ۲۲ درصد رسیده است. ۴۳ درصد از شرکت کنندگان 
در این نظرسنجی، در پاسخ به این سوال که چه کسی نخست وزیر 
بهتری برای انگلیس خواهد بود، »کراستارمر« به عنوان رهبر 
حزب کارگر را انتخاب کردند و در مقابل فقط ۱۳ درصد خواستار 
نخست وزیری تراس هستند. تراس حدود یک هفته قبل از طرحی 
جنجالی رونمایی کرد که خواستار کاهش مالیات بر اقشار ثروتمند 
در بحبوحه افزایش هزینه های معیشتی است. تنها سه درصد از 
شرکت کنندگان در این نظرسنجی بر این عقیده بودند که بودجه 
کمکی جنجالی رونمایی شده توسط دولت تراس دارای ایده های 
درست و سنجیده بوده است. یک نظرسنجی دیگر نشان داد، نیمی 
از انگلیسی ها انتظار دارند کِر استارمر نخست وزیر این کشور شود. 

بخشی از پل کریمه که این شبه جزیره را به خاک روسیه 
متصل می کند، آتش گرفته و بخشی از سازه آن فروریخته 
است. به گزارش فارس، در شرایطی که تنش های اوکراین و 
حامیان غربی این کشور با روسیه ادامه دارد، آتش سوزی و 
فروریختن بخشی از پل کریمه خبرساز شده است.  منابع 
رسانه ای و برخی منابع محلی در روسیه با انتشار فیلم ها و 
تصاویری از پل کریمه گزارش دادند، این پل آتش گرفته و 
بخشی از سازه آن فرو ریخته است. سه روز بعداز اظهارنظر 
مقام ارشد پنتاگون درباره توانایی اوکراین برای حمله به 
اهداف روسیه در کریمه، پل این شبه جزیره آتش گرفته 
است. منابع رسانه ای از قبیل وبگاه »بی ان اُ« با انتشار عکس ها 
و فیلم هایی از کریمه خبر دادند که پل این شبه جزیره آتش 
گرفته و بخشی از آن فرو ریخته است.  کانال تلگرامی »کرچ 
اینفو« در ساعت ۶و۲۹ صبح دیروز به وقت محلی از وقوع 
انفجار و آتش سوزی در پل کریمه خبر داد؛ پلی که این 
شبه جزیره را به خاک روسیه متصل می کند. این رسانه شبکه 
اجتماعی به نقل از شاهدان عینی خبر داد، ساکنان منطقه با 
صدای انفجاری مهیب در پل کریمه از خواب بیدار شدند. در 
یکی از تصاویری که از آتش سوزی منتشر شده است، حداقل 
دو شعله یکی در خط ریلی پل کریمه و یکی دیگر در نزدیکی 
آن دیده می شود. »اولگِ کریچکوف« مشاور رئیس منطقه 

کریمه به خبرگزاری تاس روسیه گفت: »براساس اطلاعات 
اولیه، یک مخزن سوخت در یکی از بخش های پل کریمه 
آتش گرفته است.« در یکی از فیلم هایی که در شبکه های 
اجتماعی منتشر شده، مشخص است که بخشی از پل 
کریمه به دلیل شدت آتش و سوختگی، فرو پاشیده است. 
سخنگوی مدیریت بزرگراه های فدرال آژانس فدرال جاده 
روسیه در گفت و گو با خبرگزاری تاس اعلام کرد: به دلیل 
این حادثه، عبور و مرور وسایل نقلیه از پل کریمه به تعلیق 
درآمده است. اواخر مردادماه سالجاری بود که مشاور رئیس 
دفتر »ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین گفته بود 
که کی یف قصد دارد پل کریمه را تخریب کند. »میخائیل 
پودولیاک« در مصاحبه با روزنامه انگلیسی »گاردین« این 
پل را که کریمه را به سرزمین اصلی روسیه متصل می کند، 

»غیرقانونی« خواند و گفت: »اینگونه اشیا باید نابود شود.« 
با گذشت ساعتی بعداز انتشار خبرها درباره انفجار در پل 
کریمه، »کمیته ملی ضدتروریسم« روسیه اعلام کرد که 
یک کامیون روی پل منفجر شده و باعث آسیب به پل کریمه 
شده است. به گفته این کمیته، این فرض وجود دارد که 
انفجار، کار نیروهای عملیات ویژه اوکراین باشد. به گزارش 
خبرگزاری اسپوتنیک، سخنگوی کاخ کرملین گفت: که 
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه دستور تشکیل یک 
کمیته دولتی در ارتباط با وضعیت اضطراری پیش آمده برای 
پل کریمه را صادر کرده است.  از سوی دیگر، در حالی که 
مقام های روسیه از تحقیقات برای یافتن علت انفجار در پل 
کریمه خبر داده اند، »ولادیمیر کنستانتینوف« رئیس پارلمان 
کریمه، اوکراین را عامل انفجار در پل کریمه خواند. وی البته 
اعلام کرد که به پل آسیب جدی وارد نشده است و تعمیر آن 
فورا انجام خواهد شد. وی تصریح کرد: »خرابکاران اوکراینی 
با دستان خون آلود خودشان را به پل کریمه رساندند. آنها 
هم اکنون چیزی برای افتخارکردن به خودشان دارند. برای 
۲۳ سال مدیریت خود، نتوانستند چیزی شایسته توجه در 
کریمه بسازند اما توانستند به پل روسیه آسیب بزنند. این 
تمام ماهیت رژیم کی یف و دولت اوکراین است. مرگ و 
نابودی تنها چیزهایی است که آنها قادر به انجام آن هستند.« 

  »پل کریمه« آتـــش گرفت  

 عرضه آنلاین ۷۰ 
فیلم تئاتر کودک

معاون  زین العابدینی،   سعید 
تئاتر و تئاترعروسکی کانون پرورش 
اعلام  کودکان ونوجوان  فکری 
کرد: ۷۰ فیلم تئاتر کودک ونوجوان 
به صورت آنلاین پخش و در دسترس 
علاقه مندان در سراسر کشور قرار 
گرفته است. سعید زین العابدینی 
»نمایش نما«  طرح  در  گفت: 
از  پرخاطره ای  نمایش های 
هنرمندانی چون نصرت کریمی، 
بهروز غریب پور، حسن دادشکر، 
عادل بزدوده و آزاده انصاری نیز 

نمایش داده می شود. 



  اینترنت و شبکه های اجتماعی با محدودیت هایی 
مواجه شده است. در شرایطی که جامعه نیاز به افزایش 
سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی دارد محدود کردن 
اینترنت چه تأثیری روی افزایش سرمایه اجتماعی 

می گذارد؟
هر  اینترنت   کردن  محدود 
باشد و هر  استدلالی که داشته 
دلیلی داشته باشد به افزایش اعتماد 
اجتماعی کمک نمی کند. براساس 
قانون اساسی جمهوری اسلامی 
اطلاعات حق  به  آزاد  دسترسی 
همه افراد جامعه است. به همین 
دلیل هنگامی که اینترنت را محدود 
می کنیم و شبکه های اجتماعی را 
فیلتر می کنیم به معنای این است 
که دسترسی آزاد شهروندان را 
دچار خدشه  آزاد   اطلاعات  به 
شده است. این در حالی است که 
در شرایط کنونی جامعه نیازمند 
شفافیت است. در چنین شرایطی 

فیلتر کردن شبکه های اجتماعی می تواند تأثیر منفی روی 
شفافیت در زمینه های مختلف و به خصوص در زمینه های 
اقتصادی داشته باشد. واقعیت این است که محدود کردن 
اینترنت و فیلتر شبکه های اجتماعی نشان دهنده نوعی  
رویکردسلبی نسبت به گردش آزاد اطلاعات در کشور است 
که برخی از مردم این وضعیت را بر نمی تابند. رویکردی که در 
شرایط کنونی می تواند نتیجه عکس به همراه داشته باشد. برای 
مردم نمی توان تعیین تکلیف کرد که برای دسترسی به گردش 
آزاد اطلاعات از چه مسیری حرکت کنند و از چه ابزارهایی 

استفاده کنند. 
  محدود کردن اینترنت و شبکه های اجتماعی چه 
تأثیری روی کسب و کارهای خرد و وابسته به اینترنت 

خواهد گذاشت؟
در سال های اخیر و با گسترش شبکه های اجتماعی در ایران 
کسب و کارهای زیادی در شبکه های اجتماعی راه اندازی شد 
که در شرایط کنونی نیز این کسب و کارها به فعالیت  خود ادامه 
می دهند. به همین دلیل با محدود کردن اینترنت و شبکه های 
اجتماعی وضعیت این نوع کسب و کارها تا حدود زیادی تحت 
تأثیر قرار می گیرد و با چالش های جدی مواجه می شود. 
آمارهای متفاوتی نیز در این زمینه منتشر شده که نشان می دهد 
جمعیت زیادی در کشور وجود دارد که از طریق کسب و کار 
اینترنتی تأمین معاش می کنند. به همین دلیل با محدود کردن 
اینترنت و شبکه های اجتماعی این کسب وکارها با چالش مواجه 
می شوند و تبعات این وضعیت روی خانواده ها تأثیرگذار است. 
نکته دیگری که در این زمینه وجود دارد  ناراحتی مردم است 
که به واسطه این تصمیم گیری در دولت گرفته شده است. به 
هر حال هنگامی که زندگی روزمره و کسب وکار  عده ای تحت 
تأثیر فیلترینگ قرار بگیرد در جامعه تولیدنارضایتی می کند و 
این نارضایتی می تواند خود را به شکل های مختلف نشان بدهد. 
وزیر ارتباطات در مصاحبه اخیر خود در پاسخ به خبرنگاری 
که از وی سوال کرد چه زمان محدودیت های اینترنت پایان 
پیدا می کند عنوان کرد که این موضوع در حیطه اختیارات 
وی نیست و باید وزیر کشور در این زمینه پاسخگو باشد. این 
وضعیت نشان می دهد که هنوز در دولت رویکرد مشخصی 
نسبت به گردش آزاد اطلاعات وجود ندارد و بلکه کسانی باید 

پاسخگوی فیلترینگ باشند که این موضوع در حوزه تخصصی 
آنها قرار ندارد. دنیای امروز دنیای تکنولوژی و ارتباط است. در 
جهان امروز در اغلب کشورهای جهان گردش آزاد اطلاعات 
وجود دارد و همه کشورهای جهان از ابزارهای ارتباطی برای 

تعامل با جهان پیرامون استفاده می کنند. 
  محدود کردن اینترنت و 
شبکه های اجتماعی چه تأثیری 
خواهد  مردم  مطالبات  روی 
داشت؟ آیا این موضوع می تواند 
مطالبات مردم را تحت تأثیر 

قرار بدهد؟
در شرایط کنونی مطالبات مردم 
در زمینه حقوق شهروندی، سبک 
زندگی، برابری و توزیع عادلانه درآمد 
وجود دارد. در چنین شرایطی تجربه 
زیستی نشان می دهد که با محدود 
کردن اینترنت و فیلتر شبکه های 
اجتماعی مطالبات مردم کاهش 
پیدا نخواهد کرد. با محدود کردن 
اینترنت و شبکه های اجتماعی مردم 
از مطالبات خود منصرف خواهند شد؟ برخی عنوان می کنند 
محدود کردن اینترنت در کوتاه مدت یکی از راه های مدیریت 
بحران است و به این وسیله می توان بحران را کنترل کرد. این 
در حالی است که نباید برای بحران های اجتماعی راه حل 
کوتاه مدت در نظر گرفت بلکه باید به صورت بلند مدت برای 
آن برنامه ریزی کرد. بحرانی که امروز در جامعه وجود دارد از 
بحران هایی شکل گرفته که در گذشته پاسخ نگرفته است. 
به همین دلیل روی هم انباشته شده و به شکل اعتراضات 
خیابانی خود را نشان داده است. بدون تردید چنین رویکردی 

شرایط را برای مدیریت بحران ها در 
آینده سخت تر خواهد کرد. کسانی 
که تصمیم گرفته اند برای کنترل 
بحران های اجتماعی فضای مجازی 
را محدود کنند باید این نکته را در 
نظر داشته باشند که در دنیای کنونی 
مخالفت با فضای مجازی و اینترنت 
به موفقیت نمی رسد. نکته مهمی که 
در این زمینه وجود دارد این است که 
هر چه فضای مجازی بیشتر محدود 
شود به همان اندازه راه های ارتباطی 
برای افراد جامعه وجود خواهد داشت 
و افراد جامعه از راه های دیگر اهداف 
خود را دنبال می کنند. ممکن است 
کار برای بخش هایی از جامعه سخت 
شود، اما این به معنای کنار گذاشتن 
شبکه های اجتماعی نخواهد بود. 
تنها کارکرد منفی که این اتفاق برای 
جامعه دارد این است که نارضایتی را 
در جامعه افزایش می دهد. در شرایط 

کنونی زندگی بسیاری از مردم به شکل های مختلف به اینترنت 
و شبکه های اجتماعی وابسته است. نمی توان این وابستگی را 
نادیده گرفت. هنگامی که افراد جامعه به دلیل محدود کردن 
اینترنت و شبکه های اجتماعی نتوانند امور روزمره خود را انجام 
بدهند به صورت طبیعی نسبت به وضعیت موجود ناراضی 
می شوند و این نارضایتی ها در بلندمدت می تواند پیامدهای 

اجتماعی ناخوشایندی داشته باشد. نکته دیگری که در این 
زمینه وجود دارد این است که در چنین شرایطی مشارکت 
مردم در زمینه تصمیم گیری های اجتماعی کمتر خواهد شد. 
اعتماد و مشارکت دو مولفه مهم سرمایه اجتماعی به شمار 
می رود. به همین دلیل هنگامی که اعتماد اجتماعی به وجود 
نیاید و از سوی دیگر میزان مشارکت نیز افزایش پیدا نکند به 
صورت طبیعی سرمایه اجتماعی نیز افزایش پیدا نخواهد کرد. 
  استدلال کسانی که از فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی و محدودیت اینترت حمایت می کنند این 
است که پلتفرم های داخلی از ظرفیت های خوبی 
برخوردار هستند و بهتر است مردم از این پلتفرم ها 
استفاده کنند. آیا در شرایط کنونی پلتفرم های داخلی 
می توانند جایگزین خوبی برای پلتفرم های خارجی 

باشند و مورد استقبال مردم قرار خواهند گرفت؟
 موضوع مهم در این زمینه این است که مردم باید حق 
انتخاب داشته باشند. کسی با پلتفرم های داخلی مشکلی 
ندارد، بلکه نکته مهم در این زمینه حق انتخاب مردم است. 
نکته مهم در این زمینه این است که قابلیت های پلتفرم های 
داخلی ضعیف است که مردم رغبتی برای استفاده از این 
پلتفرم ها ندارند. از سوی دیگر با رشد علم و تکنولوژی نمی توان 
انتظار داشت مردم خود را مقید به چنین رویکردی کنند و 
راهکارهای دیگری را پیدا می کنند. در این روزها که شبکه های 
اجتماعی محدود شده است برخی تلاش کردند مردم را به 
استفاده از پلتفرم های داخلی ترغیب کنند. در چنین شرایطی 
حتی اگر پلتفرم های داخلی کارکردهای بهتری نیز داشته 
باشند مردم تنها برای امور ساده از آنها استفاده خواهند کرد. 
واقعیت این است که در پلتفرم های داخلی فضای گفتمان آزاد 

اتفاق نخواهد افتاد. 
  اگر محدودیت های اینترنت و فیلترینگ شبکه های 
اجتماعی ادامه داشته باشد و 
مردم نیز تمایلی به استفاده از 
پلتفرم های داخلی نشان دهند 
چه  آینده  در  مردم  واکنش 

خواهد بود؟
اگر این وضعیت ادامه داشته باشد 
چند اتفاق رخ خواهد داد. تأثیری 
که محدودیت اینترنت روی کسب 
و کارها می گذارد که همین موضوع 
نیز نارضایتی ها را افزایش خواهد 
متوجه  اقدام  این  عوارض  داد. 
خانواده ها خواهد شد و خانواده ها 
را با چالش هایی مواجه خواهد کرد. و 
در نهایت نیز ما باید بپذیریم که مردم 
از این پلتفرم ها استفاده می کنند و 
امور روزمره خود را انجام می دهند. 
به همین دلیل اگر این محدودیت ها 
ادامه داشته باید این موضوع روی 
سلامت روان افراد جامعه تأثیر منفی 
می گذارد. اگر همه این عوامل را در 
کنار هم قرار بدهیم به این نتیجه می رسیم که ادامه این 
وضعیت باعث مطلوب نخواهد بود و مسئولان باید به این 
موضوع آگاهی داشته باشند. ضمن اینکه پیش بینی من این 
است که با ادامه این وضعیت کشورهای خارجی ظرفیت های 
جدیدی را به وجود خواهند آورد که کنترل ها نتواند روی 

اینترنت و شبکه های اجتماعی در ایران ادامه پیدا کند. 

گفت و گـو 6a r m a n m e l i . i r
سال پنجم

 شماره 1386
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  نسخه هایی برای بازگرداندن 
سرمایه اجتماعی 

سرمایه اجتماعی در کشور ما در یک شب  به دست نیامده 
و مسیری مفصل را طی کرده است  و زمینه ها و عواملی باعث 
کمرنگ شدن آن شده است مانند  روزی که برخی صاحبان 
نظر از صحنه دور شدند. روزی گفتند تعهد و تخصص و 
تعدادی از نیروهای متخصص از عرصه تصمیم گیری با 
عنوان عدم تعهد کنار زده شدند. این روند نیز ادامه یافت تا 
زمانی که جریان هایی وارد اقتصاد شدند و در حقیقت طبقه 
متوسط جامعه ایران را در حوزه های اقتصاد و صنعت که 
دارای نظر و قدرت تعیین کنندگی بودند به حاشیه رانده 
شدند. این اتفاقات به مرور افتاد. لذا اگر بخواهیم بگوییم 
امروز سرمایه اجتماعی ما از ۹۰درصد انقلاب به وضعیت 
فعلی رسیده است باید همه فاکتور ها را دید و برای بازگشت 
به ۹۰درصد اعتماد زمان ۴۰ -۳۰ ساله نداریم که اعتماد 
ملی برگردد، باید نسخه های فوری تری و اورژانسی تری را 
اعمال کنیم، یکی از این نسخه ها این است که بالاترین 
سطح مطالبه موجود در سطح جامعه را شناسایی کنیم و 
ببینیم که مخاطبین آن چه قشری هستند و با نمایندگان 
آن قشر وارد تعامل شویم، اگر جوانان می خواهند در اداره 
کشور سهیم باشند دولت باید زیربنایی را ایجاد کند که 
جوانان با آرمان های خودشان تعیین کننده باشند نه اینکه 
فقط کسانی که به نظرات دولت نزدیکند تصمیم گیر باشند 
بلکه جوانانی با رویکردهای دیگر باید به عرصه بیایند و 
حرف خود را بزنند همان طور که جوانان در صنعت و صنایع 
دفاعی درخشیدند در عرصه های دیگر از جمله سیاست نیز 
می توانند بدرخشند. به نظر می رسد ما در چند حوزه به یک 
متد جدید قانع کننده نیاز داریم، یکی از آنها می تواند  تغییر 
در زمینه چند اتفاق چالش برانگیز باشد. باید فعالیت های 
ملی ایجاد کنیم مثلا در حوزه اقتصاد متأسفانه بخش میانه 
طبقه متوسط جامعه ایران  آسیب دیده یعنی طبقه متوسط 
تعیین کننده دیگر نداریم و به همین دلیل من گمان 
می کنم که برای احیای طبقه متوسط و تعیین کنندگی آنها 
باید بخش خصوصی را از زیر سایه دولت دربیاوریم، بخش 
خصوصی باید توانایی تعیین کنندگی داشته باشد. اگر این 
اتفاق بیفتد صنعت کشور تقویت می شود و دلیلی ندارد  
برخی  نهادها در همه حوزه های اقتصادی برای خودشان 

فرصت ایجاد کنند و با بخش خصوصی رقابت کنند.  

یادداشت

  محمدصادق جوادی حصار 
فعال سیاسی اصلاح طلب

در شرایط کنونی مطالبات 
مردم در زمینه حقوق 
شهروندی، سبک زندگی، 
برابری و توزیع عادلانه 
درآمد وجود دارد. در چنین 
شرایطی تجربه زیستی 
نشان می دهد که با محدود 
کردن اینترنت و فیلتر 
شبکه های اجتماعی مطالبات 
مردم خاموش نمی شود یا 
کاهش پیدا نخواهد کرد

قابلیت های پلتفرم های 
داخلی ضعیف است که 
مردم رغبتی برای استفاده 
از این پلتفرم ها ندارند. از 
سوی دیگر با رشد علم و 
تکنولوژی نمی توان انتظار 
داشت مردم خود را مقید 
به چنین رویکردی کنند و 
راهکارهای دیگری را پیدا 
می کنند. در این روزها که 
شبکه های اجتماعی محدود 
شده است برخی تلاش 
کردند مردم را به استفاده از 
پلتفرم های داخلی ترغیب 
کنند

دریـــچه
 محمود عباس زاده مشکینی: 
 شرایط ایجاب می کند 

در تصمیمات ملاحظاتی داشته باشیم 
یک عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس درباره اعتراضات 
اخیر رخ داده در جامعه اظهار داشت:  وزیر کشور با حضور 
در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گزارش خود 
را در باب اتفاقات اخیر ارائه دادند و چون جلسه محرمانه 
بود من نمی توانم به آن سخنان استناد کنم، اما با توجه 
به آنها می توانم تحلیل خودم را بدهم؛ من اعتقاد دارم با 
توجه به اتفاقاتی که در کشور ما می افتد، از جمله آخرین 
اتفاق که مربوط به گشت ارشاد بود، ما مسائل و مشکلاتی 
داریم که اگر بخواهیم تشبیه کنیم مانند کوه یخ است که 
بخشی از آن روی آب است که برخی تنها همان بخش 
روی آب را می بینند؛ در حالی که ما انتظارات و مطالبات 
انباشته ای داریم. از طرفی ما با موضوع گسست نسلی هم 
مواجه هستیم و به طورطبیعی نسل های جوان و جوان تر 
ما هم حق دارند کمی متفاوت تر از نسل های قبلی فکر 
کنند. محمود عباس زاده مشکینی گفت:  حکمرانی نظام 
جمهوری اسلامی ایران یک حکمرانی رو به تکامل است و 
امروز شرایط روز و تفاوت نسلی ایجاب می کند در رفتارها، 
تصمیمات و مواضع خود ملاحظاتی داشته باشیم؛ از طرف 
دیگر ما اصولا باید بین کسانی که می خواهند اعتراض کنند 
-  که طبق قانون اساسی هم حق دارند -  با کسانی که 
می خواهند سوءاستفاده کنند، تفاوت قائل شویم و بسترهای 
لازم را برای طرح اعتراض به صورت مدنی و قانونی فراهم 
کنیم. وی افزود: این اتفاقات جدید نشان داد باید در این 
زمینه کار کرده و ساختارها را اصلاح کرده و قوانینی که در 
مجلس تصویب می کنیم متناسب با ظرفیت اجرایی و نیاز 
جامعه باشد و از مقبولیت عام برخوردار باشد. ما در خیلی از 
رفتارها باید براساس روند تکاملی اصلاحات لازم را بپذیریم؛ 
یک نظام رو به جلو و نظام سیاسی متکامل اساسا باید چنین 
ویژگی هایی را داشته باشد و نظام جمهوری اسلامی ایران 
چنین ویژگی هایی را دارد؛ یعنی پویایی در اتخاذ تصمیم 
و مواضع. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس بیان کرد: نظام جمهوری اسلامی نظام قدرتمندی 
است و پایه های بسیار مستحکمی دارد که برآمده از مردم 
است. در حالی که ما به یک سری اصول به عنوان پایه 
اعتقاد داریم و باید متناسب با آن بازخورد دریافت کنیم 
و در جاهایی که نیاز به اصلاح دارد اصلاح کنیم؛ چه در 
حوزه تنقیح و چه در اجرا و مواضع. وی تأکید کرد: ما باید 
کاری کنیم که سرمایه اجتماعی نظام هر روز بیشتر شود، 
چون نظام یک نظام مردمی بوده و سرمایه ما مشارکت در 
تصمیمات و اداره کشور است. هر تصمیم و موضعی که 
حضور و مشارکت مردم را کمرنگ کند باید با آن به نوعی 
مقابله شود و این استراتژی نظام و رهبر معظم انقلاب است. 
در این صورت جامعه به پیشرفت خود به روی ریل ادامه 
خواهد داد و از این موانع و مشکلات عبور خواهد کرد. 
عباس زاده مشکینی در خصوص احتمال تأثیر اتفاقات اخیر 
بر روند مذاکرات تصریح کرد: وقتی ما در بیرون کشور در 
مورد مبحث مهمی مذاکره می کنیم شرایط داخلی در رفتار 
طرف مقابل نیز تأثیر خواهد گذاشت و این کاملا بدیهی 
است. ما در بحث برجام و گفت وگوها برگه های برنده خوبی 
داریم و آن ها هم به توافق احتیاج دارند. به نظرم با توجه به 
مسائلی که در کشور اتفاق افتاد یکسری بداخلاقی هایی 

خواهند کرد که ما از آن عبور خواهیم کرد. 

آرمان ملی-  احسان انصاری: محدودیت های اینترنت و فیلترینگ شبکه های اجتماعی چه پیامدهایی به همراه خواهد داشت؟ آیا در شرایط کنونی به کاهش 
تنش های اجتماعی کمک می کند؟ آیا محدودیت اینترنت، راهکار مناسبی برای کنترل بحران های اجتماعی است؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات 
با دکتر حسن موسوی چلک، جامعه شناس گفت وگو کرده است. موسوی چلک معتقد است: »اگر این وضعیت ادامه داشته باشد چند اتفاق رخ خواهد داد. 
تأثیری که محدودیت اینترنت روی کسب و کارها می گذارد که همین موضوع نیز نارضایتی ها را افزایش خواهد داد. سوم عوارض این اقدام متوجه خانواده ها 
خواهد شد و خانواده ها را با چالش های جدی مواجه خواهد کرد و در نهایت نیز ما باید بپذیریم که مردم از این پلتفرم ها استفاده می کنند و امور روزمره خود 
را انجام می دهند. به همین دلیل اگر این محدودیت ها ادامه داشته باشد این موضوع روی سلامت روان افراد جامعه تأثیر منفی می گذارد.« در ادامه ماحصل 

این گفت وگو را می خوانید. 

آرمان ملی: رئیس ستاد برگزاری ۱۳ آبان گفت: امسال باید 
تلاش کنیم ۱۳ آبان ۱۴۰۱ ماندگارترین ۱۳ آبانی باشد که در 
سال های اخیر برگزار شده است و با رویکرد انقلابی به این مساله 
نگاه کنیم. وحید جلال زاده در دومین جلسه هماهنگی »ستاد 
یوم ا... ۱۳آبان« با تاکید بر اینکه حوادث اخیر در کشور موید 

میدانی دشمنی آمریکا با ایران است که حضرت آقا در مراسم 
دانشگاه افسری فراجا به درستی به آن اشاره کردند که آمریکا 
پشت این ماجراست. وی ادامه داد: دشمنی آمریکا از ابتدای 
انقلاب با مردم و کشور مشخص بوده است. یک روزی با کودتا و 
جنگ خواستند نظام ما را ساقط کنند و یک زمانی سعی کردند 

نظام را با تحریم تضعیف کنند. در سال ۸۸ تصور کردند می شود 
نظام را اسقاط کرد اما آن هم محقق نشد و در کل در همه حوزه ها 
در نقش اول دشمنی را آمریکا داشته است. جلال زاده اظهار 
کرد: از دستاوردهای انقلاب مبارزه با ظلم و استکبار در هر جا و 
کشوری است گفت: ما الان ۴۰ سال است که به افغانستان کمک 
می کنیم. ما بیش از پنج میلیون افغان را در کشور پناه دادیم آن 
هم نه در اردوگاه ها و برای آنها امکانات معمول هر شهروند را 
فراهم کردیم. یا در عراق وقتی آمریکا به عراق حمله کرد باز هم 

ما در کنار مردم این کشور بودیم.

رئیس ستاد برگزاری ۱3 آبان: 
حوادث اخیر در کشور موید میدانی دشمنی آمریکا با ایران است

 جدیدترین گمانه زنی ها 
درباره سرانجام فیلترینگ های اخیر

محدودیت واتساپ و اینستاگرام 
همیشگی است؟

موج جدیدی با محتوای فیلترینگ دائمی 
اینستاگرام و واتساپ راه افتاده است و استنادشان 
به سخنان سه روز قبل دادستان کل کشور است. 
ولی تا این لحظه هیچ تصمیم جدیدی درباره 
فیلترینگ دائمی گرفته نشده و حتی وزیر 
ارتباطات به تازگی گفته بود شورای عالی فضای 
مجازی هیچ جلسه جدیدی نداشته است. اگرچه 
حجت الاسلام والمسلمین محمد جعفر منتظری 
در مقام دادستان کل کشور انتقادات جدی به این 
پلتفرم ها داشته و ازفضای مجازی انتقاد کرده 
اما تا امروز هیچ یک از قضات حکم قضایی برای 
بستن این پلتفرم ها مثل آنچه پیش تر درباره 
تلگرام رخ داد، اتفاق نیفتاده است.  فیلترینگ 
فعلی تصمیم صریح شورای امنیت کشور به 
ریاست وزیر کشور است. چهارشنبه اول مهرماه 
بود که وزیر ارتباطات برای اولین بار خبر داد 
ممکن است قطعی های مقطعی و محدودیت های 
امنیتی به دلیل مسائل امنیتی و با تصمیم شورای 
امنیت کشور به وقوع بپیوندد. از عصر همان روز 
و به دلیل حوادث رخ داده پس از فوت مهسا 
امینی و اعتراضاتی که با دخالت بیگانگان رو به 
خشونت می رفت سبب شد مثل سال ۹۶ و سال 
۹۸ تصمیم شورای امنیت کشور قطع مسیر های 
ارتباطی اینترنتی باشد. همان روز بود که تسنیم 
و فارس از تصمیم اعمال محدودیت های موقت 
برای اینترنت و فیلترینگ بخش زیادی از سایت ها 
و اپلیکیشن های ارتباطی خارجی خبر دادند. 
چند روز بعد احمد وحیدی، وزیر کشور و رئیس 
شورای امنیت کشور با حضور در گفت وگوی ویژه 
خبری تاکید کرد این محدودیت ها تا زمانی که 

شرایط عادی شود ادامه خواهند داشت. 
  چالش اقتصادی فیلترینگ برای دولت

در روزهای گذشته آمار متعددی درباره 
خسارت های ناشی از فیلترینگ بر اقتصاد کشور 
منتشر شده است. شاید اولین بار در سال های 
اخیر و بعد از بحران کرونا بود که گزارش اقتصاد 
دیجیتال سازمان ملی اقتصاد دیجیتال نشان 
داد حجم این اقتصاد از نظر بزرگی به بالاترین 
سطح خود در سال های اخیر رسیده است. این 
گزارش اما نکات ظریف بسیاری داشت. یکی 
از آنها وابستگی بالای این آمار به شبکه های 
اجتماعی بود. پس از آن نیز اعلام شد سه 
ونیم میلیون اشتغال مرتبط به اینستاگرام در 
فیلترینگ های اخیر با چالش روبه رو شده است. 
مارکتی که بر زندگی تا ده میلیون نفر اثر گذار 
بوده است. در کنار این نت بلاکس مرجع جهانی 
رصد اینترنت ضرر هر ساعت قطع دسترسی 
به اینترنت بین الملل در ایران را تا ۱.۵ میلیون 
دلار اعلام کرد که ضرب این عدد در ۲۴ ساعت 
و تعداد روزهای اجرای فیلترینگ رقمی بزرگ و 
قابل بررسی را پیش روی مسئولان قرار می دهد. 
گفته های اخیر عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
نشان می دهد به دلیل عدم تکمیل کامل شبکه 
ملی اطلاعات خود عاملی است که اگرچه در حال 
حاضر با پیشرفت تا ۵۰ درصدی پروژه، شبکه 
داخلی کشور بر بستر اینترنت ملی بدون قطعی و 
تهدید حمله های هکری و قطعی سرورهای بزرگ 
و اصلی پیش رفته است اما چون زنجیره اینترنت 
ملی کامل نیست و چند سالی زمان نیاز دارد، 
این محدودیت ها عملا نمی توانند طولانی مدت 
اعمال شوند و دسترسی به پهنای باند بین الملل 
قرار نیست طولانی مدت از دایره تصمیم گیری 
اینترنت کشور حذف شود. اتفاقات اخیر روزهای 
پر از خبری را برای موافقان طرح صیانت آغاز 
کرده است. افرادی چون آل داود و مومن نسب 
که در سال های اخیر بیش ترین تلاش را برای 
ایجاد فیلترینگ و اعمال محدودیت بر اینترنت 
بین الملل مطرح می کردند به همراه تعدادی از 
نمایندگان حامی این طرح، فرصت به دست آمده 
را بزنگاهی تاریخی می دانند برای بستن شاهراه 
اینترنت بین الملل و فیلترینگ دائم شبکه های 
اجتماعی خارجی. در این مسیر اما دولت و شخص 
سیدابراهیم رئیسی نشان داده موافق اجرای 
دفعتی چنین تصمیمی نیست و قصد ندارد چنین 
تصمیمی را رقم بزند. سید ابراهیم رئیسی که در 
کارزار انتخاباتی اش تاکید کرده بود نمی گذارد 
به دلیل گره خوردن معیشت مردم با کسب و 
کار در اینستاگرام و حتی بازی های کامپیوتری، 
محدودیتی برای این بسترهای درآمدزایی ایجاد 
شود و این جمله را حتی پیش از ترک تهران 
برای سفر به نیویورک در گفت وگو با رسانه 
آمریکایی تجدید کرد. وزیر ارتباطات تاکید 
داشته مساله معیشت مردم در این کسب و کارها 
مهم است و عزت ا... ضرغامی وزیر گردشگری 
و میراث اعلام کرده این محدودیت ها مقطعی 
هستند و بزودی اینترنت باکیفیت و سرعت بالا 
با دسترسی به پهنای باند بین الملل در اختیار 
مردم قرار می گیرد و او حتی اینترنت و شبکه های 
اجتماعی را نعمتی برای انقلاب اسلامی دانسته 
که سبب شده بتوانیم دستاوردهای مان را بدون 
سانسور به جهانیان معرفی کنیم، این ارتباط 
تنگاتنگ اینترنت و شبکه های اجتماعی به 
شکلی است که حتی مرتضی آقا تهرانی هم در 
جدیدترین گفت وگویش با رد فیلترینگ اعلام 
کرده این شیوه جوابگو نیست. او گفته است:» 
فیلترینگ این پلتفرم ها در شرایطی که کسب و 
کار و زندگی مردم به آنها گره خورده است، کار 
درستی نیست.« راهکار آقا تهرانی البته حمایت 
از شبکه پیام رسان های داخلی است. حرفی 
که زارع پور هم چند باری تاکید داشته است بر 
اجرایش؛ »ببینید ایتا را ۵ طلبه نوشته اند ما باید 

شبکه اجتماعی خودمان را بسازیم. « 

 محدود کردن اینترنت
  به افزایش اعتماد اجتماعی 

کمک نمی کند

 دکتر حسن موسوی چلک در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 دولت، رویکرد مشخصی درباره گردش آزاد اطلاعات ندارد
 محدود کردن اینترنت راه مناسبی برای کنترل بحران های اجتماعی نیست

 نباید برای بحران های اجتماعی راه حل کوتاه مدت در نظر گرفت
 نمی توان وابستگی زندگی مردم را به اینترنت نادیده گرفت

بپذیریم که مردم از این پلتفرم ها استفاده می کنند



اسطوره ای کهن  ـ  ادبیات حماسی    
نمونه هایی در جهان دارد و در ایران، شاهنامه 
بارزترین نمونه آن است. جامع ترین تعاریف 

از حماسه و اسطوره از منظر شما چیست؟
زایشگاه حماسه، اسطوره است و اسطوره از 
منظر مهرداد بهار، یک اصطلاح کلی و دربرگیرنده  
باورهای مقدس انسان در مرحله  خاصی از تطورات 

اجتماعی است که در عصر 
ابتدایی  به اصطلاح  جوامع 
باورداشت  و  گرفت  شکل 
برخی  شد.  همگان  مقدس 
نیز اعتقاد دارند که صحبت و 
تأکید اسطوره بر چگونگی و 
چیستی زایش و پدید آمدن 
پدیده هاست. بعضی هم اعتقاد 
دارند که اسطوره، واکنشی از 
ضعف و ناتوانی بشر در مواجهه 
با درماندگی های او در رسیدن 
به آرزوها و ترس از حوادث و 

اتفاقات ناگهانی است و زمانی که تاریخ در این 
عرصه زبان بریده و ساکت می ماند، اینجاست 
که از میان خاکستر، اساطیر سر برآورده، به بیان 
امیال و آرزوها، فاش اندیشه ها و باورها و شیوه های 
زندگی زمان قبل از تاریخ می پردازد. شاید تعریفی 
که ژان پل سارتر اگزیستانسیالیست داده، ما را به 
اهمیت این واژه  عربی که وارداتی از فرهنگ یونان 
است، نزدیک کند. می نویسد که مفهوم و معنای 
اسطوره به معنی مدینه  فاضله بسیار نزدیک است 
و تفاوتشان فقط در این است که مدینه، تجسم 
ذهنی مردمان روشنفکر است درحالی که اسطوره، 
غریزه  عمیق طبقات فرودست جامعه است که پس 
از نگارش، مردم با آن زندگی کرده و با اجرای مراسم 
و آیین ها، آن را زنده نگه داشته اند.  اسطوره به نوعی 
گذشته  تقدس آمیز ی است که انسان های باستانی 
به آن باور عمیقی داشته اند. مصطفی مستور هم 
اعتقاد دارد که نقش اسطوره برخلاف حماسه، 
متعلق به منشأ نمادین آن است که همه سمبولیک 
و نمادین است با انباشته ای از حقایق تاریخی ، 
دینی و اخلاقی! پس می شود گفت که اسطوره 
تلاش انسان اولیه برای شناخت خود و جهان خود 
و پیرامون خودش است که در روندی طولانی، این 
شناخت را در قالب افسانه، حکایات و قصه ها، آوازها 
و سروده ها، باورها، نیایش ها و آیین ها بیان می کند. 
برای ختم این سوال، از استاد جلال الدین کزازی 
نقل می کنم که اسطوره، حماسه را می زاید و آن 
را در دامان خویش می پروراند و می بالاند. حماسه  
راستین و بنیادین جز از دل اسطوره برنمی تواند 
آمد. حماسه تنها در فرهنگ و ادب مردمانی پدید 
می آید که تاریخ کهن و اسطوره ای دیرینه دارند. من 
به این تکه از نوشته استاد کزازی تامل بیشتری دارم 
که ملل دارای تاریخ دیرینه، صاحب ادبیات حماسی 
و رزمی هستند. به گواه تاریخ، اقوام ایرانی، یونانی و 

هندی دارای این سبقه  طولانی در جوامع بشری اند. 
حماسه در ادبیات تمام ملت ها وجود ندارد. مثلا در 
چین، کشوری وسیع و پهناور، همیشه نبرد میان 
مدعیان تاج و تخت بوده. به نوعی، تمام درگیری ها، 
داخلی و بر سر قدرت بوده است. یا در ادبیات 
اعراب، با تمام گستردگی، حماسه به معنای علمی 
خود وجود ندارد؛ هرچند که قرن هاست این لغت 
در ادبیات آنان ورود کرده و این 
قوم، حماسه را از ریشه یحمس 
به معنی تند و چالاک در کار 
و دلاوری و حمیس و حمس 
را به بی باکی و جنگاوری تعبیر 
عرب  جامعه   ولی  کرده اند، 
ظرف تاریخی پیدایش حماسه 
مانند  زیرا  است؛  نداشته  را 
چینیان همیشه درگیر جنگ 
با خود بوده اند، نه با متجاوزین 
به سرزمینشان! نباید از خاطر 
برد که منشأ حماسه، زایش 
رویدادهای رزمی است که صفت بارز و برجسته  آن، 
برانگیختن حس شگفتی و ستایش است و به این 
دلیل آن را به اسطوره وارد ساختند تا شگفتی زایی 

آن بیشتر شود. 
  پیشینه حماسه و ادبیات حماسی در 

ایران چه تقسیم بندی هایی دارد؟
ادبیات حماسی ایران، پیشینه ای پر و پیمان 
دارد. ابن الندیم در کتاب الفهرست خود می نویسد: 
»نخستین کسانی که افسانه ها را تصنیف کرده اند 
و آن را به صورت کتابی درآوردند و در خزانه های 
خود نگاه داشتند، فرس اول بودند.« و نکته دوم؛ 
اصطلاح حماسه در ایران است که در طول ۵۰ ساله 
اخیر وارد ادبیات ما شده است. در سال های اخیر 
باتوجه به اصطلاح »ایپک« درست مقارن جشن 
هزاره  حکیم فردوسی در سال ۱۳۱۳، این واژه 
جایگزین لغت بیگانه شد. اما یکی از پارامترهایی که 
بعُد خاصی به حماسه در ایران می دهد آن است که 
ما در این حوزه با قهرمانانی نامیرا و شگفت انگیزی 
مواجه ایم که مرگشان نیز رازی است پر از جادو! 
زیرا در این واحه، نیروهای طبیعی و ماوراءطبیعی 
و سحر و جادو نقش آفرین بوده است. در بینش 
این مقوله بین افکار، تصاویر و اشیا، نوعی همدمی 
سحرآمیز وجود دارد که باعث می شود با جهانی 
رویایی مواجه شویم. اسطوره و حماسه در فرهنگ 
ما از کهن ترین افسانه های ایرانی است که با اندیشه  
قدرت اهورا و اهریمن رابطه ای تنگاتنگی دارد 
و در بستر تاریخی خود تفکرات حماسی جان و 
هویت گرفته است.  با آنکه در فرهنگ بشری با 
دو نوع حماسه سنتی و حماسه های متأخر روبه رو 
هستیم، می توان گفت که در سرزمین تاریخی 
ما، حماسه های پهلوانی مرکز ثقل بوده است. در 
حماسه پهلوانی، قهرمان حاضراست مرگ را بپذیرد 
اما آلوده  ننگ نشود. البته در کنار این حماسه،  

حماسه های دینی و مذهبی را داریم که به طور کلی، 
براساس اصول و قواعد مذهب شکل می گیرند. مثل 
کمدی الهی دانته و خداوند نامه  صبای کاشانی. در 
ادبیات فارسی حماسه های عرفانی طیف وسیع تری 
نسبت به حماسه های مذهبی دارند. قهرمان این 
طیف به دنبال پالایش روح و روان و تزکیه  نفس 
است که چنین نمونه هایی در منطق الطیر عطار و 

به گودگیتا ی هند بیشتر به چشم می خورد. 
  چرا ادبیات حماسی ایران در  گذار تاریخ، 
کم رنگ تر شده و چه عواملی در این مساله، 

دخیل بوده اند؟
حمله  تازیان و هجوم هولناک مغول روند ادبیات 
حماسی را مختل ساخت و باعث خلق ادبیات 
حماسی مذهبی و عرفانی و باعث به وجود آمدن 
نهضت تصوف شد که به جای هرگونه مبارزه و 
واکنش در برابر هجوم و ظلم، جز به انزوا گزیدن 
کاری نداشتند و اگر ادبیات شفاهی نبود، اینکه 
اکنون هست هم نبود. ادبیات شفاهی به صورت 
گسترده ای و در مجموع، ادبیات عامه، سرشار از 
مثل ها و متل ها، قصه ها و باورها و افسانه هاست 
که به کالبد کم جان ادبیات حماسی ما جان 
تازه ای دمید. در این انتقال سینه به سینه، موسیقی 
نیز به دادِ آیین ها و باورها و افسانه های دیرینه 
رسید. شواهد بسیاری از جمله سنگ نبشته ها، 
سطوح حکاکی شده ، اوراق کتاب های مانده و 
دست نوشته ها، حضور و نقش موسیقی را در فرهنگ 
باستانی ایرانیان به خوبی نشان می دهد. کافی است 
نگاهی به مُهرچغامیش، با قدمت ۳۵۰۰ ساله  دزفول 
انداخت که گروهی نوازنده  را با انواع آلات و ادوات 
گوناگون موسیقی نشان می دهد و همین موسیقی 
در کنار لالایی ها، رگِ خشک ادبیات حماسی را 
پرخون می کند. اگر با این نظریه  اسطوره شناسان 
موافق باشیم که اسطوره ها در هر برهه از زمان، مدام 
در قالب صورت و هیبتی جدید رخ نشان می دهند، 
پس ما نیز باید در عرصۀ ادبیاتمان؛ به خصوص 
ادبیات داستانی، از این دگردیسی به نحو خوبی 
استفاده کنیم. اما همان گونه که گفتم، نباید ادبیات 
عامیانه را از نظر دور کرد. در این سال ها، جدا از 
تئاتر، گاهی حماسه سرایی در ژانر داستان نیز 
مشاهده می شود که می توان آن را جرقه ای دانست. 
در این بخش می توانم به برخی آثار نویسنده جوان، 
اسماعیل حاج علیان توجه نشان داد که توانسته 
با ایجاد ظرفیتی از ادبیات عامه در رمان خود، 
گونه  دیگری از حماسه سازی را به نمایش بگذارد. 
من نمایشنامه نویس نیز گاهی که داستان نویس 
می شوم، توانسته ام در رمان های نوجوان و جوان 
زاغی، طوقی، خانه ای برای سیمرغ، موندو، سیب 
سوم، اسب ها هم به بهشت می رمد و جزیره  ابرها 
با وامی از اسطوره بازی و دست یازی به حماسه  
شاهنامه و ایجاد فضای جادویی و تخیلی، به این 
نوع ادبیات توجه نشان بدهم. هرچند تاثیرپذیری 
از اسطوره های حماسه ساز ملی از بعد  حمله اعراب 
و مغول کم رنگ تر شد اما در دوران معاصر این 
تاثیرپذیری بیشتر شده است. شادیاد غلامحسین 
ساعدی با رفتن به سراغ ضحاک، مانند عباس 
جهانگیریان در نمایشنامه نقل ضحاک مار به دوش 
و استاد والامقام بیضایی در سایه های اژدهاک و شب 
هزار و یکم این نگاه را داشته اند و محمدرضا شمس 
در داستان ضحاک خود که برای نوجوانان نوشته 
شده، از این حماسه سازی و واگویی اسطوره ای باز 

نمانده است. 
  بسیاری از منتقدان بر این باورند هنوز 
می توان با اتکا به پیشینه ادبیات حماسی 
ایران، آثار ارزشمندی خلق کرد. نظر شما 

دراین باره چیست؟
من هم به این باور رسیده ام. هرچند اول باید 
پرسید که در این روز و روزگار، ادبیات حماسی 
باید چه نشانه ها و پارامترهایی داشته باشد. با 
روشن شدن این موضوع، گفت وگو سمت و سوی 
درست تری پیدا می کند. باید اذعان کرد که نسل 
پس از انقلاب چنان با اساطیر ایرانی و حماسه های 
ملی بیگانه است که نشان و آدرسی جز شاهنامه 
ندارد. این واگرد را می توان به پای فشارهای 
طاقت برُ اقتصادی، نبودن اراده ای برای پاسداشت 
ادبیات کهن و حماسی این مرز و بوم و فقر هولناک 
سرانه  مطالعه در کشور هزینه های کمرشکن چاپ 
کتاب و نیز نگاه معیشتی بسیاری از ناشران برای 
ادامه  حیات کاری به رمان و داستان ]متأسفانه 
بعضی از ناشران برای ادامه حیات شغلی، جبراً به 
رمان های ترجمه، نه تالیفی، بیشتر توجه نشان 
می دهند![ اقبال نشان می دهند و کارهای پژوهشی 
با فقر مهلکی مواجه است و در کنار این عوامل، 
اضافه کنید معضل کاغذ و قیمت سرسام آور کتاب! 

باید زمینه را برای رشد این ادبیات فراهم کرد. 
هرچند من به عنوان یک درام نویس، این گرایش را 
در گستره  تئاتر پررنگ تر می بینم. در دهه های اخیر 
شاهد تلاش هایی در این قلمرو بوده ایم که می توان 
به برگزاری جشنواره  ادبیات حماسی در مشهد 
اشاره کرد که با استقبال داستان پردازان کشور 
مواجه شده و دارد به حیات خود ادامه می دهد. 
مطمئنا اگر در استان های دیگری مانند سیستان 
و بلوچستان، خوزستان و آذربایجان و... هم که 
به گونه ای مهد حماسه اند، چنین ایده هایی شکل 
بگیرد ، چه حرکت هایی برای شناسایی ادبیات این 
سرزمین صورت می گیرد! این اراده در مسئولان 
نباشد، نمی توان به مقوله  ادبیات حماسی و عامه 
چندان توجهی نشان داد. اجازه بدهید تا این جای 
بحث، این بار با آن طیف دوستانی که معتقدند 
در این مسیر حرکتی صورت نگرفته، مخالفت 
کنم. همان طور که گفتم در حوزه نمایش و درام، 
حرکت ها ثمربخش تر بوده. همین قلم تاکنون چند 
کتاب نمایشنامه در این حوزه به چاپ رسانده ام 
که می توان به کتاب »دل و دشنه« از نشر کتاب 
نیستان اشاره کرد. این پرسشی است که چرا این 
تلاش ها در گستره  درام نویسی پررنگ تر است و 
داستان نویسی ما چندان التفاتی به حماسه سازی 
نداشته است؟ این گام ها از گذشته در حوزه  شعرمان 
تجلی یافته است. در شعر معاصرمان نمی توانیم 
بی تفاوت از آرش کمانگیرِ شادیاد سیاوش کسرایی 
و شعربلند اسب سپید وحشی سبزیاد منوچهر 

آتشی چیزی نگفت. 
  اسطوره  در کشورهای اروپایی رنگ و 
بوی تازه ای به خود گرفته است و با بهره گیری 
آن،  زیرمجموعه های  و  تخیلی  ژانر  از 
زمینه های خلق داستان های دنباله دار در 
ژانرهای گمانه زن، آخرالزمانی و فانتزی را 

ایجاد کرده است. 
ادبیات  به  توجه  میزان  که  نیست  شکی 
حماسی نسبت به گذشته بیشتر شده، ولی باید 
با راهکارهایی مناسب، این امر گسترش یابد. تا 
همتی برای نشان دادن توجه خاص به ادبیات عامه 
و مردمی و افسانه و قصه های جادویی و فراواقعیت 
و فانتزی، بروز پیدا نکند، نمی توان به پررنگ 
ساختن این ژانر کهن دل بست. تا حالا از خودمان 
پرسیده ایم چرا غرب در این حوزه حرفه ای تر 
عمل می کند؟ چطور قهرمانشان از وایکینگ ها و 
شوالیه ها به قهرمانان ابَرَقدرت رسیده است؟ غرب 
با بسط ادبیات حماسی و فانتزی توانسته گام های 
بزرگی در این مرحله بردارد. نویسندگان با آفرینش 
داستان های فانتزی و تخیلی، فضای تازه ای را برای 
مخاطبان خود فراهم کنند. زمانی که جی آر. آر. 
تالکین رمان فانتزی ارباب حلقه ها را می نویسد، 
یکی مانند پیتر جکسون نیوزلندی پشت دوربین 
می ایستد و این رمان را به تصویر می کشد. جورج آر. 
آر. مارتین هنوز در حال نگارش رمان فانتاستیک 
آوازهای یخ و آتش است، برنامه  ساخت سریال 
حرفه ای بازی تاج و تخت کلید می خورد. آیا این 
مقدار عزم و توجه و حمایت در حوزه حماسه سازی 
در ما وجود دارد؟ آیا توانسته ایم بخش خصوصی را 
چنان قدرتمند بسازیم که متولی چنین پروژه هایی 
باشد؟ ما در حیطه  ادبیاتی که امروزه از آن به نام 
رئالیسم جادویی نام می برند و خاستگاه آن را 
آمریکای لاتین و رمان صد سال تنهایی مارکز 
می دانند، با داشتن همان شرایط بومی و اقلیمی، چه 
کرده ایم؟ با بررسی کوتاهی درباره شرایط اقلیمی 
مناطق جنوبی سرزمین ما و آمریکای لاتین، پی 
خواهیم برد که این دو قطب جهان اشتراکات 
عجیبی دارند. آمریکای لاتین که به مثابه  قاره ای 
جدا در نیم کره  غربی دنیا قرار دارد، با کوه های بلند 
و صعب العبور، زمین های پست و به شدت استوایی، 
. باعث شده که  . فقر، گرسنگی و بی سوادی و.
مردمش حقیقت رویدادها و وقایع خود را نشناسند 
و رخدادها را به قدرت های موهوم ]فراواقع ماورایی[ 
نسبت دهند. سبزیاد غلامحسین ساعدی در کتاب 
اهل هوا این مقایسه را به زیبایی آورده است که 
در جنوبِ  سرزمین ما نیز »بیماری و مرگ و میر، 
خستگی کار و زندگیِ یکنواخت ساحل نشینان را 
دچار آن چنان خمودگی کرده که همه با هم و 
دور از هم، با خویشتن مشغول اند... بن مایه  آداب و 
رسوم اهل هوا، آمیزه ای است از اساطیر و قصه های 
اساطیر و قصه های سواحل گوناگون و خرافات ]و... 
[ باورهای عامیانه به همراه سِحر و جادو جنبل و 
همه  اینها، وسیله  توجیه و تجلبی تمایلات و آرزوها 
و هیجانات مردمی است...  زیرا جنوب و ساحل 
دریاهای جنوب، شکارگاه مساعدی است برای 
جنون و پریشانی ها و آشفتگی های روانی ، زندگی 

در ساحل آن چنان خود به خود با ترس و اضطراب 
و ناکامی همراه است!.« 

  یعنی معتقدید ادبیات بومی در ایران 
می تواند در این مسیر، خاستگاه آثار تازه  و 

موفقی باشد؟
قطعا. من در پاره ای از خوزستان –خرمشهر-  
سال های سال با قصه ها و رخدادهایی مواجه شدم 
که تاکنون دستمایه  پنج رمان نوجوان شده است؛ 
زیرا در بطن این نوع رئالیسم، توانستم به عناصر 
بکری از یک جریان حماسی بومی دست پیدا کنم. 
هرچند گاهی نمادهای خلق شده و فراحقیقی 
خواننده نیز به همراه من سفر طول درازی را در 
رویا می پیماید. باور کنید نه تنها در چند مکانی که 
اسم بردم که در بیشتر مناطق سرزمین پهناورم با 
موضوعات شگفت انگیزی مواجه می شویم که ما را از 
تقلید و حتی کپی برداری مستغنی می کند. سبزیاد 
ساعدی در سال های اخیر نویسندگانی مانند بهرام 
صادقی، روانی پور، براهنی و... با خلق آثاری در این 
حوزه، رد پای تاثیر گذاری از خود به جا گذاشته اند. 
مارکز مانند بورخس و دیگر نویسندگان منطقه، 
توجه خاصی به باورهای بومی و فرهنگی مردمی 
خود داشته است. انگار اینجا تمام تلاش ها و گام ها 
را باید با اجازه  دولت برداشت . آنقدر که در این 
کشور سازمان و شرکت های خصوصی از رانت و 
حمایت دولت استفاده می کنند، ادبیات، فرهنگ 
و هنر ما استفاده نمی برد.  کودک و نوجوان غربی 
از طریق کتاب های تصویری، سریال و فیلم های 
فانتزی با بخشی از ادبیات تخیلی آشنا می شود. 
نویسندگان و دست اندرکاران فرهنگی غربی، 
این امکان را در اختیار ناشران و فیلمسازان قرار 
می دهند تا در این حوزه کتاب  چاپ کنند و فیلم 
بسازند. در مملکت ما بسیاری از ناشران فقط به 
جرم تألیفی بودن آثار، حاضر به سرمایه گذاری 
نیستند. حق هم دارند؛ قیمت سرسام آور کاغذ 
فرصت آزمون و خطا را از ناشرانی که تمام هست و 
نیست خود را در این حرفه متمرکز کرده اند، گرفته 
است. دولت در این زمینه چه نقشی دارد؟ از منِ 
نویسنده و ناشران چه حمایتی کرده است ؟ آیا در 
سال های اخیردست در کیسه کرده که به صرف 
تشویق و حمایت تعدادی کتاب از ناشری بخرد تا 
قیمت کتاب آن چنان سیرکهکشانی طی نکند که 

کسی توان خرید داشته باشد؟ 
  راهکار چیست؟

رشد ادبیات، فرهنگ و هنر هم نیاز به زیرساخت 
فکری دارد، هم اقتصادی. امروزه انسان معاصر به 
این دلیل سراغ رمان و ادبیات حماسی و تخیلی 
می رود که او را از دنیای واقعی و پر از وحشت و 
دلهره و سراسیمگی دور کند. در کشور ما که سخت 
در تنگنای معیشتی است، این رویکرد کم کم دارد 
پا می گیرد. اما زمانی که در کشور، فعالیتی در 
راستای ادبیات حماسی، فانتزی و تخیلی صورت 
نمی گیرد، چگونه انتظار داریم فکر و اندیشه و 
نیروی تخیل تقویت شود؟ تخیل و تفکر جامعه 
زمانی تقویت می شود که بستر دلخواه و مقتضی 
فراهم شود. ادبیات عامه  ما قطع نظر از انبوه مثل ها 
و باورهای متنوع، سرشار از تخیل است. نمی شود 
بی اتکا به داستان های اسطوره ای-  حماسی و 
قصه های عامه، درصدد جان بخشیدن به عنصر 
تخیل بود. هگل اعتقاد دارد تخیل، عنصر ضروری 
هر نوع تولید زیبایی ست، منهای هر شکلی که 
زیبایی به خودش بگیرد. جامعه  انسانی، مصرا دنبال 
جهانی فارغ از هیاهو و جنگ است. ماریا هرنگون 
کودک نویس، جنایی و پلیسی نویس سوئدی چه 
عمیق از این ضرورت یاد کرده و گفته که بچه ها 
]من به جامعه تعمیمش می دهم[ امروز عاشق 
تخیل هستند. بپذیریم که ما برای رشد و تربیت 
این جنین متولد شده، نه آمادگی اش را داریم نه 
بستر و زیرساخت مناسب! ادبیات عامه  ما لبریز از 
عناصر جادویی است؛ اندیشه ای که ادبیات آمریکای 
لاتین را با نوشته های مارکز، بورخس، بارگاس 
یوسا و... را تعالی بخشیده. در حوزه  ادبیات ما باید 
به کتاب ترس و لرز ساعدی و برخی رمان های 
منیرو روانی پور، بهرام صادقی، به خصوص رمان 
ملکوت، اشاره کرد که با رویکرد رئالیسم جادویی 
نوشته شده اند. ایوب  مرادی به صورت دقیقی به 
ظرفیت ادبیات بومی اشاره کرده که فرهنگ عوام 
رابطه  تنگاتنگ و ناگزیری با اسطوره ها دارد که با 
تامل بیشتر می توان نقش اساطیر را در همه جای 
افسانه ها و فرهنگ عامیانه  ملل مختلف دید. اجازه 
بدهید این گفت وگو را با حرفی از محمد رودگر 
تمام کنیم که می گوید؛ مبنای رئالیسم جادویی 
عبارت است از عقاید و باورهای شگفت انگیز، از 
بومی گرایی، طبیعت گرایی و به خصوص اسطوره. 
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رنگ عدالت
هارلن کوبن در سال ۲۰۲۱ »رنگ عدالت« را 
منتشر کرد. این رمان همسو با دیگر آثار نویسنده، در 
ادبیات معمایی جای می گیرد و از زبان شخصیتی به 
نام »وین« روایت می شود که ۲۶ سال پیش خلق شد. 
نخستین بار وین در سال ۱۹۹۵ به عنوان شخصیت 
مکمل در مجموعه داستان های مایرون بولیتار حضور 
پیدا کرد و در تمام یازده جلد، همراه و یاور شخصیت 
اصلی بود. تا اینکه کوبن تصمیم گرفت این بار خودِ وین 
را زیر ذره بین قرار دهد و درگیر معماهای خانوادگی 
حال و گذشته کند. وین ضدقهرمانی است که از ثروت، 
توانایی ها و امکانات ویژه اش کمک می گیرد و هر 
جا اجرای عدالت با مشکل مواجه می شود، خودش 
قدم در میدان می گذارد، اما حالا جسد مردی تندرو 
پیدا می شود که پلیس دهه ها دنبالش بود و وین 
مظنون اصلی پرونده می شود؛ چراکه تابلوی گمشده 
خانواده اش و چمدان قدیمی اش در میان وسایل مرد 
هستند. اما این تمام ماجرا نیست و کم کم پای دیگر 
اعضای خانواده نیز به این پرونده باز می شود؛ حتی 
ارواح گذشتگان. بیست وچهار سال پیش دو مرد به 
خانه عموی وین حمله کردند، او را کشتند و دختر 
هجده ساله اش، پاتریشیا، را ربودند. پاتریشیا ماه ها در 
کلبه ای دورافتاده مورد شکنجه و آزار قرار گرفت ولی 
نهایتاً موفق به فرار شد. رسانه ها از این ماجرا با عنوان 
»کلبه وحشت« یاد کردند و پلیس همه چیز را بررسی 
کرد ولی هرگز نتوانست انگیزه یا عاملان این جنایت 
را پیدا کند. حالا گمان می رود قتل این مرد تندرو و 
آن جنایت بیست ساله با هم ارتباط دارند. چرا تابلوی 
خانوادگی وین سر از این آپارتمان درآورده؟ چرا 
این مرد کشته شده؟ اصلًا او کیست و چه ارتباطی 
با »کلبه وحشت« دارد؟ وین تصمیم می گیرد یکبار 
برای همیشه به این سؤالات بی شمار پاسخ بدهد. اما 
وقتی پای پیوندهای خونی وسط می آید، همه مردد 
می شویم و گاهی مجبور می شویم رنگی متفاوت به 
عدالت ببخشیم. این رمان همچون بسیاری از دیگر 
آثار کوبن، از روابط دوستانه و خانوادگی می گوید و 
به مخاطب نشان می دهد گاهی یک تصمیم غلط 
یا روی برگرداندن از واقعیت، زندگی افراد زیادی 

متمادی  دهه های  طی  را 
سیاه می کند. رمان »رنگ 
عدالت« نوشته هارلن کوبن، 
با ترجمه محدثه احمدی، 
در ۴۲۴ صفحه، با شمارگان 
هزار و صد نسخه و به قیمت 
۱۵۵ هزار تومان از سوی 
نشر آموت راهی بازار کتاب 

شد. 
 

ایرانیان استانبول
کتاب »ایرانیان استانبول« با ترجمه و تالیف 
حسن حضرتی)عضو هیات علمی دانشگاه تهران( 
و به کوشش محمدحسین صادقی به تازگی از 
سوی نشر لوگوس به چاپ رسیده است. استانبول 
برای ایرانیان در دوره قاجار یکی از کانون های مهم 
تجددخواهی و نوگرایی است. این شهر به ویژه در عصر 
مشرو طه خواهی، برای احرار و اصلاح گران ایرانی حکم 
خانه دوم را داشت. در امان و دور از آزار و ستم دولت 
ایران، تاجران، بازرگانان، روزنامه نگاران و احرار زیادی 
در این شهر پناه گرفته و با ایجاد انجمن هایی کوشیدند 
از تلاش آزادی خواهی در ایران به اشکال گونه گون 
مادی و معنوی پشتیبانی کنند. این کتاب شامل 
جستارهایی در باب ایرانیان استانبول است. مقالات 
منتشرشده و ناشده ای که بیشتر آن ها به فعالیت های 
ایرانیان استانبول و مناسبات این دو کشور در جهات 
مختلف)از جمله مناسبات فکری( می پردازد. از حیث 
زمانی هم بیشتر گفتارها مربوط به دو قرن نوزدهم و 
بیست است، قرونی که هر دو کشور با مشکل جدی 
به نام تجدد غربی روبه رو بودند. به همین روی این 
دو دولت مسلمان تا حدودی در این دوران برخلاف 
دوره های پیش از قاجار کنار هم ایستادند، به جای 
آنکه در مقابل هم صف آرایی کنند. حالا دیگر هر 
دو کشور مسلمان همسایه باید با مساله غرب فکری 
تکلیف خود را روشن می کردند. این موضوع، حیاتی تر 
از آن بود که همچنان خود را بسان دوره صفویه، 
افشاریه و زندیه درگیر منازعات خونین مرزی کنند. 
اینک غرب تمامیت هویت دینی و ملی و مشروعیت 
سیاسی حاکمیت آنان را به چالش کشیده بود. بنابراین 
ضروری بود از منازعات خرد میان خود دست کشیده و 
در باب پدیده نوظهوری به نام مدرنیته و مدرنیزاسیون 
با محوریت عالم مسیحیت، تاملات فکری و سیاسی 
عمیق داشته باشند.  »ایرانیان استانبول« در هفت 
فصل به نام های »مشروطه ایران به روایت بدیک«، 
»میرزا حسن خان معین الملک و سفارت عثمانی«، 
»انجمن سعادت ایرانیان استانبول و تحولات مشروطه 
ایران«، »میرزا رضا ارفع الدوله و سفارت عثمانی«، 
»جمعیت اتحادوترقی و ایران«، »حزب عدالت و 
توسعه )سال های ۲۰۱۴ -۲۰۰۲(« و »سالشمار 
تاریخ عثمانی« جمع آوری شده است.   در پیش گفتار 
کتاب آمده است که »از جمله موضوعات شایان توجه 
در مناسبات ایران و عثمانی، »ایرانیان استانبول« 
است؛ مهاجرانی که رنج هجرت به جان خریده و با 
سکونت در استانبول و اشتغال به انواع فعالیت های 
سیاسی، فرهنگی و اقتصادی، صفحات درخشانی در 
تاریخ مناسبات این دو همسایه ورق زدند. دریغا که 
تاریخ این همسایگی هنوز آنچنان که شایسته است 

مورد توجه صاحب نظران قرار نگرفته است؛ 
از این رو، اثری که پیش 
روی خوانندگان قرار دارد 
تلاش کوچکی است برای 
رفع این کاستی.« کتاب 
»ایرانیان استانبول« در 
۲۲۰ صفحه، با شمارگان 
۳۰۰ نسخه و به قیمت 
تومان  هزار  یکصدوده 

منتشر شد. 

 معرفی کتـــاب

آرمان ملی- بیتا ناصر: با مروری بر فهرست کتاب های پرخوان و فیلم  و سریال های پرطرفدار 
غربی، درمی یابیم که بخش قابل توجهی از این آثار در ژانرهای تخیلی و گمانه زن خلق 
شده اند؛ با این توضیح که نویسندگان و سازندگان در خلق این آثار، مشخصا به سراغ آثار 
حماسی و اسطوره ای رفته اند و به بازآفرینی آنها در قالب ماجراهایی جدید و بعضا امروزی 
پرداخته اند. این درحالی است که ادبیات حماسی و اسطوره ای ایران کهن، در گنجه ها خاک 
می خورند و اهتمام چندانی در احیا و بازآفرینی آنها دیده نمی شود. محمدرضا آریان فر، 
نویسنده و نمایشنامه نویس معتقد است »تا همتی برای نشان دادن توجه خاص به ادبیات 
عامه و مردمی و افسانه و قصه های جادویی و فراواقعیت و فانتزی، بروز پیدا نکند، نمی توان به 

پررنگ ساختن این ژانر کهن دل بست.« این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

نسل پس از 
انقلاب چنان با 
اساطیر ایرانی و 
حماسه های ملی 
بیگانه است که 
نشان و آدرسی 
جز شاهنامه 
ندارد

 محمدرضا آریانفر در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

اراده ای برای احیای ادبیات حماسی نیست
   حماسه  جز از دل اسطوره برنمی آید
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نکاتی درباره »هپاتیت«

 هپاتیت انواع مختلف دارد. هپاتیت های  
نوع  A،  B، C، D  و E ویروسی هستند. 
ممکن است هپاتیت در اثر مصرف برخی 
داروها به وجود آید. این بیماری می تواند در 
اثر ویروس های دیگر که شبیه ویروس های 
هستند  هرپس  مثل  ویرال،  هپاتیت های 
باشد  نوعی  هر  از  هپاتیت  آید.  به وجود 
)میکروبی، ویروسی و دارویی( باعث آسیب 
 B به کبد و ورم بافت کبد می شود. هپاتیت
از شایعترین نوع هپاتیت در جهان و ایران 
است. حدود دو دهه است که واکسن هپاتیت 
B در ایران استفاده می شود. معدود افراد زیر 
۳۵ سال داریم که واکسینه نشده باشند. این 
هپاتیت در کشور کنترل شده است و در نهایت 
وقتی هپاتیت کنترل شود سیروزکبدی کمتر 
می شود و سرطان کبد هم که روی کبد معیوب 
سوار می شود نیز کمتر خواهد شد. در سال 
های گذشته از واکسن برای درمان هپاتیت 
C استفاده می کردند. تا زمانیکه واکسن جدید 
آن آماده می شد، ویروس این بیماری یکی 
از ساختارهای خود را تغییر می داد و دیگر 
واکسن، کارایی زیادی نداشت، اما امروزه این 
بیماری درمان قطعی دارد و با مصرف دارو از 
بین می رود. یکی از راه های انتقال هپاتیت B از 
مادر به فرزند از طریق زایمان و جفت بود که 
خوشبختانه کنترل و معمولا دیده نمی شود، 
مگر در افرادی که در دهه ۵ و ۶ عمر خود 
هستند. یکی دیگر از راه های انتقال این نوع 
B( از طریق مصرف فرآورده های  هپاتیت )
خونی است که این راه هم کنترل می شود و 
خون افراد از جهت وجود هپاتیت های نوع B و 

C  بررسی می شود. 

یاد د اشــــت

دانــستنی هـــا

جد ول کلمات متقاطع                                                 شماره  ۱386جد ول سود وکو                                          

حل جد ول   ۱38۵  

  ۱-  به هم ساییده  شــده-  فیلمی ازســعید اسدی 
۲-  مخالف چاق-  بسندگی-  بازیگروکارگردان ایرلندی 
۳-  پرانتــز-  اثری از گوته-  فرق ســر ۴-  حرکت کرم-  
بت-  طویل-  طوفان آن در تاریخ ایران معروف شــد ۵-  
موضوع-  فیلمی از برادران کوئن- کادو ۶-  سفیدوقرمز 
در خــون-  پیامبری-  چــوب  خوشــبو ۷-  ضدگرما-  
اســتراتژی-  ماه محبت! ۸-  جوجه تیغــی-  مهمانی -  
دارای دو اسم  مشترک ۹-  اشاره به نزدیک-  ازشهرهاي 
آلباني-  بنا شــده ۱۰- راندن مزاحم-  خجالتی-  کشور 
۱۱-  مقابل طلــوع-  یونی که بارمنفی دارد-  دوســتی 
۱۲-  یاری کــردن-  اهــداف - مخفــف مگابایــت-  از 
پیامبران اولوالعزم ۱۳-  سازنده بهشت  خیالی-  ازوسایل 
جغرافیایی-  اجباروالــزام ۱۴-  رودی دراردن-  گزیده 
هرچیز-  خریدنی از فروشــگاه ۱۵-  تیــزاب صنعتي-  

علامت صفت  عالی
 

 ۱-  عالم فرشــتگان-  کنایه اززاهد ۲-  به پیش نماز اقتداکند-  سخن زشت-  نوعی برنج ۳-  
خانه زنبوران-  حدس -  تاوان  ۴-  گل زنبق-  آذرخش مصنوعي عکاسي-  ناشنوا-  مخالف نزدیک 
۵-  گوشت بریان شده-  دریاچه ای درزابل-  چه زمانی؟ ۶-  آرواره-  تکبر-  درخت نوش ۷-  ترمیم 
فرش-  شهری دراسکاتلند-  دست کم ۸-  شهری درنروژ-  نسبت دو زن با یک شوهر-  قطع عملیات 
جنگی ۹-  ازوسایل دانش آموز-  کتابی از آدولف هیتلر-  یار »هوی«! ۱۰-  هادی-  پوسیده-  مقابل 
خوب ۱۱-  پروردگار-  پاک شده-  نماد یک شرکت ۱۲-  مغرور-  علامت مصدرجعلی-  امکان پذیر-  
شهری در بلژیک ۱۳-  گاهی بر ضابطه چیره می شود-  کنده کاری روی چوب-  فقیر ۱۴-  از شهرهای 

آذربایجانشرقی-  مخفی-  پیرامون۱۵-  عمل پرکردن پوست جانوران-  آشفتگی 

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

»تنهایی« سرعت پیری را افزایش می دهد مکمل C  و E در تسکین فیبروزکیستیک موثرند
براساس تحقیقات بیش از ۱۶۰ هزار نفر در سراسر 
جهان به فیبروزکیستیک مبتلا هستند و مصرف مکمل 
ویتامین C و E می تواند به کاهش التهاب مضر در ریه های 
آنها کمک کند. »مارت ترابر«، سرپرست تیم تحقیق 
می گوید: »فیبروزکیستیک یک بیماری ژنتیکی است 
که با افزایش التهاب همراه است و مانند بسیاری از 
بیماری های التهابی، با مقدار زیادی استرس اکسایشی 
 E همراه است.« ترابر افزود: »میزان پایین ویتامین

به همراه استرس اکسایشی بالا عامل التهاب بیشتر 
است که می تواند منجر به طیف وسیعی از پیامدهای 
منفی سلامت شود.« به گفته ترابر، »ویتامین C می تواند 
اشکال اکسید شده ویتامین E  را بازیافت کند و همچنین 
در کاهش جنبه های استرس اکسایشی التهاب مفید 
است.« ترابر می گوید: »از آنجایی که ویتامین E بلندتر 
است، ممکن است بتواند از بافت ها محافظت کند.« در 
این مطالعه ۱۱ هزار بزرگسال مورد مطالعه قرار گرفتند. 

   احساس تنهایی و ناراحتی می تواند سریع تر از 
سیگارکشیدن شما را پیر کند. کسانی که احساس شادی، 
رضایت و برخورداری از ارتباط اجتماعی می کنند، فرآیند 
پیری کندتر را تجربه می کنند. با افزایش سن آسیب های 
مولکولی در سلول ها و بافت های ما جمع می شود و به 
ایجاد ضعف و بیماری های جدی مرتبط با پیری کمک 
می کند. در برخی افراد این فرآیندهای مولکولی شدیدتر از 
سایرین است که منجر به ایجاد وضعیتی می شود. محققان 

داده های ۱۱ هزار و ۹۱۴ بزرگسال را کردند. پیری سریع در 
شرکت کنندگان با سابقه سکته مغزی، بیماری های کبدی 
و ریوی در افراد سیگاری مشاهده شد. درواقع مشخص شد 
احساس ناامیدی، ناراحتی و تنهایی سن بیولوژیکی فرد 
را به میزان قابل  توجهی نسبت به سیگار افزایش می دهد. 
همچنین مشخص شد از دیگر عوامل مرتبط با شتاب 
سالمندی مجردبودن و زندگی در یک منطقه با عدم 

دسترسی به خدمات پزشکی است.

 آیا افزایش بزاق دهان خطرناک است؟
اگر متوجه شدید که آب دهان کودک تان بیشتر از حد 
معمول شده، ممکن است ناشی از ترشح بیش از حد بزاق 
دهانش باشد. به نقل از هلث،  در حالی که در دهان همه افراد 
بزاق تولید می شود، ترشح بیش از حد بزاق زمانی رخ می دهد که 
غدد بزاقی بیش از حد فعال می شوند و نتیجه آن ترشح بیش از 
حد است. گاهی اوقات، وجود بیش از حد معمول بزاق در دهان 
یا تجمع بزاق ممکن است منجر به افزایش آب دهان شود. در 
بسیاری از موارد، ترشح بیش از حد بزاق موقتی خواهد بود زیرا 
نتیجه مصرف دارو یا عفونت است. در موارد دیگر، ممکن است 
علت آن بیماری مزمنی به نام ترشح بیش از حد بزاق مداوم یا 
سیالوره باشد. ترشح بیش از حد بزاق معمولاً از طریق مشاهده 
ترشح بیش از حد آب دهان یا وجود لباس خیس ناشی از ترشح 
بزاق تشخیص داده می شود، همچنین نوعی از ترشح بیش از 
حد بزاق به نام سیالوره وجود دارد و زمانی رخ می دهد که ترشح 
بزاق در پشت دهان وجود داشته باشد و منجر به علائمی مانند 
مسدودشدن بزاق و ذات الریه شود. گاهی اوقات، بلع ممکن 
است تحت تاثیر قرار گیرد. اگر متوجه شدید که خود یا فرزندتان 
با ترشح بیش از حد بزاق مواجه هستید، توصیه می شود برای 
تعیین علت اصلی و بحث در مورد گزینه های درمانی با پزشک 
خود مشورت کنید. دلایل زیادی وجود دارد که چرا ممکن است 
به طور موقت یا مزمن بزاق بیش از حد را تجربه کنید، از جمله: 
ترشح بیش از حد آب دهان هنگام خواب، آلرژی های فصلی، 
عفونت های تنفسی، عوارض جانبی دارو یا نتیجه سکته مغزی یا 

سایر اختلالات عصبی وجود دارد.
  مشورت با پزشک

در حالی که ترشح بیش از حد بزاق اغلب با تولید بیش از 
حد بزاق همراه است می تواند نتیجه ناتوانی بدن در پاکسازی 
کافی بزاق باشد، بنابراین در دهان تجمع می یابد تا زمانی که 
از طریق آب دهان آزاد شود. این مورد می تواند با آپنه خواب  
)به ویژه آپنه انسدادی خواب( رخ دهد، زمانی که راه هوایی باریک 
یا مسدود می شود و بزاق نمی تواند به درستی جذب شود. به طور 
مشابه، آپنه خواب مرکزی زمانی رخ می دهد که سیگنال های 
عصبی از مغز به درستی به سیستم تنفسی ارسال نشود. در 
نتیجه، تنفس و تولید بزاق به درستی اجرا نمی شود. از آنجایی 
که آپنه خواب می تواند یک وضعیت خطرناک باشد، مشاوره با 
پزشک گوش، حلق و بینی به شدت توصیه می شود. ترشح بیش 
از حد موقت بزاق می تواند ناشی از عواملی مانند فساد دندان، 
بارداری، رفلاکس معده به مری، قرارگرفتن در معرض سمومی 
مانند جیوه و داروهای ضدتشنج باشد. این علل ترشح بیش از 
حد موقت بزاق به ترتیب قابل درمان هستند. به عنوان مثال، اگر 
کودک شما دندان فاسد دارد و متوجه وجود آب دهان می شوید، 
این احتمال وجود دارد که با ترمیم دندان توسط دندانپزشک، 
ترشح بیش از حد بزاق برطرف شود. به طور مشابه، ترشح بیش 
از حد بزاق ناشی از بارداری احتمالا پس از پایان بارداری برطرف 
می شود. اگر داروهایی برای شما تجویز می شود که فکر می کنید 
باعث ترشح بیش از حد بزاق می شوند، با پزشک خود در مورد 
داروهای جایگزین یا راه حل های دیگر برای کنترل بزاق اضافی 

صحبت کنید.

عمــود ی افقــی  

محمود اسحاق حسینی
 فوق تخصص گوارش و کبد 

نکتــه
  آلودگی هوا موجب

 تشدید »کووید« می  شود
طبق تحقیقات جدید، قرارگرفتن در معرض آلودگی 
هوا می تواند مانع بهبودی کووید۱۹ شود، حتی اگر فرد 
واکسینه شده باشد. به گزارش مدیسن نت، »آنی شیانگ«، 
عضو تیم تحقیق از موسسه تحقیقاتی کایسر کالیفرنیا، 
می گوید: »این یافته ها مهم هستند زیرا نشان می دهند در 
حالی که واکسن های کووید۱۹ در کاهش خطر بستری شدن 
در بیمارستان موفق هستند، افرادی که واکسینه می شوند 
و در معرض هوای آلوده قرار می گیرند همچنان در معرض 
خطر بیشتر عوارض بیماری در مقایسه با افرادی هستند 
که واکسینه شده اند، اما در معرض آلودگی هوا نیستند.« 
در این مطالعه محققان سوابق پزشکی بیش از ۵۰۰۰۰ 
بیمار ۱۲ ساله و بالاتر که در ژوئیه یا آگوست ۲۰۲۱ مبتلا به 
کووید۱۹ تشخیص داده شدند را بررسی کردند. حدود ۳۴ 
درصد به طور کامل واکسینه شده بودند. محققان با استفاده 
از آدرس های خیابان و داده های کیفیت هوا، قرارگرفتن 
بیماران در معرض ذرات ریز موسوم به  PM۲.۵، سطح 
دی اکسید نیتروژن  و »ازن« را یکماه قبل از تشخیص 
کووید و یکسال قبل از آن تعیین کردند. پس از تعیین اینکه 
واکسن ها در میزان خطر بستری شدن در بیمارستان تفاوت 
ایجاد می کنند، محققان همچنین دریافتند که حتی در 
بین افراد واکسینه شده، قرارگرفتن در معرض دو مورد 
از این آلاینده ها - PM۲.۵ و دی اکسید نیتروژن خطر 
بستری شدن در بیمارستان را تا ۳۰ درصد افزایش می دهد. 
شیانگ بیان کرد: »افرادی که کاملا واکسینه شده بودند 
تقریبا ۹۰ درصد کمتر با خطر بستری در بیمارستان به 
خاطر ابتلا به کووید۱۹ روبه رو بودند و این ریسک حتی در 
افرادی که نیمه واکسینه شده بودند حدود ۵۰ درصد بود.« 
با این حال قرارگرفتن در معرض آلاینده ها همچنان مضر 
بود. شیانگ در یک بیانیه خبری اظهارکرد: »در میان افراد 
واکسینه شده، تاثیر مخرب قرارگرفتن در معرض آلودگی 
هوا در مقایسه با افرادی که واکسینه نشده اند، کمی کمتر 
است. اما این تفاوت از نظر آماری معنادار نیست.« طبق این 
مطالعه، قرارگرفتن کوتاه مدت در معرض آلودگی هوا ممکن 
است التهاب ریه را بدتر کند و پاسخ ایمنی را تغییر دهد. ولی 
قرارگرفتن  طولانی مدت در معرض آلاینده ها با بیماری های 
قلبی و ریوی و علائم شدیدتر کووید مرتبط است. نتایج 
این مطالعه نشان داد در حدود ۳۱۰۰۰ شرکت کننده در 
مطالعه که واکسینه نشده بودند، با قرارگرفتن کوتاه مدت 
در معرض  PM۲.۵ خطر بستری شدن شان در بیمارستان 
به خاطر کووید۱۹ تا ۱۳ درصد افزایش یافت. قرارگرفتن در 
معرض طولانی مدت خطر را ۲۴ درصد افزایش می دهد. در 
مورد دی اکسید نیتروژن، خطر بستری شدن در بیمارستان 
با قرارگرفتن در معرض کوتاه مدت و طولانی مدت آلودگی 
هوا به ترتیب ۱۴ درصد و ۲۲ درصد افزایش یافت. این 
مطالعه ارتباط  معناداری بین سطح ازن و بستری شدن در 

بیمارستان ناشی از کووید پیدا نکرد.

اینفوگرافیک : آرمان ملی / علی کریمی

موادغذایی برای سلامت رگ های بدن 

مصرف روزانه حداقل یک حبه سیر برای بدن و 
عروق خونی مفید است و سیر خواص ضدباکتریایی 
فوق العاده دارد. در واقع سیر سرشار از آلیسین است 
که یک آنزیم درمانی بوده و برای سلامت قلب و عروق و 

همچنین دستگاه ایمنی بدن مفید است. 

از  سرشار  غذایی  ماده  یک  کرفس    
آنتی اکسیدان ، ویتامین ها و ترکیبات مغذی است که 
باعث کنترل فشارخون می شوند. اگر به طور منظم 
کرفس را به صورت معمولی یا آب کرفس میل کنید 

رگ هایتان نرم، انعطاف پذیر می شوند.

یک حبه سیر  کرفس

روغن زیتون بکر منبع فوق العاده اسیدهای چرب 
امگا۹ محسوب می شود. مصرف روغن زیتون خطر بروز 
پلاک های مسدودکننده عروق کاهش پیدا می کند. 
تجمع پلاک ها باعث بسته شدن عروق خونی شده و 

خطر بروز ترومبوز را افزایش می دهند. 

 هویج به پیشگیری از بروز ترومبوز و آمبولی 
کمک زیادی می کند. هویج منبع باورنکردنی بتاکاروتن 
است و این ترکیب به کاهش خطر بروز سکته قلبی و 
متعادل کردن میزان کلسترول خون کمک می کند. 

توصیه می شود مصرف هویج را افزایش دهید.

روغن زیتون هویج

برای پیشگیری از تشکیل لخته و بروز ترومبوز که برای سلامتی بسیار خطرناک است، باید در تغذیه دقت کنید و موادغذایی مفیدی که کلسترول را کنترل 
و جریان خون را روان می کنند استفاده کنید. ترومبوز و آمبولی به معنای انسداد عروق خونی است که می تواند منجر به مرگ فرد شود. ترومبوز به معنای 

لخته شدن خون در قسمتی از وریدها یا سیاهرگ هاست و آمبولی زمانی رخ می دهد که این لخته از جای خود کنده شده و به حرکت درمی آید و وارد جریان 
خون می شود. برای پیشگیری از بروز ترومبوز باید در خورد و خوراکتان دقت کنید. 

 »درد قفسه سینه« از علائم 
کسترول بالاست

کلسترول خون، یکی از عارضه های بعضا 
پنهان است که افراد توجه چندانی به آن ندارند. 
در حالی که باید کنترل شود. یکی از علائم 
اولیه کلسترول بالا، تورم و بی حسی اندام 
است. تنفس بد بو و بوی بد دهان هم یکی از 
نشانه های بسیار رایج افرادی است که دارای 
کلسترول بالا هستند. کلسترول اضافی در 
بدن منجر به مشکلات بینایی می شود. درد 
قفسه سینه همیشه یک دلیل برای معاینات 
فوری پزشکی است. اگرچه بسیاری از بیماری ها 
با درد قفسه سینه ارتباط مستقیم دارند، در اکثر 
موارد، این درد مرتبط با کلسترول بالاست. 
ایجاد چربی در شریان ها جریان خون را محدود 
کرده و می تواند باعث فشارخون بالا و افزایش 
درد در قفسه سینه شود.  هم چنین احساس 
ضعف، خستگی و میل به خواب در ساعات 

غیرمعمول روز با کلسترول بالا ارتباط دارند. 

ویــــژه



 فیلترشکن ها در دنیا چه کاربردهایی دارند
 وی پی ان ها چگونه عمل می کنند

این روزها تب فیلترشکن داغ است و حالا از تجارت 
سالانه چندهزار میلیارد تومانی این بازار سخن گفته 
می شود اما این فیلتر شکن ها به عبارت علنی شبکه 
خصوصی مجازی چگونه عمل می کنند؟ به گزارش 
خبرآنلاین، افراد به دلایل مختلفی از VPN استفاده 
می کنند تا فعالیت آنلاین خود را خصوصی نگاه داشته 
و بدون مداخله، از اینترنت استفاده کنند.  بسیاری برای 
دسترسی به اپلیکیشن های دچار محدودیت شده، انواعی 
از این فیلترشکن ها را انتخاب می کنند. گردش مالی 
شگفت انگیزی دارد و البته خطرات زیادی چون هک 
شدن و … چون برای بسیاری از این فیلترشکن ها باید به 
درگاه هایی متصل شد که می توانند مشکل ساز باشند 
ولی شاید باورش برایتان سخت باشد که اگرچه این 
فیلترشکن ها سال هاست در کشورهای مختلف حربه ای 
برای دور زدن فیلترینگ است اما در تعریف کارایی این 
فیلترشکن ها ویژگی های زیادی نوشته شده است!این 
شبکه شخصی مجازی را گروهی ساده ترین و موثرترین 
راه برای افراد می دانند تا بتوانند از ترافیک اینترنت خود 
 VPN محافظت کنند. هنگامی که به یک سرور ایمن
متصل می شوید، ترافیک اینترنت شما از یک تونل 
رمزگذاری شده عبور می کند که افرادی از جمله هکرها 
و شرکت های ارائه دهنده سرویس اینترنت قادر به رویت 

آن نخواهند بود. 
   تغییر آدرس  آی.پی

آدرس  تغییر   ،VPN از  استفاده  دلایل  از  یکی 
IP شماست؛ عددی منحصربه فرد که هویت شما و 
 ،VPN موقعیت تان در دنیا را نشان می دهد. با استفاده از
آدرس آی پی شما به موقعیت دیگری تغییر می کند، بسته 

به موقعیت VPNیی که از آن بهره می گیرد. 
  تغییر آدرس !

تغییر آدرس IP با بهره گیری از VPN به شما کمک 
می کند تا هویت تان را دربرابر وب سایت ها، برنامه ها و 
سرویس هایی که شما را ردیابی می کنند، محافظت کنید. 

  افزایش امنیت
استفاده از VPN شما را در برابر نقص های امنیتی 
مختلفی محافظت می کند. مسافران، کارگران دورکار 
 WiFi و افراد مختلف، هنگامی که از یک شبکه عمومی
غیرمطمئن و رایگان بهره می برند، ترجیحا بهتر است که 

VPN خود را روشن کنند. 
  در چه زمان هایی باید از VPN استفاده کرد؟

در شرایط زیر، استفاده از VPN برای شما کاربردی 
و مفید خواهد بود؛  هنگام سفر: سفر کردن بدین معنا 
نیست که باید شیوه استفاده تان از اینترنت را تغییر دهید. 
استفاده از VPN در طول سفر به شما کمک می کند که 
دقیقا مثل زمانی که در سرزمین مادری تان هستید، 
بتوانید خیلی ایمن آنلاین شده و از اینترنت استفاده کنید. 

  هنگام استفاده از شبکه های WiFi عمومی: 
اگر در یک فضای عمومی مثل کافی شاپ، فرودگاه، 
مرکز خرید یا پارک به اینترنت WiFi عمومی وصل 
می شوید، باید مراقب اطلاعات خصوصی و مهمی که در 
دستگاه تان دارید باشید. پس با اتصال به VPN، می توانید 
ایمنی تان را بالا برده و با خیال راحت از این سرویس 

اینترنت عمومی بهره ببرید. 
  انجام بازی های آنلاین: 

برای انجام بازی های آنلاین با دوستانی در کشورهای 
دیگر، باید از خودتان در برابر حملات DDoS محافظت 
کنید و با اتصال به سرور VPN یی که نزدیک به سرور 
بازی است، احتمال پینگ شدن یا تاخیرهای احتمالی 

را کاهش دهید. 
  به اشتراک گذاشتن فایل ها: 

به اشتراک گذاشتن فایل های P۲P عموما بدین 
معناست که افراد غریبه می توانند آدرس IP شما را دیده و 
دانلودهای شما را ردیابی کنند. اما استفاده از VPN آدرس 

IP شما را خصوصی نگه خواهد داشت. 
  هنگام خرید: 

جالب اینجاست که برخی فروشگاه های آنلاین در 
کشورهای خارجی، قیمت های متفاوتی را برای افرادی 
از کشورهای مختلف به نمایش می گذارند. شما با اتصال 
به VPN می توانید بدون توجه به اینکه از کدام کشور 
خرید می کنید، بهترین قیمت ها برای اجناس مدنظرتان 

را ببینید. 

 آرمان ملی: در حالیکه دانشجویان کشور 
هنوز از وضعیت بازشدن کلاس های خود به 
دلیل برگزاری برخی اجتماعات اعتراضی 
بازشدن کلاس ها و رفتن  و  نیستند  آگاه 
دانشجویان به کلاس های درس در ابهام 
است دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت با 
اشاره به اهمیت وعده غذایی صبحانه صحیح 
توصیه هایی را به دانش آموزان ارائه کرده است! 
نکته مهم دیگری که نمی توان به سادگی از 
کنار آن عبور کرد، این واقعیت غم انگیز است 
که بسیاری از دانش آموزان هم مثل سایر 
اعضای خانواده شان در شرایط بد اقتصادی و 
وضعیت  سخت معیشتی گرفتار شده اند. در 
توصیه های تغذیه ای دفتر بهبود تغذیه جامعه 
وزارت بهداشت به دانش آموزان،  آمده است که 
»صبحانه وعده ای ضروری و مهم برای حفظ 
سلامت بدن است!« با این شرح که: »صبحانه 
مهم ترین وعده غذایی روز است، اما بسیاری 
از کودکان و نوجوانان به طور منظم صبحانه 
نمی خورند. خوردن یک صبحانه مغذی می تواند 
به دانش آموزان کمک کند تا تغذیه بهتر و 
حتی عملکرد بهتری در مدرسه داشته باشد. 
مطالعات نشان می دهد که خوردن یک صبحانه 
مغذی باعث بهبود عملکرد مغز به ویژه حافظه 
و یادگیری می شود. صبحانه خوردن گرسنگی 
را در طول ساعات مدرسه کاهش می دهد که 
خود می تواند باعث کاهش حواس پرتی شده و 
عملکرد تحصیلی، خلق و خو و رفتار دانش آموز 
را بهتر کند. کودکان و نوجوانانی که صبحانه 
می خورند عملکرد تحصیلی بهتری نسبت به 
بقیه دارند.«با تایید این نکته که تغذیه بهتر 
می تواند در عملکرد مغز موثر باشد و یادآوری 
دوباره این نکته که دلیل صبحانه نخوردن شمار  

برخی از دانش آموزان عدم توانایی اقتصادی و 
تنگدستی معیشتی است به ادامه این توصیه نامه 
می پردازیم که گفته: »در یک صبحانه مقوی، 
توصیه می شود از انواع نان به ویژه نان های تیره 
و سبوس دار در کنار مواد غذایی حاوی پروتئین 
مانند پنیر و تخم مرغ استفاده شود. همراه 
کردن این اقلام غذایی با شیر و مغز دانه هایی 
مثل گردو به تامین مواد مغذی مورد نیاز بدن 
دانش آموزان کمک خواهد کرد.«گفته شده 
که »خوردن صبحانه سبب کنترل اشتها شده 
و میل به خوردن شیرینی ها و مواد غذایی با 
ارزش تغذیه ای پایین، کاهش می یابد. نخوردن 
صبحانه با تمایل به خوردن مقدار غذای بیش از 
نیاز بدن در وعده های بعدی همراه است که خود 
باعث اضافه وزن و چاقی در فرد خواهد شد.« و 
شاید نیازی به تکرار دوباره این موضوع نباشد که 
وقتی اصل قضیه که همان  فقر اقتصادی،  مطرح 
می شود دیگر بحث به چاقی و این قسم مسائل 
نمی رسد. همچنین گفته شده که »میزان 
پرخاشگری و افسردگی و کمبود مواد مغذی در 
بین دانش آموزانی که صبحانه می خورند نسبت 
به افرادی که صبحانه نمی خورند به مراتب کمتر 
است.«باید گفت که این توصیه نامه، مصرف 
میان وعده های سالم در ساعات بین کلاس ها 
را بسیار مهم دانسته و گفته: »میان وعده که 
به عنوان مصرف مواد غذایی بین وعده های 
غذایی اصلی تعریف می شود، یکی از منابع 
اصلی دریافت کالری است. دانش آموزان علاوه 
بر سه وعده غذایی اصلی به میان وعده نیز نیاز 
دارند. دانش آموزان در این سنین باید برای نگه 
 داشتن قند خون در حد طبیعی، حتما میان 
وعده، البته از نوع میان وعده های سالم، استفاده 
کنند تا فعالیت سیستم عصبی و عملکرد مغز 

آنها در حد مطلوب باقی بماند. نخوردن میان 
وعده ها با کاهش قند خون در این افراد همراه 
است که خود می تواند با پرخاشگری، عدم توجه 
کافی به دروس در سر کلاس و عدم تمرکز و 
یادگیری کافی همراه باشد.« و باز همان مساله 
تکراری که وقتی وعده های اصلی وجود ندارند 
چه میان وعده ای؟اما این توصیه نامه ادامه 
داده که »دانش آموزان چه میان وعده هایی 
استفاده کنند تا هم به رشد آنها کمک کند 
و هم به یادگیری بهتر آنها؟« و توضیح داده: 
»بهترین میان وعده ها برای دانش آموزان 
لقمه نان و پنیر و گردو، انواع میوه ها )سیب، 
پرتقال، نارنگی، موز، هلو، زردآلو، لیمو شیرین 
و...( و سبزیجات تازه )مانند هویج، کاهو، خیار 
و...( و میوه های خشک )ماننده برگه میوه ها، 
کشمش و انجیر خشک و مویز و توت خشک(، 
مغزدانه ها )مانند گردو، فندق، پسته و بادام(، 
شیر و بیسکویت های سبوس دار است. یادمان 
باشد که میان وعده هایی مانند چیپس و غلات 
حجیم شده نه تنها ارزش غذایی کمی دارند 
بلکه یکی از دلایل اضافه وزن و چاقی در بین 
دانش آموزان می باشند. استفاده از نان های 
محلی از جمله نان های خشک و نان های 
سبوس دار نیز می تواند گزینه مناسبی برای 
مصرف میان وعده ها در بین دانش آموزان 
باشد.«توصیه نامه به ناهار هم اشاره کرده، آن 
را مهم دانسته و گفته: »وعده ناهار یکی از 
وعده های اصلی است که در تامین انرژی و مواد 
مغذی مورد نیاز بدن به ویژه برای دانش آموزان 
که در سنین رشد قرار دارند اهمیت زیادی 
دارد. یکی از نکات بسیار مهم در وعده غذایی 
ناهار دانش آموزان، زمان مصرف آن است که 
نباید خیلی به تاخیر بیفتد. توصیه می شود 

تمام دانش آموزان وعده غذایی ناهار خود را 
بین ساعت ۱۲ تا ۱ ظهر مصرف کنند و مصرف 
این وعده به بعد از تعطیل شدن مدرسه موکول 
نشود. در وعده غذایی ناهار، دانش آموزان 
می توانند از انواع غذاهای مرسوم در فرهنگ 
ایرانی استفاده کنند مشروط بر اینکه میزان 
چربی این غذاها خیلی زیاد نباشد، از غذاهای 
سرخ کرده به تکرر استفاده نشود و این وعده 
غذایی در کنار خود حتما یک واحد لبنیات و 
یک واحد سبزی )مثل سبزی خوردن یا سالاد 
یا دو تا خیار یا گوجه( را به همراه داشته باشد. 
اگر دانش آموزان وعده غذایی ناهار خود را از 
مدرسه تهیه می کنند بهتر است به آنها آموزش 
داده شود که مصرف غذاهای پرچرب و فست 
فودها در مدرسه به عنوان ناهار به حداکثر 
یک یا دو بار در ماه محدود شود و بیشتر روزها 
از سایر غذاهای سنتی که در مدارس سرو 
می شود استفاده کنند. اگر می بینید که امکان 
ناهار خوردن در مدرسه برای دانش آموز مهیا 
نیست یا دانش آموز بیشتر اوقات در مدرسه 
از غذاهای ناسالم استفاده می کند بهتر است 
یک لقمه نان و پنیر برای وی بگذارید تا در 
ساعت ناهار آن را به عنوان یک میان وعده 
مصرف کند تا برای خوردن ناهار به منزل برسد. 
استفاده از انواع سالادها به عنوان وعده ناهار نیز 
برای دانش آموزان می تواند جذاب باشد. برای 
اینکه این سالاد را به عنوان یک وعده برای 
دانش آموزان جا بیندازید می توانید در این 
سالادها از انواع حبوبات پخته شده، کمی پنیر 
رنده شده و کمی گوشت مرغ نیز استفاده کنید 
تا دانش آموز آن را به عنوان یک وعده اصلی 
بپذیرد.«  و حکایت همان حکایت تکراری ست 

و دیگر نیازی هم به تکرار مکررات نیست... 
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فــــرارو

 شکل گیری موج شیوع 
کووید- ۱۹ در اروپا

همزمان با آغاز روند کند تزریق دُز 
یادآور واکسن کرونا، موج شیوع بیماری 
کووید- ۱۹ در اروپا پدیدار شده است. به 
گزارش ایسنا، به نظر می رسد با کاهش 
دما، موج جدیدی از بیماری کووید- 
۱۹ در اروپا در حال شکل گیری است و 
کارشناسان بهداشت عمومی هشدار داده اند 
که سردرگمی در مورد انواع واکسن های 
موجود احتمالا دریافت دُزهای یادآور 
واکسن را محدود می کند. زیرسویه های 
BA. ۴/۵ امُیکرون که تابستان امسال به 
گونه های غالب بیماری تبدیل شدند، 
همچنان عامل اکثر موارد ابتلا به حساب 
می آیند، هرچند زیر سویه های جدیدتر 
اُمیکرون در حال افزایش است. مقامات 
سازمان جهانی بهداشت )WHO( به تازگی 
در اظهاراتی اعلام کردند که صدها شکل 
جدید امُیکرون توسط دانشمندان ردیابی 
می شود. داده های سازمان جهانی بهداشت 
که اواخر روز چهارشنبه منتشر شد، نشان 
داد: با وجود کاهش چشمگیر تست های 
غربالگری، هفته گذشته تعداد مبتلایان در 
اتحادیه اروپا به ۱. ۵ میلیون نفر رسید که 
هشت درصد نسبت به هفته قبل افزایش 
داشت. در سطح جهانی، تعداد مبتلایان 
همچنان رو به کاهش است. همچنین آمار 
بستری ها در بسیاری از کشورهای عضو 
اتحادیه اروپا و انگلیس طی هفته های اخیر 
افزایش یافته است. واکسن های به روز شده 
کروناویروس از ماه سپتامبر در اروپا عرضه 
 BA. ۱ شده اند و دو نوع واکسن که زیر سویه
و همچنین زیرسویه های BA. ۴/۵ را هدف 
قرار می دهند در کنار واکسن های نسل اول 

در دسترس هستند. 

آخرین وضعیت رعایت 
پروتکل های بهداشتی 

وزارت  کار  و  محیط  سلامت  مرکز 
بهداشت گزارش آخرین وضعیت بررسی 
رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور 
در مقابله با ویروس کرونا را اعلام کرد. 
اعلام مرکز  براساس  ایلنا،  به گزارش 
سلامت محیط و کار وزارت بهداشت، 
آخرین وضعیت کشوری نتایج اقدامات 
ناشی از تشدید بازرسی ها از تاریخ ۶ تا 
۱۳ مهر ماه ۱۴۰۱ به این شرح است؛ از 
تعداد ۳۵۷۷۸۰۷ مرکز تهیه، توزیع و 
عرضه و فروش موادغذایی، اماکن عمومی 
پوشش،  تحت  کارگاهی  واحدهای  و 
۱۴۶۹۸۸ مرکز مورد بازرسی قرار گرفته اند 
و از تعداد ۲۸۴۲۵ مرکز تهیه، توزیع، عرضه 
و فروش موادغذایی، اماکن عمومی و 
واحدهای کارگاهی که اخطار دریافت کرده 
و به مراجع قضائی معرفی شده اند، ۳۳۷ 

مرکز پلمب شده اند.
 

چرا مخازن زباله در تهران 
جمع آوری شده؟

ایسنا نوشت: شهردار تهران نسبت به 
جمع آوری برخی مخازن زباله در سطح 
شهر تهران توضیحاتی ارائه داد. علیرضا 
زاکانی در حاشیه مراسم افتتاح سه مجتمع 
یاورشهر در جمع خبرنگاران در خصوص 
جمع آوری مخازن زباله در برخی نقاط شهر 
تهران گفت: بالغ بر ۶۰۰ مخزن زباله در 
حوادث روزهای اخیر آتش زده شده است. 
در برخی نقاط مرکزی شهر برای اینکه از 
این مخازن برای راهبندان استفاده نشود 
تمهید شد که این مخازن جمع آوری شوند. 
در حقیقت این کار برای مدیریت رفت و آمد 
انجام شده و قطعا در آینده بار دیگر این 
مخازن به سطح شهر بازگردانده خواهد شد. 
 
ثبت بیش از یک میلیون تولد و 
5۴۴ هزار فوتی در سال۱۴۰۰

بر پایه آمار ثبت احوال کشور نرخ ولادت 
در سال گذشته یک میلیون و ۱۱۶ هزار و 
۲۱۱ مورد ثبت شده که در سال گذشته 
همچنین تعداد فوتی های ثبت شده ۵۴۴ 
هزار و ۵۱۵ مورد بوده است. به گزارش 
ایسنا، از کل ولادت های سال گذشته ۵۷۵ 
هزار و ۹۵۸ نفر مرد و ۵۴۰ هزارو ۲۵۳ نفر 
زن ثبت شده است. از مجموع ولادت های 
ثبت شده در سال ۱۴۰۰ در کشور به ترتیب 
استان تهران با ۱۴۴ هزار و ۹۳۹ نفر، استان 
خراسان رضوی با ۱۰۷ هزارو ۲۹ نفر و 
استان خوزستان با ۹۱ هزار و ۲۰۴ نفر 
در رتبه های اول تا سوم بیش ترین تعداد 
ولادت در سال گذشته در بین استان ها 
را داشته اند. در استان تهران از ۱۴۴ هزار 
و ۹۳۹ ولادت ۷۵ هزار و ۸ نفر مرد و ۶۹ 
هزارو ۹۳۱ نفر زن بوده اند. استان های 
سمنان با هفت هزارو ۳۳۳ نفر، ایلام با هفت 
هزار و ۷۶۲ نفر و کهگیلویه و بویراحمد 
با ۱۰ هزارو ۴۴۱ تولد به ترتیب در کل 
ولادت های سال گذشته رتبه کمترین 
ولادت در کشور را به خود اختصاص 
داده اند. همچنین در استان سمنان از ۷ 
هزارو ۳۳۳ ولادت ۳ هزارو ۷۶۳ نفر مرد و ۳ 
هزارو ۵۷۰ نفر زن بوده اند. همچنین سال 
گذشته ۵۴۴ هزار و ۵۱۵ فوتی درکشور به 

ثبت رسیده است  .

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

 با وجود قرارگرفتن مطالبات دانش آموزان در هاله ای از ابهام، وزارت بهداشت توصیه هایی به دانش آموزان در مورد صبحانه صحیح داشته است!

حکایـــــت تکراری ...
     وقتی مردم  گرفتار مشکلات معیشتی هستند چه توصیه بهداشتی برای خوردن صبحانه و ناهار و میان وعده دارید؟ 

  آرمان ملی: رئیس اداره سلامت گوش و 
شنوایی وزارت بهداشت با اشاره به آمار رو به 
افزایش کم شنوایی در ایران، اختلالات شنوایی 
در میان کارگران را بسیار بالا توصیف کرد. 
سعید محمودیان، در گفت وگویی که با ایلنا 
داشته، گفته: »به رغم تمام پیشرفت هایی که در 
علم پزشکی رخ داده است، متأسفانه بر اساس 
گزارش های مستند سازمان جهانی بهداشت و 
بررسی هایی که در وزارت بهداشت ایران انجام 
شده است، آمار کم شنوایی روند رو به افزایشی 
داشته است چنانکه اگر این اختلال را به عنوان 
یک بیماری در نظر بگیریم، میزان آن در جامعه 
۶. ۷ درصد جمعیت است بدین معنی که ۶. ۷ 
درصد جمعیت ایران دچار اختلال کم شنوایی 
هستند. این عدد نزدیک آمارهای جهانی است.« 
محمودیان یادآور شده: »این بیماری در سال 
۲۰۰۵، رتبه سیزدهم را در میان بار بیماری ها 
به خود اختصاص داده بود، اما این رتبه در سال 
۲۰۲۰ به سوم رسیده است. این بدین معنی 
است که ریسک فاکتورها در حوزه کم شنوایی 
به خوبی کنترل نشده و مبتلایان به این اختلال 
افزایش پیدا کرده است.« او همچنین در مورد 
شیوع کم شنوایی در گروه های سنی اظهار 
کرده: »آمار این بیماری در میان نوزادان حدود 
۳ نفر در هر هزار تولد است که در برخی از 
استان ها به حدود ۷ نفر و برخی دیگر به ۱۴ 
نفر در هر هزار تولد می رسد که میانگین آن ۳ 
نوزاد کم شنوا در هر هزار تولد است. آمار شیوع 
اختلال کم شنوایی در بچه های پیش دبستانی 
حدود ۳ تا ۵ درصد و در دانش آموزان نیز حدود 
۱۳ تا ۱۴ درصد است. این آمار در سالمندی 
به شدت افزایش داشته و به بالای ۶۷ درصد 
رسیده و در افراد بالای ۸۰ سال نزدیک ۱۰۰ 
درصد می رسد.« محمودیان تصریح کرده: 

»توجه به شیوع بالای کم شنوایی بسیار دارای 
اهمیت است چرا که عواقب و عوارض زیادی 
ایجاد می کند، چنانکه در میان سالمندان 
موجب دمانس شده و آمار آلزایمر را تا ۷ برابر 
افزایش می دهد. از سوی دیگر در دوره نوزادی 
و کودکی موجب اختلال یا تأخیر در گفتار شده 
و عملا دو نوع معلولیت ایجاد می کند. از سوی 
دیگر در دوران دانش آموزی نیز عقب ماندگی 
تحصیلی ایجاد می کند و این موضوع در آینده 
کار، معاش، درآمد و حتی ازدواج آن ها را به خطر 
می اندازد.« او بیان کرده: »ما امروز از واژه ای 
به عنوان ناشنوایی استفاده نمی کنیم بلکه 
از کم شنوایی استفاده می کنیم، کم شنوایی 
درجه دارد و افرادی که در گذشته به آن ها کر 
گفته می شد الان به عنوان سخت شنوا شناخته 
می شوند، در واقع شنوایی این افراد به شدت 
افت کرده به گونه ای که ارتباط آن ها قطع 
می شود. اگر افرادی سخت شنوایی متوسط 
به بالا داشته باشند معمولا در گفتار هم دچار 
اختلال می شوند. درمان افراد سخت شنوا کاشت 
حلزون شنوایی است.« او ادامه داده: »در حال 
حاضر برنامه سلامت شنوایی وزارت بهداشت که 

تمامی ایرانیان را دربر می گیرد شامل غربالگری 
برای تمامی نوزادان است و خوشبختانه برای 
افراد زیر چهار سال سخت شنوا کاشت حلزون 
انجام خواهد شد. برای سایر افراد نیز سمعک 
تجویز می شود. خوشبختانه در جهت عدالت 
محوری و دسترسی همه افراد با کمک بیمه ها 
عمل کاشت حلزون شنوایی برای افراد زیر 
چهارسال رایگان انجام خواهد شد.« او تأکید 
کرده: »باید با مراقبت های بهداشتی مانند 
شناسایی زودهنگام و ارائه خدمات درمانی به 
موقع مانند جراحی کاشت حلزون یا استفاده 
از سمعک آمار کم شنوایی و سخت شنوایی 
در کشور کاهش پیدا کند و این افراد بتوانند 
مانند سایر افراد جامعه زندگی کنند.« رئیس 
اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت، 
گفته: »اینکه درصد جراحی کاشت حلزون در 
خردسالان کم شنوایی که هنوز به سن گفتار یا 
زبان آموزی نرسیده اند، کاملا موفقیت آمیز است 
و فرد بلافاصله مانند دیگر افراد خواهد شد و اگر 
به این مساله رسیدگی نشود، مثلا به سن بیست 
سالگی برسد از آنجا که سن زبان آموزی را رد 
کرده است از شانس بهبودی کمتری برخوردار 

است به همین دلیل لازم است که از همان سنین 
پایین غربالگری انجام شود.« او همچنین در 
مورد هزینه های کم شنوایی بر کشورها نیز 
اظهار کرده: »بر اساس گزارش سازمان جهانی 
بهداشت کم شنوایی سالانه حدود ۸۰۰ میلیارد 
دلار بر نظام سلامت کشورها صدمه می زند. اگر 
کشورها برنامه های پیشگیرانه برای کم شنوایی 
نداشته باشند، نظام سلامت آن ها باید سالانه 
هزینه گزافی را بپردازد. عملا سالی ۳ هزار 
تا ۵ هزار نوزاد در کشور به دنیا می آیند که 
به کم شنوایی شدید مبتلا هستند، اگر به 
این افراد رسیدگی نشود باید برای آن ها در 
آینده هزینه های مختلفی شود، از سوی دیگر 
این افراد دیگر مولد نبوده و دچار مشکلات 
اجتماعی و اقتصادی خاصی هم خواهند شد.« 
او یادآور شده: »بر اساس بررسی هایی که تا 
سال ۹۵ در کشور انجام شد، مشاهده کردیم 
که برنامه های غربالگری و درمان زودهنگام 
برای کودکان زیر چهار سال کیفیت زندگی 
این افراد را به رغم شنوایی تا ۷ درجه می تواند 
افزایش دهد و مثلا اگر یک میلیارد تومان برای 
غربالگری هزینه می دهیم از آن سو حدود 
۲۰ میلیارد تومان صرفه جویی می کنیم. 
به همین دلیل یک برنامه کاملا مقرون به 
صرفه برای بیمه ها، مردم و… است.« رئیس 
اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت 
همچنین در مورد وضعیت سلامت گوش در 
میان کارگران نیز اظهار کرد: شیوع کم شنوایی 
در میان کارگران بسیار بالا است. بر اساس 
بررسی های انجام شده در میان اقشار مختلف 
اختلالات شنوایی در ۱۷درصد افرادی که در 
مراکز صنعتی حضور داشتند وجود داشت. اگر 
کارخانه ها و کارگاه ها نیز بررسی شوند آمار این 

اختلالات افزایش پیدا می کند. 

آمار رو به افزایش اختلالات شنوایی در ایران

شیوع کم شنوایی در میان کارگران بسیار بالاست

 بیمه تامین اجتماعی
نزدیک به ۲۰ سال است که برای دریافت بیمه پول 
به تامین اجتماعی می ریزم. به علت بیماری به یکی از 
بیمارستان های تامین اجتماعی رفتم. برایم آزمایش و 
سونوگرافی نوشت. وقتی برای انجام این دو کار رفتم ، 
آزمایش را نزدیک به ۴۰۰هزار تومان و سونو را نزدیک 
به ۳۰۰هزارتومان پول دادم. این چه تامین اجتماعی  
هست که باید اینقدر پول برای درمان بیماری خود بدهیم 
.ازمسئولان تقاضا داریم فکری اساسی برای این گرانی ها 

کنند.
کاظمی از تهران

 شیرخشک
فرزندم آلرژی دارد و باید شیرخشک رژیمی دریافت کند 
از هلال احمر تهیه می کنم. این شیر خشک در جای دیگری 
یافت نمی شود و قابل اعتماد نیست. با هلال احمر شهرستان 
کرج تماس گرفتم می گویند تاریخ جدید این شیرخشک 
هنوز توزیع نشده و فقط تاریخ قدیمی که اعتبارش تا 
نوزدهم آبانماه است. خواهش می کنم رسیدگی کنید تا 

بلکه سری جدید این شیرخشک وارد بازار شود.
یک شهروند از کرج



استان  فتا  پلیس  رئیس 
فردی  شناسایی  از  سیستان وبلوچستان 
خبر داد که با ایجاد سایت جعلی بانک ملی 
اقدام به کلاهبرداری از طعمه های خود 
می نمود. سرهنگ حسن کیخا اظهارداشت: 
با توجه به توصیه های پی درپی پلیس فتا 
به کاربران فضای مجازی، متاسفانه بازهم 
شاهد این هستیم که کاربران به راحتی در دام 

سایت های فیشینگ بانکی افتاده و اطلاعات 
بانکی آنها به سرقت می رود. وی ادامه داد: در 
این راستا یکی از شهروندان با ارائه مرجوعه 
قضائی به این پلیس مراجعه و بیان داشت: 
»صبح وارد سایت بانک ملی شدم تا مبلغ 
۴۵۰ میلیون ریال را از حسابم به صورت 
اینتنرتی واریز نمایم و بعداز چند ثانیه مبلغ 
۴۵۰ میلیون  ریال از حسابم خارج شد و به 

حسابی که در نظر داشتم واریز نشده بود.« 
بنابراین به دلیل حساسیت موضوع، رسیدگی 
به پرونده بلافاصله در دستور کار کارشناسان 
این پلیس قرار گرفت. این مقام مسئول ادامه 
داد: با بررسی موضوع و استخراج مستندات 
پرونده مشخص شد مبلغ مذکور از حساب 
شاکی به صورت اینترنتی خارج شده و از 
طریق نرم افزار جعلی بانک ملی؛ هک صورت 
گرفته که در ادامه، مبلغ سرقت شده فورا 
خرید اینترنتی انجام شده و مبلغ ۴۱۰ میلون 
ریال از حساب بزه دیده کسر شده است. 
سرهنگ حسن کیخا بیان داشت: با توجه به 
اظهارات شاکی و بررسی های صورت گرفته 
و در یک اقدام فوری، کارشناسان پلیس فتا 
شهرستان خاش مشخص شد، شاکی از طریق 
درگاه جعلی بانکی در هنگام کارت به کارت در 
دام فیشینگ افتاده و تمام اطلاعات بانکی اش 
به سرقت رفته است که در نهایت پس از 
شناسایی متهم مبلغ مذکور درکمتر از ۱۲ 
ساعت به حساب شاکی عودت داده شد و 
پرونده جهت اقدامات قضائی تحویل دادسرا 
شد. این مقام انتظامی تشریح کرد: طبق ماده 

۷۴۰، هرکس به طور غیرمجاز به داده های 
متعلق به شخص دیگری دسترسی پیدا کند، 
چنانچه عین داده ها در اختیار صاحب آن باشد، 
به جزای نقدی از یک تا ۲۰ میلیون ریال و در 
غیر این صورت به حبس از ۹۱ روز تا یکسال 
یا جزای نقدی از پنج تا ۲۰ میلیون ریال یا 
هر دو مجازات محکوم خواهد شد. این مقام 
سایبری از کاربران خواست: در هنگام ورود به 
درگاه های بانکی دقت نمایند و حتما در هنگام 
ورود به درگاه های بانکی در بستر اینترنت، 
از موتورهای جست وجو برای یافتن بانک 
موردنظر استفاده نکنند و حتما آدرس بانک 
را به صورت درست، خودشان در آدرس بار 
وارد کنند. این مقام مسئول خاطرنشان کرد: 
شهروندان در صورت بروز مشکل و مواجهه با 
جرائم رایانه  ای می توانند با مراجعه حضوری به 
پلیس فتا ویا ازطریق سایت پلیس فتا به آدرس 
www.cyberpolice.ir  و شماره گیری 
۰۹۶۳۸۰ مرکز امـداد و فوریت های سایبـری 
از مشاوره  و راهنمایی های کارشناسان این 
پلیس در جهت رفع مشکلات احتمالی خود 

اقدام نمایند.  

سال پنجم10حــوادث
a شماره   1386 r m a n m e l i . i r

 یکشنبه
1401 .07 .17
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خبـــــــر

 شناسایی کلاهبردار سایت جعلی »بانک ملی« کوتــــــاه
 کشف بیش از یک تن تریاک 

فرمانده انتظامی شهرستان بندرلنگه 
گفت: با هوشیاری و تلاش همه جانبه پلیس 
مبارزه  با موادمخدر شهرستان بندرلنگه، 
قاچاقچیان از انتقال یک تن و ۲۵۷ کیلو 
مهراب  سرهنگ  ماندند.  ناکام  تریاک 
کاظمی اظهارداشت: تکاوران پلیس مبارزه 
با موادمخدر شهرستان بندرلنگه در ادامه 
طرح مقابله با قاچاق موادمخدر و مبارزه 
با قاچاقچیان و سوداگران مرگ با انجام 
کار اطلاعاتی از قصد انتقال یک محموله 
سنگین موادمخدر از استان هرمزگان به 
استان های همجوار مطلع و با تشکیل چند 
تیم عملیاتی به محورهای روستایی و فرعی 
مسیر احتمالی تردد قاچاقچیان وانتقال 
موادمخدر اعزام شدند. وی افزود: تیم های 
اعزامی پس از تعقیب و مراقبت های لازم و 
گشتزنی های هدفمند به دو دستگاه خودرو 
پژو ۴۰۵ مشکوک شده و دستور توقف دادند 
که رانندگان خودروها بدون توجه به دستور 
پلیس و علائم هشداردهنده اقدام به فرار 
کردند. کاظمی خاطرنشان کرد: ماموران 
پلیس مبارزه با موادمخدر شهرستان لنگه 
با همکاری پلیس اگاهی و پاسگاه انتظامی 
شهرستان در یک عملیات ضربتی و تعقیب 
و گریز طولانی هر دو خودرو را متوقف و در 
بازرسی از آنها یک تن و ۲۵۷ کیلو تریاک 

کشف  کردند.

ریزش معدن ۲ کشته داد
مدیرکل مدیریت بحران استانداری 
فارس گفت: ریزش معدن غیرمجاز سنگ 
شهرستان  دهمورد  روستای  کرومیت 
بختگان ۲ کشته و یک مصدوم داشت و 
جست وجو برای مفقودان احتمالی ادامه 
این  کرد:  بیان  عبداللهی  دارد. خلیل 
حادثه شامگاه جمعه ۱۵ مهر رخ داد. وی 
اظهارداشت: گروه های امدادی مجهز به 
سگ زنده یاب به محل معدن اعزام شدند. 
مدیرکل مدیریت بحران استانداری فارس 
گفت: فرماندار شهرستان بختگان بر روند 

امدادرسانی نظارت دارد.

 شنیدن جواب رد، عامل ایجاد 
مزاحمت بود

فارس  استان  فتا  پلیس  رئیس 
از شناسایی مردی جوان که با ارسال 
پیام های تهدیدآمیز در شبکه اجتماعی 
واتساپ برای شاکی و خانواده خواستگار 
ایجاد مزاحمت می کرد، خبر داد. سرهنگ 
امیر حسین سلیمانی، اظهارداشت: در پی 
مراجعه مردی ۳۵ ساله و ارائه مرجوعه 
قضائی به این پلیس؛ مدعی شده بود فردی 
ناشناس در فضای مجازی با انتشار مطالب 
کذب و تهدیدآمیز در شبکه اجتماعی 
واتساپ، قصد بدنام کردن وی را دارد، 
رسیدگی به این پرونده  به صورت ویژه 
در دستور کار کارشناسان پلیس  فتا قرار 
گرفت. وی گفت: پس ازحضور شاکی، 
پرونده اولیه با هماهنگی مقام قضائی 
تشکیل شد و با جمع آوری مدارک و 
مستندات مربوطه توسط کارشناسان 
پلیس فتا، سرانجام متهم شناسایی و به 
این پلیس احضار شد. این مقام انتظامی 
تصریح کرد: در ابتدا متهم منکر ارتکاب 
جرم خود شد؛ ولی پس از مواجهه با 
مدارک و مستندات احصاشده توسط 
کارشناسان این پلیس به  ناچار لب به 
اعتراف گشود و مشخص شد این فرد 
که در گذشته خواستگار خواهر شاکی 
بوده است و به دلیل شنیدن جواب رد، 
اقدام به چنین کاری نموده بود. سرهنگ 
هرگونه  قانون  برابر  افزود:  سلیمانی 
توهین، اهانت و یا پخش تصاویر شخصی 
افراد در فضای مجازی جرم محسوب 
برای  جبران ناپذیری  وعواقب  شده 
فرد به همراه دارد، لذا رعایت اخلاق در 
فضای سایبر و به خصوص شبکه های 
اجتماعی امری مهم محسوب می شود. 

 کشف اسلحه شکاری غیرمجاز 
استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
آذربایجان غربی از کشف ۴۴ قبضه اسلحه 
شکاری غیرمجاز و دستگیری یک متهم در 
شهرستان ارومیه، خبر داد. سرهنگ ایرج 
حسنخانی اظهارداشت: در پی کسب خبری 
مبنی بر فعالیت افرادی در امر نگهداری 
اسلحه شکاری غیرمجاز در شهرستان 
ارومیه، موضوع به صورت ویژه در دستور 
کار ماموران پلیس اطلاعات قرار گرفت. 
وی افزود: ماموران پس از انجام یکسری 
کارهای اطلاعاتی و فنی در یک عملیات 
منسجم و غافلگیرانه متهم را در سطح حوزه 
استحفاظی شهرستان ارومیه، دستگیر 
و در بازرسی از منزل و خودروی سمند 
وی، ۴۴ قبضه اسلحه شکاری غیر مجاز، 
کشف و ضبط شد. سرهنگ حسنخانی 
در پایان خاطرنشان کرد: در این رابطه یک 
دستگاه خودرو توقیف و یک متهم دستگیر 
و با تشکیل پرونده مقدماتی تحویل مراجع 
قضائی شد. جانشین فرمانده انتظامی استان 
در پایان از شهروندان خواست: در صورت 
مشاهده هرگونه مورد مشکوک مراتب را 

بلافاصله به پلیس ۱۱۰ اطلاع دهند.

  کشف ۲5۰ کیلو حشیش در باغ 
جانشین فرمانده انتظامي استان فارس گفت: در بازرسي 
از باغ شخصي در یکي از روستاهاي شهرستان داراب، ۲۵۰ 
کیلو حشیش کشف شد. سردار یوسف ملک زاده بیان کرد: 
ماموران انتظامي داراب با انجام اقدامات فني و تخصصي 
از وجود محموله موادمخدر در یک باغ شخصي در یکي از 
روستاهاي این شهرستان مطلع و بررسي موضوع را به صورت 
ویژه در دستور کار خود قرار دادند. وي با بیان اینکه ماموران 
پس از هماهنگي با مرجع قضائي سریعا به محل موردنظر 
اعزام شدند، عنوان کرد: در بازرسي از آن باغ ۲۵۰ کیلو 
حشیش که به طرز ماهرانه اي زیر بوته ها و درختان جاسازي 
شده بود، کشف شد. جانشین فرمانده انتظامي فارس با اشاره 
به اینکه در این خصوص یک نفر دستگیر و پس از سیر مراحل 
قانوني روانه دادسرا شد، تصریح کرد: این استان محل ناامني 
براي قاچاقچیان است و این فرماندهي در طول شبانه روز 
آماده دریافت هرگونه اخبار و موارد مشکوک از طریق مرکز 

فوریت هاي پلیسي ۱۱۰ است. 

متهم به  جرم اجاره دادن حساب بانکی 
دستگیر شد

رئیس پلیس فتا استان خوزستان از شناسایی و دستگیری 
یک متهم به جرم اجاره دادن حساب بانکی خود  خبر داد. 
سرهنگ کارآگاه علی حسینی بیان  کرد:   شخصی به هویت 
معلوم با در داشتن مرجوعه قضائی به این پلیس مراجعه و 
اظهارداشت: »مبلغ ۸۱۰ میلیون ریال برداشت غیرمجاز از 
حساب بانکی ام صورت گرفته و علت آن نصب اپلیکیشن 
جعلی »بام« بانک ملی است« که مراتب نیز در دستور کار 
کارشناسان این پلیس قرار گرفت. این مقام انتظامی گفت: 
با بررسی های صورت گرفته توسط کارشناسان و اقدامات 
تخصصی انجام شده مشخص شد که متهم در اهواز است 
و مخفیگاه وی در شهر  اهواز مورد شناسایی قرار گرفت 
و با هماهنگی و اخذ دستور مقام قضائی، به این پلیس 
احضار شد. این مقام مسئول ادامه داد: متهم در مواجهه با 
مستندات و ادله جمع آوری شده، به بزه ارتکابی خود اعتراف 
کرده و در تشریح شگرد  مجرمانه خود اظهارکرد: »از طریق 
شبکه اجتماعی دیوار با فردی ناشناس آشنا شدم و حساب 
بانکی خود را در اختیار وی قرار دادم که با تراکنش هایی که 
از حساب اینجانب صورت می گرفت درصدی را به عنوان 
پورسانت دریافت می کردم.« سرهنگ حسینی ضمن اشاره 
به برگرداندن مبالغ برداشت شده به حساب شاکی، افزود: 
با توجه به اقرار صریح متهم  به اتهام وارده؛ پرونده به دادسرا 
ارسال و متهم ضمن قرار مناسب صادره ؛ روانه زندان شد. 
وی ادامه داد: یکی از مهم ترین روش های مجرمان سایبری 
در جرائم مالی فریب قربانیان جهت اخذ حساب های بانکی 
آنان به عنوان حساب واسط برای انجام کلاهبرداری است، 
لذا کاربران باید  از اعتماد بی جا و اجاره دادن کارت بانکی 
خود به دیگران خودداری کنند و همچنین برای نصب 
اپلیکیشن های بانکی از وب سایت مخصوص بانک مربوطه 
اقدام نمایند. رئیس پلیس فتا استان خوزستان در خاتمه 
ضمن هشدار به اینکه مسئولیت تمامی تراکنش های 
حساب های بانکی  بر عهده مالکین حساب خواهد بود، گفت: 
این پلیس به صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی به سوالات 
شهروندان است و درصورتی   که کاربران با موارد  مجرمانه و یا 
مشکوک مواجهه شدند؛می توانند مراتب را از طریق سایت 
پلیس فتا به  آدرس    www.cyberpolice.ir  بخش 

فوریت های سایبری پلیس فتا گزارش کنند.  

قاتل  بازداشت  شد
درحالی از شهرستان قلعه گنج واقع در جنوب استان 
کرمان از وقوع یک قتل با شلیک گلوله خبر  رسید که 
مسئولان می گویند علت وقوع قتل یک خانم اختلافات 
شخصی بوده، قاتل نیز دستگیر شده و اینک در بازداشت 
به سر می برد. اعلام شد که خانمی در قلعه گنج به وسیله 
یک فرد با اسلحه و شلیک گلوله به قتل رسیده است. یکی 
از مسئولان انتظامی در گفت وگو با »ایرنا« ضمن تایید این 
قتل گفت: با اقدام به موقع ماموران انتظامی قاتل دستگیر 
و تحویل زندان شده است. وی با بیان اینکه این قتل ابعاد 
امنیتی نداشته و به دنبال اختلاف شخصی رخ داده تاکید 
کرد: برخورد با قاتل مسلح طی فرآیندهای موجود قضائی 

در دستور کار است.
 

 ۴۶ میلیون لیتر سوخت قاچاق کشف شد 
سخنگوی پلیس از کشف ۴۶ میلیون و ۵۰۰ هزار لیتر 
انواع سوخت قاچاق و همچنین افزایش ۲۷ درصدی کشف 
قاچاق سلاح و مهمات در سالجاری خبر داد. سردار مهدی 
حاجیان با حضور در برنامه »سلام صبح بخیر« به عملکرد 
پلیس اشاره و تصریح کرد: در حوزه قاچاق سوخت که به 
ضرر منافع ملی کشور است در ۶ ماهه ابتدای سالجاری ۴۶ 
میلیون و ۵۰۰ هزار لیتر انواع سوخت هم در حوزه مرزبانی 
و هم توسط ماموران پلیس امنیت اقتصادی کشف شده 
است. سخنگوی فراجا تصریح کرد: در بحث مبارزه با انواع 
قاچاق سلاح و مهمات نیز نسبت به سال گذشته اقدامات 
ویژه ای انجام شد و کشفیات در این زمینه ۲۷ درصد افزایش 
یافت. معاون فرهنگی اجتماعی فرماندهی کل انتظامی 
کشور به بحث هوشمندسازی اشاره و بیان داشت: انتقال 
از الکترونیکی بودن به سمت هوش مصنوعی مدنظر ما 
بود که در واقع این سیستم نیاز به تغییر زیرساخت ها 
داشت که موفق عمل شده و از الکترونیکی وارد هوشمندی 
شدیم. وی افزود: در حال حاضر تجهیزات و امکانات مدرن 
و دست افزارهای هوشمندی داریم که در در اختیار افسران 
پلیس است که با بانک های بزرگ اطلاعاتی ارتباط دارد. 
سردار حاجیان ادامه داد: دست افزارهای هوشمند می تواند 
انواع موادمخدر را در صحنه تشخیص دهد که در دست 
پلیس پیشگیری و مبارزه با موادمخدر است؛ همچنین 
احراز هویت افراد در میدان و مواردی همچون پیگیری 
سرقت خودرو و وضعیت مالک خودرو با عکس از یک پلاک 
و همچنین اطلاع از وضعیت گواهینامه و تخلفات افراد با 
کدملی از جمله کارآیی های دست افزارهای هوشمند در 

اختیار پلیس است. 

 

از جولان  استان خراسان رضوی  فتا  پلیس  رئیس 
کلاهبرداران سایبری با عنوان عرضه اولیه توکن ها و اغفال 
کاربران و علاقه مندان به سرمایه گذاری در حوزه رمزارز خبر 
داد. سرهنگ جواد جهانشیری گفت: به تازگی کلاهبرداران 
فضای سایبری با اغفال کاربران از طریق اطلاحات فنی 
به ویژه در حوزه رمزارز به مقاصد کلاهبردارانه خود دست 
می یابند. وی با اشاره به تشکیل پرونده در همین رابطه 
اظهارکرد: یکی از شهروندان با ارائه مستندات لازم در 
اظهارات اولیه خود به کارشناسان پلیس فتا گفت: »در گروه 
تلگرامی و تبلیغات اینستاگرامی با اصطلاح پاداش عرضه 
اولیه توکن های جدید آشنا شدم و به منظور سرمایه گذاری 
و دریافت سود قابل توجه مبلغ ۲۰ میلیون تومان را به 
سایت اعلام شده واریز کردم و در ادامه پس از گذشت 
چندماه متوجه کلاهبرداری شده ام« این شاکی درخواست 

رسیدگی به شکوائیه خود را داشت. رئیس پلیس فتا 
ادامه داد: کارشناسان پلیس فتا استان در پی بررسی های 
صورت گرفته دریافتند تعداد ۱۱ تن دیگر از کاربران 
درهمین تله کلاهبرداری گرفتار شده اند که مبالغی از ۲ 
میلیون الی ۲۰ میلیون تومان را جمعا به مبلغ پانصد میلیون 
تومان با همین ترفند از دست داده اند. رئیس پلیس فتا 
استان با اشاره به تعریف »ایردراپ« افزود: ایردراپ نوعی 
پاداش برای عرضه اولیه توکن ها و رمز ارزهاست و در واقع 
نوعی استراتژی بازاریابی است که از سوی عرضه کنندگان 
رمزارز به منظور افزایش آگاهی مخاطبان مربوطه مانند 
سرمایه گذاران و علاقه مندان اتخاذ می شود و هدف از آن 
مطلع شدن مخاطبان و کاربران فضای سایبری از وجود 
توکن های جدید است و همین اصطلاح برای شیادان 
فضای سایبری کافی است تا دست آویزی برای کلاهبرداری 

به دست آورند. این مقام مسئول بیان داشت : کارشناسان 
پلیس فتا خراسان رضوی با تلاش های بی وقفه و انجام 
اقدامات تخصصی و پلیسی توانستند این مجرم سایبری را 
شناسایی کنند. رئیس پلیس فتا خراسان رضوی اظهارداشت: 
با به دست آمدن هویت متهم و پس از تشریفات قضائی، تیم 
عملیات این پلیس مجرم را در یکی از محله های مشهد 
دستگیر نمودند و به پلیس فتا منتقل کردند. این مقام 
سایبری خاطرنشان کرد: ساده ترین و موثرترین راه برای 
مقابله با اقدامات مجرمانه مجرمان سایبری، افزایش سطح 
آگاهی کاربران نسبت به موضوعات مختلف فضای مجازی 
و به ویژه در حوزه های جدید فناوری خواهد بود. گفتنی 
است پلیس فتا به صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی 
به شهروندان بوده و کاربران می توانند در صورت مواجهه 
با هرگونه موارد مشکوک آن را از طریق سایت پلیس فتا 
به آدرس www.cyberpolice.ir بخش گزارش های 

مردمی و یا با شماره ۰۹۶۳۸۰ با ما در میان بگذارند.   

کلاهبرداری در قالب دریافت پاداش عرضه اولیه

رئیس پلیس فتا استان خراسان رضوی از 
شناسایی و دستگیری کلاهبردارحرفه ای 
سایت واسطه گر اینترنتی )دیوار( خبر داد. 
سرهنگ جواد جهانشیری گفت: آقایی با در 
دست داشتن دستور قضائی مبنی بر شناسایی 
عامل کلاهبرداری از وی در سایت دیوار 
به پلیس فتا استان مراجعه کرد. سرهنگ 
جهانشیری ادامه داد: شاکی در اظهارات 
اولیه خود به کارشناسان پلیس فتا بیان 
داشت: »به دنبال درج آگهی در سایت دیوار 
و فروش گوشی موبایل هوشمند خودم، 

فردی با من تماس گرفت و مبلغ توافق شده 
را به حسابم واریز کرد و من نیز گوشی را به 
تاکسی اینترنتی جهت تحویل به خریدار 
موصوف واگذار نمودم، اما در نهایت با 
انسداد حساب بانکی خود مواجه شدم.« 
جهانشیری افزود: با توجه به اظهارات شاکی و 
مستندات ارائه شده توسط وی مشخص شد، 
حساب بانکی وی در چرخه پولشویی قرار 
گرفته و فرد یا افراد کلاهبردار با سوءاستفاده 
از عدم آگاهی شاکی نسبت به انجام معاملات 
در سایت های واسطه گر، وجوه با منشأ سرقت 

شده را به حساب وی واریز و در نهایت با 
به دست آوردن گوشی موبایل شاکی، ردپای 
خود را از دید قانون مخفی نگه داشته اند. وی 
تصریح کرد: کارشناسان پلیس فتا به دنبال 
جست وجو حقیقت، اقدامات فنی و پلیسی 
خود را آغاز کردند و با بررسی مستندات 
موجود در پرونده سرنخهایی از کلاهبردار 
موصوف به دست آوردند و در پی یکسری 
عملیات فنی و پلیسی، با هماهنگی مقام 
قضائی متهم مذکور را در محل مخفیگاهش 
دستگیر و به پلیس فتا منتقل نمودند. رئیس 
پلیس فتا استان خراسان رضوی با اشاره به 
سابقه داربودن متهم در حوزه سرقت گفت: 
متهم که مردی جوان بود انگیزه خود را 
از فعالیت در سایت های واسطه گر نظیر 
دیوار، کسب منفعت مالی ذکر کرد که با 
توجه به مستندات به دست آمده از فعالیت 
کلاهبردارانه وی مشخص شد متهم با شگرد 
فروش کالا و خدمات دروغین و اخذ بیعانه 
از کاربران سایت دیوارمبالغی را به دست 

آورده و به دنبال راه فرار از جرم ارتکاب شده 
با خرید کالا ردپای خود را مخفی نگه داشته 
است که تحقیقات در خصوص تعداد و ارقام 
کلاهبرداری شده توسط متهم، ادامه دارد. 
این مقام مسئول خاطرنشان ساخت: به 
منظور پیشگیری از هرگونه دغدغه خاطری 
نسبت به خرید از سایت های واسطه گر 
اینترنتی نظیر دیوار و شپور با دقت نظر بالا 
و چشم باز عمل نموده و هرگز کالایی را 
بدون فاکتور و احراز اصالت خریداری نکرده و 
معاملات خود را پس از رویت و بررسی دقیق 
فارغ از هرگونه پرداخت بیعانه به صورت 
حضوری انجام دهند تا موجب کلاهبرداری 
و پیگرد قانونی و تبعات ناشی از آن نشود. 
گفتنی است سایت پلیس فتا استان به آدرس  
www.cyberpolice.irجهت دستیابی به 
آخرین اطلاعات و اخبار در اختیار شهروندان 
است و همچنین کاربران گرامی می توانند 
نقطه نظرات خود به همراه هرگونه انتقاد و 
پیشنهادی را در بخش گزارشانت مردمی 
منعکس نمایند و یا با شماره تماس مرکز 
فوریت های سایبری به شماره ۰۹۶۳۸۰ 

ارتباط برقرار نمایند. 

 دستگیری کلاهبردار حرفه ای »دیوار«
 

 

 در هفته گذشته خوی در استان آذربایجان غربی با 
زمین لرزه ای به بزرگی ۴.۶ لرزید و تاکنون پس لرزه های 
متعددی در این منطقه به ثبت رسیده است؛ ضمن آنکه فین 
استان هرمزگان نیز زمین لرزه ای با همین بزرگی را تجربه کرد 
و رودبار استان گیلان با زلزله ای به بزرگای ۳.۱ ریشتر لرزید. 
در روز ۱۳ مهر، زمین لرزه ای به بزرگای ۴.۶ در خوی استان 
آذربایجان غربی رخ داد. به باور متخصصان مهندسی زلزله، این 
استان دارای چند گسل فعال است که گسل سلماس از جمله 
گسل های مهم آذربایجان غربی به شمار می رود. گسل سلماس 
یک گسله  جنبای زمین لرزه ای است که به طول ۱۶ کیلومتر 
کشیده شده است. این گسل، همراه با گسل کوچک دریک که 
به طور عرضی در پایانه شمال باختری آن قرار گرفته است، طی 
زمین لرزه  سال ۱۹۳۰ میلادی گسیخته شده است. گسل تسوج  
از دیگر گسل های این منطقه و یکی از ساختارهای موجود در 
پهنه  گسلی معکوس پایانه  شمال باختری گسل شمال تبریز 
است که از ۵ کیلومتری شمال تسوج و دریاچه  ارومیه می گذرد. 

 شنبه ۹ مهر
در خانه زنیان استان فارس زلزله ۲.۹ ریشتری، در منطقه 
ریوش استان خراسان رضوی زلزله ۲.۵ ریشتری در استان 
فارس زلزله ۲.۹ ریشتری، در منطقه حسن آباد لائین نو استان 
خراسان رضوی زلزله ۲.۹ ریشتری و در کوهبنان استان کرمان 

زلزله ۲.۵ ریشتری رخ داد.
 یکشنبه 

در بلوک استان کرمان زلزله ۲.۷، کوهبنان استان کرمان 
زلزله ۲.۵ به ثبت رسید. رودبار استان گیلان با زلزله ای 
به بزرگای ۳.۱ در عمق ۶ کیلومتری لرزید و کانون آن در 
۲۲ کیلومتری رودبار، ۲۳ کیلومتری احمدسرگوراب و ۲۳ 

کیلومتری رستم آباد این استان بوده است.
 دوشنبه 

انبارالوم استان گلستان با زلزله ای به بزرگای ۳.۴ در عمق ۱۵ 
کیلومتری لرزید و رومرکز این رخداد لرزه ای در ۲۱ کیلومتری 
انبارالوم، ۲۲ کیلومتری اینچه برون و ۳۵ کیلومتری آق قلا 
این استان گزارش شد. در رامهرمز استان خوزستان زلزله ۲.۵، 

بهمن استان فارس زلزله ۲.۵ به ثبت رسید.
 سه شنبه 

در سالند استان خوزستان زلزله ۲.۶، در سمیع آباد استان 
خراسان رضوی زلزله ۲.۹، پیش قلعه استان خراسان شمالی 
زلزله ۲.۷، راور استان کرمان زلزله ۲.۸ ریشتری گزارش شد. 
هریس استان آذربایجان شرقی زلزله ای به بزرگای ۳.۴ به ثبت 
رسید که عمق آن در ۶ کیلومتری و کانون این رخداد لرزه ای 
در ۲۶ کیلومتری هریس و ۳۴ کیلومتری مهربان استان 
آذربایجان شرقی و ۲۶ کیلومتری مشگین شهر استان اردبیل 
بوده است. بندر خمیر استان هرمزگان با زلزله ای به بزرگای 
۳.۲ در عمق ۱۶ کیلومتری لرزید و کانون آن در ۲۷ کیلومتری 
بندر خمیر، ۴۱ کیلومتری لافت و ۴۹ کیلومتری کنگ این 
استان بوده است. کنگ استان هرمزگان زلزله ای به بزرگای ۳ 
ریشتر در عمق ۱۷ کیلومتری را تجربه کرد و کانون آن در ۳۶ 
کیلومتری کنگ، ۴۱ کیلومتری بندر خمیر و ۴۲ کیلومتری 

بندر لنگه این استان گزارش شد.
 چهارشنبه 

خوی استان آذربایجان غربی بعد از زلزله هایی به بزرگای 
۲.۵، ۲.۵، ۲.۷، ۲.۹، ۳.۳ در عمق ۸ کیلومتری زمین، زلزله 
۳.۵ ریشتری در عمق ۸ کیلومتری زمین ، زلزله ۳.۸ ریشتری 
در عمق ۷ کیلومتری زمین، زمین لرزه ای به بزرگای ۴.۶ 
ریشتر در عمق ۱۲ کیلومتری را تجربه کرد. رومرکز این 
رخدادهای لرزه ای در ۱۱ کیلومتری خوی و ۲۶ کیلومتری 
ایواوغلی استان آذربایجان غربی و ۳۴ کیلومتری تسوج استان 
آذربایجان شرقی بوده است. وقوع دو زلزله به بزرگای ۲.۶، ۲.۸، 

دو زلزله به بزرگای ۲.۸، ۳ ریشتر در عمق ۶ کیلومتری زمین 
از دیگر رخدادهای لرزه ای این منطقه است. در تسوج استان 
آذربایجان شرقی زمین لرزه ای به بزرگای ۳.۶ ریشتر در عمق 
۱۲ کیلومتری رخ داد و رومرکز این زمینلرزه در ۱۹ کیلومتری 
تسوج و ۳۰ کیلومتری کشکسرای استان آذربایجان شرقی و 
۲۶ کیلومتری خوی استان آذربایجان غربی گزارش شد.در 
دزفول استان خوزستان زلزله ۲.۷، اندیمشک استان خوزستان 
زلزله ۲.۶، راین استان کرمان زلزله ۲.۹، فریدونکنار استان 
مازندران زلزله ۲.۶ و بابامنیر استان فارس زلزله ۲.۹ ریشتری 
رخ داد.امیریه استان سمنان با زلزله ای به بزرگای ۳.۳ در عمق 
۱۵ کیلومتری لرزید و کانون آن در ۱۵ کیلومتری امیریه،۲۰ 
کیلومتری بسطام و ۲۳ کیلومتری مجن این استان گزارش شد.

  پنجشنبه 
خوی استان آذربایجان با زلزله ۲.۵، دو زلزله به بزرگای ۲.۶، 
دو زلزله ۲.۷،  دو زلزله ۲.۸، دو زلزله به بزرگای ۲.۹، ۳ در عمق 
۸ کیلومتری، ۳.۵ در عمق ۹ کیلومتری لرزید. در ازگله استان 
کرمانشاه زلزله ۲.۵، تربت جام استان خراسان رضوی زلزله 
۲.۵، تربت جام استان خراسان رضوی زلزله ۲.۵، مزدآوند استان 
خراسان رضوی زلزله ۲.۷، پلدشت استان آذربایجان غربی زلزله 
۲.۵، سرپل ذهاب استان کرمانشاه زلزله ۲.۸ به ثبت رسید. 
فین استان هرمزگان زمین لرزه ای به بزرگای ۴.۶ در عمق ۶ 
کیلومتری را تجربه کرد و کانون آن در ۳۱ کیلومتری فین، ۳۷ 
کیلومتری قلعه قاضی و ۴۴ کیلومتری تخت این استان بوده 
است. وقوع زلزله های ۳.۵ ریشتری در عمق ۱۵ کیلومتری، ۳.۶ 
ریشتری در عمق ۱۳ کیلومتری از دیگر رخدادهای لرزه ای این 
منطقه است. شهر پیر استان فارس با زمین لرزه ای به بزرگای 
۴.۱ در عمق ۱۳ کیلومتری لرزید و کانون آن در ۱۶ کیلومتری 
شهر پیر، ۱۹ کیلومتری جویم و ۲۴ کیلومتری بنارویه این 

استان بوده است.
 جمعه ۱۵ مهر

در قطور استان آذربایجان غربی زلزله ۲.۶، خوی استان 
آذربایجان غربی زلزله های ۲.۵، ۲.۸ و ۳.۱ در عمق ۱۰ 
کیلومتری رخ داد. عنبران استان اردبیل نیز زلزله ۲.۶ را 

تجربه کرد.

بررسی رخدادهای لرزه ای در هفته گذشته
ثبت ۲ زلزله ۴.۶ ریشتری در »خوی« و »فین«
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  اسماعیل حلالی
 کارشناس فوتبال 

گفـــت و گـــو 

برتری هندبالیست های ایران  
مقابل هند 

ایسنا: نماینده هندبال زنان ایران در جام 
باشگاه های زنان آسیا مقابل هند به برتری 
رسیدند. تیم هندبال زنان فولادمبارکه سپاهان 
در پنجمین دیدار خود از جام باشگاه های آسیا 
مقابل تیم تی اسپرت هند با حساب ۴۸ - ۱۸ 
به برتری رسید. نماینده هندبال ایران پیش از 
این مقابل تیم اس کی سوگرگلیدرز کره جنوبی 
با نتیجه ۲۲ بر ۳۴،  برابر آلاتائو آلارولاری 
قزاقستان با نتیجه ۴۱ بر ۳۲ و مقابل ازُبچکا 
ازبکستان با نتیجه ۳۰ بر ۳۵ شکست خورده 
و با نتیجه ۲۱ بر ۱۹ مقابل القرین کویت به 
پیروزی رسیده بود. طبق آخرین رده بندی 
سایت فدراسیون آسیا تیم سپاهان در رده 
پنجم قرار دارد. فولادمبارکه سپاهان باید در 
آخرین دیدار خود از این مسابقات یکشنبه 
۱۷ مهر مقابل آستان نور سلطان قزاقستان 

به میدان برود. 

کاظم اولیایی؛ مدیرعامل پیشین استقلال 
در خصوص وضعیت مدیریت فدراسیون 
فوتبال پس از حضور مهدی تاج صحبت کرد. 

  درباره عملکرد مهدی تاج چه نظری 
دارید؟

 در حوزه مدیریت برای آنکه زمینه کار فراهم 
شود باید بر روی کار متمرکز شد. ایجاد تمرکز 
در کار با آرامش ممکن می شود و در شرایط 
کنونی آرامش خوبی بر فدراسیون فوتبال حاکم 
شده و شاهد وحدت، یگانگی و همدلی هستیم. 
مقدمه کار که عزمی راسخ برای تحقق اهداف 
است شکل گرفته و فضای لازم برای پیشبرد 
اهداف مدیریت نفر اول فدراسیون فوتبال 
فراهم شده است. همچنین استفاده مطلوب 
از کارلوس کی روش که موفق شده به تیم ملی 
آرامش دهد امیدواری و اطمینان خاطر ایجاد 
کرده و دیگر تیم ملی در فضای گذشته نیست 
و او می تواند برای پیشرفت گام های محکمی 

بردارد. 
با آمدن مهدی تاج، »طالقانی«    
 به عنوان رئیس هیات خوزستان انتخاب 

شد!
مدیریت در فوتبال از دموکراسی ویژه ای 
برخوردار است و انتخابات هیات فوتبال هر 
استان به وسیله مجمع رخ می هد. نقش مهدی 
تاج در این انتخابات کمرنگ است چون به 
مجمع مجوز برگزاری انتخابات را می دهد 
و نهایتا یک رای دارد. ارزشیابی کارکرد 
طالقانی از سوی مجمع صورت گرفته است. 
در بدبینانه ترین حالت مجمع؛ کسی بهتر از 
طالقانی پیدا نکرد و در خوش بینانه ترین حالت 
از روند کاری وی رضایت داشتند. الان مثل 
سابق نیست که رئیس فدراسیون در عزل و 
نصب و یا آرای هر استان ورود کند و زمانی که 
از دید اعضای مجمع، عملکرد طالقانی مثبت 
بود در انتخابات حائز اکثریت آرا شده و به عنوان 

رئیس هیات به فعالیت می پردازد.
  چرا باید »طالقانی« به هیات فوتبال 

خوزستان برگردد؟
زمانی که بحث انتخابات به میان می آید، 
شرایطی مشابه در تمام دنیا به وجود می آید. 
هماهنگی ها  و  می گیرد  صورت  تبلیغات 
و همدلی هایی بین حامیان نامزدها شکل 
می گیرد و قول و قرارهایی داده می شود 
که اتفاقی مرسوم است. منافع هر فرد هم 
تعریف می شود و براساس آن رای می دهد. در 
سراسر جهان نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
وعده هایی می دهد و پس از انتخاب شدن 
رئیس جمهور، درصد زیادی از وعده ها محقق 
نمی شود. اینکه تیمی تشکیل شده و برنامه ای 
ارائه کرده اند که در آن وعده هایی وجود داشته 
در انتخابات هیات فوتبال استان خوزستان 
هم وجود داشته است. امیدواریم مجمع پس 
از آرایی که به صندوق ریخته با هوشیاری 

به دنبال اجرای وعده های داده شده باشد. 

خارج ازمستطیل سبز

کاظم اولیایی: 
 نقش »تاج« 

در انتخابات استان ها 
کمرنگ است

خبــــــر
 واکنش »گواردیولا« 

به حذف »هالند« 
پپ گواردیولا؛ سرمربی منچسترسیتی 
به درخواست هواداران انگلیسی برای حذف 
ارلینگ هالند از لیگ برتر پاسخ داد. با توجه به 
عملکرد بسیار خوب ارلینگ هالند در لیگ برتر 
و منچسترسیتی، هواداران به شوخی تصمیم 
گرفتند با ایجاد کمپینی خواستار حذف هالند 
از لیگ برتر شوند به این دلیل که او یک ربات 
است نه یک انسان. با وجود بی اهمیت بودن 
این درخواست از دولت بریتانیا این کمپین 
تاکنون بیش از ۲ میلیون امضا به دست آورده 
است و بعداز مدتی حذف شد. پپ گواردیولا 
درباره این موضوع گفت: این یک شوخی خوب 
است. این بازیکن ۲۲ ساله نروژی با جدایی از 
دورتموند به منچسترسیتی رفت. ارلینگ در 
۱۲ بازی برای سیتی در تمامی رقابت ها ۱۹ گل 
به ثمر رسانده است. در عین حال هیچ بازیکنی 
در کل تاریخ لیگ برتر در کمتر از ۴۸ مسابقه 
سه هت تریک نکرده است. ولی هالند در ۸ هفته 

این کار را انجام داد. 

آنالیز فنی ال کلاسیکوی وطنی 

   انتقال 
سایت »اسپورت« عراق خبر داد کرار جاسم به تیم 
نفط الوسط ملحق شد. کرار سابقه حضور در این تیم 
را دارد و این برای بارسوم است که به این تیم ملحق 

می شود. 

  بازگشت 
شاگردان قربان بردیف روزگذشته به ریکاوری 
پرداختند که کاوه رضایی که پیش از این باشگاه تبریزی 
اعلام کرده بود به دلیل مصدومیت در تمرین گروهی 

شرکت نمی کند، در تمرین حضور داشت. 

        قهرمان 
سایت »فوتبال بنگلادش« خبر داد محمدرضا خانزاده 
مدافع ایرانی با عقد قراردادی به ارزش 400 هزار دلار به تیم 
باشوندارا کینگز، )مدافع عنوان قهرمانی لیگ بنگلادش( 

پیوست. 

ـت
وشـ

س ن
عک

 فوتبـــال داخلـــی 
تسنیم: براساس پیش بینی شبیه سازها از بیست ودومین 
دوره جام جهانی، تیم تحت هدایت کارلوس کی روش تنها 
تیم آسیایی صعودکننده به مرحله یک هشتم نهایی خواهد 
بود. جام جهانی ۲۰۲۲ در حالی از تاریخ ۲۹ آبانماه به میزبانی 
قطر و برای اولین بار غیر از فصل تابستان برگزار خواهد شد 
که تیم ملی فوتبال ایران در گروه B این رقابت ها با تیم های 
انگلیس، ولز و آمریکا هم گروه است. براساس پیش بینی سایت 
»football- rankings. info«  و طبق داده های بیش از 
۱۰ هزار شبیه ساز و طبق نتایج، گل های زده و درصد احتمال 
برد تیم های حاضر در جام جهانی قطر، شاگردان کارلوس 
کی روش تنها تیم آسیایی خواهند بود که به بیست ودومین دوره 
جام جهانی صعود خواهند کرد، اتفاقی که در صورت عملی شدن 
برای اولین بار در تاریخ فوتبال ایران رخ خواهد داد. طبق این 
گزارش؛ تیم ملی فوتبال انگلیس در گروه B شانس اول صعود 
است و تیم ملی فوتبال ایران بالاتر از تیم های آمریکا و ولز مرحله 
گروهی را به پایان خواهد برد و تنها تیم آسیایی راه یافته به دور 
بعد خواهد بود. تیم های قطر، عربستان، استرالیا و ژاپن نیز از 
صعود باز خواهند ماند. طبق این پیش بینی، تیم های آرژانتین، 
برزیل، هلند، پرتغال، فرانسه، اسپانیا، بلژیک، دانمارک، اروگوئه، 
انگلیس، آلمان، کرواسی، سوئیس، اکوادور، ایران و لهستان، ۱۶ 

تیم صعودکننده به مرحله یک هشتم نهایی خواهند بود. 
تسنیم: باشگاه تراکتور با بازیکن مغضوب قربان بردیف برای 
فسخ قرارداد به توافق رسیده است. سعید واسعی از حدود یکماه 
پیش به دلیل مسائل فنی و انضباطی از سوی قربان بردیف از تیم 
تراکتور کنار گذاشته شد و پس از آن مدیران این باشگاه در پی 
توافق و فسخ قرارداد این بازیکن بودند. در همین زمینه شنیده 
می شود مدیران باشگاه تراکتور و سعید واسعی طی روزهای 
گذشته جلساتی را برگزار کرده و بر سر فسخ قرارداد در نیم فصل 
به توافق رسیده اند. واسعی اکنون به صورت اختصاصی تمرینات 
خود را پشت سر می گذارد و قرار است در نیم  فصل رسما از 

تراکتور جدا و راهی یک تیم دیگر شود. 

 افزایش رقم قراردادهای کشتی گیران؟

  3 کشتی؛ یک  میلیارد   تومان! 

سال  پنجم
شماره   1386

در مورد تساوی تیم های سپاهان و پرسپولیس در هفته 
هشتم لیگ برتر فوتبال ایران باید بگویم بازی مهم و حساسی 
برای هر دو تیم بود. سپاهان تیم بسیار خوبی است و آنالیز 
دقیقی از بازی پرسپولیس کرده بود. متقابلا سرخپوشان 
هم حریف را با دقت آنالیز کرده بودند. بازی بیشتر در وسط 
زمین در جریان بود و تیم ها زمانی که توپ را از دست می دادند 
بلافاصله تلاش می کردند تا اجازه شکل گیری حمله را از 
حریف بگیرند و در این زمینه تا حدود زیادی به موفقیت 
رسیدند و برای همین فرصت های گلزنی آنچنانی ندیدیم. 
خلاقیت حلقه گمشده بازی سپاهان و پرسپولیس بود. در 
بازی هایی که سطح بازی دو تیم به هم نزدیک است و تیم ها 
به سختی به یکدیگر موقعیت می دهند، با خلاقیت می توان 
ایجاد موقعیت کرد. بیشتر فرصت های گلزنی در این بازی 
روی شروع مجددها به دست آمد و البته نباید فراموش کنیم 
باید در زمانی که از حریف توپ گرفته می شود با سرعت دادن 
به بازی صاحب موقعیت شد. برای پرسپولیس این موضوع 
تنها ۱۰ دقیقه شکل گرفت. وقتی که سروش رفیعی به جای 
مهدی ترابی وارد زمین شد، اما چون بازی نزدیک به دقیقه 
۸۰ بود، زمان برای ایجاد فرصت های گلزنی کم بود.  در دو 
هفته ای که بازی های لیگ برتر تعطیل بود، ایرادات تیم باید 
برطرف می شد و راهکارهای متنوعی برای مصاف با رقبا در 
تمرینات مرور می شد. زمان خوبی به هدر رفت و به همین 
خاطر در مصاف با تراکتور شاهد نمایشی ضعیف از تیم بودیم 
و مقابل سپاهان هم به اندازه ای که انتظار می رفت تیم شاداب 
بازی نکرد. پرسپولیس در چپدمان و شکل بازی دچار ایراد 
است و فراموش نکنیم تیم هایی مانند گل گهر سیرجان که 
این هفته توانست در خانه نفت مسجدسلیمان به برتری ۵ بر 
صفر دست پیدا کرد، منتظر توقف مدعیانی چون پرسپولیس 
هستند تا به جایگاه بهتری برسند و در حال حاضر صدرنشین 
هستند. پرسپولیس با رفع ایرادات خود توانایی ایستادن در 
صدر جدول را دارد و باید با تلاش بیشتر تیم کامل تری شود. 

 آرمان ملی: در حالی رقابت های لیگ برتر کشتی به زودی آغاز 
می شود که »حسن یزدانی« گران ترین قرارداد کشتی گیران را به 

امضا رساند. 
  قرعه 

مراسم قرعه کشی رقابت های لیگ برتر کشتی آزاد و فرنگی 
روز ۳۰ شهریورماه برگزار و چهره تیم های مدعی و شرکت کننده 
در این رقابت ها مشخص شد. بر این اساس در لیگ برتر کشتی 
آزاد تیم های پتروپالایش بلیش تاکستان، نیروی زمینی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، انبوه سازان هوتن و دانشگاه آزاد اسلامی 
در گروه الف قرار گرفتند و تیم های ستارگان ساری، مقاومت البرز، 
شهدای پاس ساری و صنایع مازندران نیز در گروه ب حضور دارند. 
در لیگ برتر کشتی فرنگی هم تیم های دانشگاه آزاد اسلامی، سازین 
سعید اندیمشک، شهرداری مسجدسلیمان و فولادمبارکه سپاهان 
باید در گروه الف به مصاف هم بروند و تیم های سیناصنعت ایذه، 
رعد پدافند ارتش، فولادخوزستان و مقاومت البرز هم در گروه 
ب قرار گرفتند، اما تلاش متولیان فدراسیون کشتی و مسئولان 
سازمان لیگ بر این است تا ضمن برگزاری رقابت هایی سالم و 
جذاب و سازنده، گامی هم در خصوص ارتقای مبلغ قراردادها و رونق 
بخشیدن به لیگ برتر برداشته شود. در همین راستا محمدابراهیم 
امامی، سخنگوی فدراسیون کشتی به »مهر« گفت: متولیان 
فدراسیون مدت هاست در صدد رساندن مبلغ قرارداد کشتی گیران 
به مبالغ رد و بدل شده در رشته های دیگر هستند، چرا که کشتی 
به عنوان ورزش اول ایران باید به جایگاه واقعی خود نزدیکتر شود. 
البته هدف اصلی فدراسیون کشتی برگزاری کیفی لیگ است 
و هیچگاه کیفیت را فدای کمیت نخواهد کرد. وی در خصوص 
مشکلات سال های قبل در لیگ برتر و عدم پرداخت دستمزد کامل 
کشتی گیران از سوی برخی تیم ها افزود: خوشبختانه با اجرای 

تمهیدات لازم و فنی شاهد این هستیم که تعهد تیم ها نسبت به 
پرداخت مطالبات کشتی گیران کاملا شفاف؛ واقعی و اجرایی شده 
و دیگر مثل سال های گذشته کشتی گیران برای دریافت دستمزد 
خود به مشکل بر نخواهند خورد. یکی از دلایلی این موضوع هم به 
قاطعیت برخورد فدراسیون با هرگونه تخلف چه از سمت تیم ها و 
یا کشتی گیران مربوط می شود. امامی در پاسخ به این سوال که 
آیا امکان برابری مبلغ دستمزد کشتی گیران شاغل در لیگ برتر با 
رشته های دیگر همچون والیبال و فوتبال وجود دارد یا خیر گفت: 
همان طور که بارها به این موضوع اشاره شده، هدف فدراسیون این 
است تا قرارداد کشتی گیران تا حد امکان به قراردادهای رشته هایی 
دیگر مثل والیبال و فوتبال نزدیکتر شود که امیدواریم این هدف با 
حضور بیشتر حامیان مالی و تلاش مربیان و کشتی گیران در ایجاد 

جذابیت بیشتر لیگ برتر تحقق یابد. 
  وضعیت لیگ 

در آستانه آغاز لیگ برتر کشتی و با توجه به سقف جذب 
ملی پوش، ۹ ملی پوش کشتی آزاد ایران به عضویت ۳ تیم صنایع 
مازندران، هوتن قائمشهر و بلیش تاکستان درآمدند. شروع 
لیگ برتر کشتی آزاد با حضور ۸ تیم در ۲ گروه از ۲۲ مهرماه زده 
خواهد بود. در لیگ امسال علاوه بر تیم صنایع مازندران که سال 
گذشته قهرمان مسابقات شد، ۲ تیم پتروپالایش بلیش تاکستان و 
انبوه سازان هوتن قائمشهر بالاترین بودجه را در بین تیم های حاضر 
در مسابقات را دارند، بنابر این، طبق انتظار، ملی پوشان به عضویت 
این تیم ها درآمدند. باتوجه به تعیین سقف جذب ملی پوش برای 
تیم ها، هرکدام از این سه تیم اقدام به عقد قرارداد با سه ملی پوش 
کردند. به این ترتیب کامران قاسم پور، امیرمحمد یزدانی و محمد 
نخودی به عضویت تیم هوتن درآمدند. علیرضا سرلک، یونس امامی 
و امیرحسین زارع با تیم تاکستان قرارداد بستند و تیم صنایع که 

قبلا رحمان عموزاد را به خدمت گرفته بود، لیست ملی پوشانش 
را با جذب حسن یزدانی و محمدحسین محمدیان کامل کرد تا ۹ 
ملی پوش ایران در مسابقات جهانی ۲۰۲۲ بلگراد به عضویت این 

۳ تیم درآیند. 
  افزایش قرارداد

چهره عنوان دار کشتی جهان و المپیک به تیم صنایع مازندران 
پیوست تا برای این تیم در لیگ برتر کشتی به میدان برود. به 
گزارش ایسنا، حسن یزدانی دارنده مدال های طلای جهان و 
المپیک سرانجام با امضای قرارداد یک میلیارد تومانی به تیم صنایع 
مازندران با هدایت رضا یزدانی پیوست. طبق قرارداد، یزدانی برای 
انجام ۳ مبارزه مبلغ یک میلیارد تومان از این تیم دریافت خواهد 
کرد تا این بار نیز به گران ترین کشتی گیر لیگ برتر تبدیل شود. قرار 
بود یزدانی ۸۰۰ میلیون برای ۲ مبارزه دریافت کند، اما این مبلغ به 

یک میلیارد و ۳ مبارزه افزایش پیدا کرد. 
  شفاف سازی

عضو باشگاه صنایع رقم دقیق قرارداد حسن یزدانی با این 
باشگاه را اعلام کرد. در شرایطی که عنوان شده قرارداد حسن 
یزدانی با باشگاه صنایع یک میلیارد تومان است، اما هادی حبیبی، 
عضو باشگاه صنایع در این ارتباط به »تسنیم« گفت: قرارداد 
یک میلیاردی صحت ندارد، حسن یزدانی قرار است برای صنایع 
۳ کشتی بگیرد و رقم قراردادش هم ۸۰۰ میلیون تومان است. وی 
تاکید کرد: قرارداد حسن یزدانی در فدراسیون کشتی ثبت شده و 

هیچ بحث دیگری وجود ندارد. 
  بدون تیم

درحال حاضر رضا اطری که امسال برای اولین بار بعد از ۵ سال 
ملی پوش شدن موفق به کسب مدال نقره جهان در وزن ۶۱ کیلوگرم 
شد، هنوز با هیچ تیمی قرارداد نبسته و البته هیچ کدام از سه تیم 
پولدار لیگ هم دیگر قادر به عقد قرارداد با او نیستند، چون سهمیه 

ملی پوش آنها تکمیل شده است.
  دیگر کشتی گیران گران 

کامران قاسمپور که تا قبل از امضای قرارداد حسن یزدانی، 
گرانترین کشتی گیر لیگ برتر بود، با قراردادی ۸۰۰ میلیون 
تومانی به تیم انبوه سازان هوتن پیوسته تا مزد ۲ طلای جهانی 
خود در یکسال اخیر را این گونه بگیرد. همچنین امیرمحمد 
یزدانی دیگر ملی پوش تیم هوتن است که قراردادش ۴۵۰ 
میلیون تومان به امضا رسیده و محمد نخودی نیز قراردادی 
مشابه یزدانی دارد. تیم پتروپالایش بیلیش تاکستان که از لیگ 
دسته اول کار خود را آغاز کرده و با سرمایه گذاری خوبی وارد 
لیگ برتر شده، از میان ملی پوشان علیرضا سرلک، یونس امامی 
و امیرحسین زارع را جذب کرده است. بدون شک شاخص ترین 
چهره حاضر در این تیم امیرحسین زارع است که به اندازه 
ستاره های دو تیم مازندرانی قرارداد امضا نکرده است. به گفته 
سرپرست تیم تاکستان، سقف قرارداد این تیم ۵۵۰ میلیون 
تومان بوده که به قهرمان سال گذشته سنگین وزن جهان که 

امسال به مدال برنز رسید، پرداخت خواهد شد. 

 بیــن المــلل
نشریه فوربس »امباپه«؛ستاره فرانسوی تیم فوتبال 
پاری سن ژرمن را در صدر رده بندی پردرآمدترین بازیکنان 
فوتبال جهان معرفی کرد. در این رده بندی کیلیان امباپه 
در صدر قرار گرفته است و جای هم تیمی آرژانتینی اش 
لیونل مسی را گرفته است. جایگاه جدید امباپه در رده بندی 
پردرآمدترین بازیکنان دنیا به لطف قرارداد جدید او با 
پاریسی هاست که تا سال ۲۰۲۵ اعتبار دارد. امباپه با قراردادی 
که تابستان امسال با پاریسی ها بست ۱۱۰ میلیون دلار حقوق 
می گیرد و حداقل تا سه سال دیگر این رقم را دریافت خواهد 
کرد. علاوه بر این او به موجب قراردادهایی که با اسپانسرهایش، 
شرکت EA و نایک دارد ۱۸ میلیون دلار هم درآمد داشته 
است. به این ترتیب مجموع درآمدهای او در سال ۲۰۲۲ به 
۱۲۸ میلیون دلار می رسد. پس از او لیونل مسی با ۱۲۰ میلیون 
 PSG دلار در سال که شامل ۶۵ میلیون دلار حقوقش از
است و ۵۵ میلیون دلار می شود دومین بازیکن پردرآمد 
فوتبال دنیا در سالجاری میلادی بوده و کریستیانو رونالدویی 

هم که امسال ۱۰۰ میلیون دلار درآمد 
داشته )شامل ۴۰ میلیون دلار حقوقش 
از منچستریونایتد و ۶۰ میلیون دلار دیگر 

از محل قراردادهای اسپانسری( نفر 
سوم است. در جایگاه های بعدی 
نیمار )۸۷ میلیون دلار(، محمد 
صلاح )۵۳ میلیون دلار(، ارلینگ 
هالند )۳۹ میلیون دلار(، روبرت 
لواندوفسکی )۳۵ میلیون دلار(، 

۳۱ میلیون دلار(،  ادن هازارد )
آندرس اینیستا )۳۰ میلیون دلار( و 
کوین دی بروینه )۲۹ میلیون دلار( 

رده های بعدی را در اختیار دارند.

غلامرضا سلیمانی، درباره عملکرد داوران در هفته هشتم 
لیگ برتر گفت: طبق روال تمام مسابقات این هفته را با همکاران 
آنالیز و بازبینی کردیم. در همه بازی هایی که گزارش آنها به 
ما رسیده، شاهد قضاوت خوبی از آنها بودیم و داوران اشتباه 
تاثیرگذاری در مسابقات نداشتند. وی درباره خصوص عملکرد 
تیم داوری در دیدار استقلال و فولاد خوزستان افزود: با توجه 
به حساسیت بازی این دیدار در شرایط سختی برگزار شد. طبق 
نظریه بیشتر کارشناسان عملکرد تیم داوری قابل قبول بود. 
به جز یک صحنه که در دقیقه ۸۰ در داخل محوطه جریمه 

تیم فولادخوزستان اتفاق افتاد، اختلاف نظر بین کارشناسان 
داوری است. مسئول اجرایی دپارتمان داوری عنوان کرد: با 
آنالیز و بازبینی که نرم افزار کمیته داوران دارد این صحنه را 
بازبینی کردیم که مشخص شد برخوردی صورت نگرفته است. 
با احترام به تمام کارشناسان داوری باید بگویم اینگونه خطاها 
با توجه به سرعت بازی، تشخیص اش برای تیم داروی سخت 
است و اینگونه صحنه ها با سیستم کمک داور ویدئویی قابل 
تشخیص است که داور آیا اشتباه کرده است یا نه؟ سلیمانی 
اضافه کرد: نکته قابل ذکر این است که مقام رسمی باشگاه 

استقلال بلافاصله بعداز بازی با رسانه ها مصاحبه می کند و 
اظهارکرده که ۴ پنالتی برای تیم ما گرفته نشده است. متاسفانه 
این نوع گفتارها قابل تامل است. از وی می خواهیم اگر از این 
موضوع مطمئن است که داور یا داوران تعمدا تصمیمی را 
گرفته اند شکایت خود را به کمیته های قضائی فدراسیون 
)اخلاق و انضباطی( اعلام کنند. ضمن اینکه تهمت های ناروایی 
را نیز به تیم داوری داشته و اشاره داشته که باید تلفن شخصی 
داوران و خانواده های آنان شنود شود. آنچه مسلم است تهمت 
به داوران قابل تحمل نیست. سلیمانی اظهارکرد: نباید شرایط 
را                            برای داوران سخت کنیم، چرا که آنها نیاز به آرامش دارند. 
همه به داوری فشار می آورند و می خواهند تحت فشار امتیاز 
بگیرند. تلاش ما این است که در انتخاب داوران بهترین تصمیم 

را بگیریم و مانع از بروز اشتباهات شویم.  

 غلامرضا  سلیمانی:
داور بازی استقلال - فولاد اشتباه نکرد

حشمت مهاجرانی: 
نمی توانیم منکر تاثیرگذاری »کی روش« شویم

حشمت مهاجرانی، پیشکسوت فوتبال گفت: در این دوره از 
جام جهانی، کی روش نقش زیادی می تواند داشته باشد و کسی 

نمی تواند منکر تاثیرگذاری اش شود. 
  دیدار های دوستانه 

حشمت مهاجرانی در گفت وگو با »ایسنا«، درباره تقابل 
ایران مقابل تیم های سنگال و اروگوئه و کسب یک پیروزی و 
یک تساوی اظهارکرد: بازی با اروگوئه یکی از بهترین بازی های 
تیم ملی در چند سال اخیر بود. یک توازن در تیم ملی برقرار بود. 
قبلا ما خاطرات زیادی از کار کی روش داریم و می دانیم بازیکنان 
چگونه دفاع می کردند و به ضدحمله فکر می کردند؛ اما در بازی 

اروگوئه توازن خوبی در شیوه بازی ایران دیده می شد. 
  محدودیت 

او ادامه داد: معتقدم بازیکنان ایرانی را اگر محدود کنید، 
ویژگی های خودش را از دست می دهند. با آمدن کی روش 
تیم ملی متحول شد و زمانی که کی روش تغییر کرد، تیم ملی 

ایران هم تغییر کرد. کی روش مثل گذشته پرخاشگر نبود و به 
کسی اعتراض نمی کرد. با آرامش و حوصله تیمش را هدایت 
کرد و این آرامش به زمین هم منتقل شد. روی هم رفته بازی با 
اروگوئه امیدوارکننده بود اما در بازی با سنگال سردرگم بودیم. 
حمایت از بازیکن با توپ کم بود و فاصله خطوط این حمایت را 

از بین برده بود. 
  کی روش 

سرمربی تیم ملی ایران در جام جهانی ۱۹۷۸ با بیان این که 
کی روش یکی از بهترین مربیان برای برنامه ریزی است، عنوان 
کرد: کی روش  نقاط ضعف و قوت را خوب بررسی می کند و این 
شانس را به ما می دهد تا نقاط ضعف مان را بشناسیم. نتیجه این 
دو بازی برای بازیکنان از نظر روحی بسیار خوب بود و خودشان را 
باور کردند که مقابل هر تیمی می توانند خودشان را نشان دهند. 
ما بازیکنان باتجربه زیاد داریم و این می تواند به ما کمک کند. 

نمی توانیم منکر تاثیرگذاری کی روش شویم. 

  خط دفاع 
او افزود: در این دوره کی روش نقش زیادی می تواند داشته 
باشد. خط دفاع ما آسیب پذیر است اما کی روش می داند چگونه 
برنامه ریزی کند تا بازیکنانی که تاثیرگذاری بیشتری دارند را در 
زمین استفاده کند. انتخاب بازیکن به راه و روش مربی بستگی 
دارد. مربی تیم ملی صاحب اختیار است باتوجه به شرایط 
تیم حریف از بازیکنانش استفاده کند. ما شانس داریم چون 
بازیکن باتجربه، تمام کننده، بازی ساز و تصمیم گیرنده داریم. از 
مهره های لازم برای نتیجه گیری برخوردار هستیم اما طبیعتا 

کار سخت است. 
  نتایج حریفان 

مهاجرانی در پایان اضافه کرد: نباید به نتایج تیم های انگلیس 
و ولز نگاه کنیم. آنها تیم های بسیار قدرتمندی هستند. اگر 
بتوانیم مقابل انگلیس مساوی بگیریم، از لحاظ روحی بسیار به ما 
کمک می شود که در مقابل آمریکا و ولز امتیاز خوب کسب کنیم. 
معتقدم آمریکا از جام جهانی ۹۸ تیم بهتری است و باید باهوش 
مقابل این تیم بازی کنیم. اراده و غیرت فاکتور ایران است که در 
هیچ میدانی عقب نمی کشد. امیدوارم برای اولین بار بتوانیم به 

دوردوم صعود کنیم. 
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 1386 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
 با ضرغامی کار اداری داشتم 

توئیتی از عزت ا... ضرغامــی وزیر میراث فرهنگی 
منتشــر شــده اســت که در آن از دیدارش با بهمن 
فرمان آرا کارگردان سینما نوشت و این کارگردان نیز 
در پی انتشــار این مطلب در فضای مجازی، فیلمی را 
منتشــر کرد و توضیحاتی داد. در بخشی از فیلمی که 
منتشر شــده، کارگردان »خانه روی آب« گفته است: 
»در ماه های اخیر از طریق رســانه ها شــاید شــنیده 
باشــید که مشــغول پیش تولید فیلــم جدیدم با نام 
»چشم هایش« براساس رمان بزرگ علوی هستم. چون 
روایت این رمان در ســال ۱۳۲۰ می گذرد، ما احتیاج 
داشــتیم برای فیلمبــرداری در مکان های تاریخی از 
میراث فرهنگی اجازه بگیریم. من رفتم اجازه این کار 
را بگیرم. نامه یک خطی و لیســت ۶۰ تا ۷۰ مکان  و 
فضایــی که زیر نظر وزارت میراث فرهنگی اســت، را 
برُدم. این ملاقات فقط برای مجوز انجام این کار بوده 

است و هیچ موضوع دیگری در آن مطرح نبود. 

فائزه هاشمی هنوز بازداشت است 
»محسن هاشمی رفسنجانی« رئیس سابق شورای 
اســلامی شــهر تهران، در رابطه با بازداشــت خواهر 
خود فائزه هاشــمی گفت: خواهرم فائزه همچنان در 
بازداشت به ســر می برد. وی پاسخ به دو سوال دیگر 
در رابطه با برگزاری دادگاه فائزه هاشمی و فعالیت وی 
در حزب کارگــزاران گفت: نمی خواهم فعلا توضیحی 

بدهم، بعدا پاسخ شما را خواهم داد. 

آزادی تمام دانشجویان شریف 
دانشــگاه صنعتی شــریف در اطلاعیه ای از آزادی 
تمام دانشجویان این دانشگاه که در تجمعات دانشگاه 
دستگیر شــده بودند، خبر داد.  در این اطلاعیه آمده 
است: با پیگیری های مســئولین این دانشگاه، تمامی 
دانشــجویان دانشگاه شــریف که در حاشیه تجمعات 
دانشگاه دستگیر شــده بودند، آزاد شــدند. دانشگاه 
صنعتی شریف در ادامه این اطلاعیه یادآور شد: تعداد 
محدودی از دانشجویان این دانشگاه در تجمعات خارج 
از دانشگاه و حتی خارج از تهران بازداشت شده اند که 

دانشگاه پیگیر آزادی این دانشجویان نیز است. 

قرمزی رنگ حوض های تهران؟
در روز های گذشــته خبر هایی مبنی بر تغییر رنگ 
حوض هــای تهران به رنگ قرمز توســط یک هنرمند 
ناشناس منتشر شد که واکنش هایی را به همراه داشت. 
، مدیرعامل ســازمان بوستان های شــهرداری تهران 
گفــت: تغییر رنگ حوض های تهــران صحت ندارد و 
کذب محض اســت.  علی محمد مختاری در واکنش 
به اخبار و تصاویر منتشــر شده در فضای مجازی در 
خصوص تغییر رنگ حوض هــای تهران به رنگ قرمز 
توسط یک هنرمند ناشناس اظهار کرد: این خبر کذب 
محض است و هیچ تغییری در رنگ حوض های تهران 
رخ نداده است. وی تاکید کرد: اصلا امکان ندارد چنین 

کاری انجام شده باشد. 

زیباکلام ممنوع التدریس شد 
یک اســتاد دانشــگاه تهران درباره ممنوع التدریس 
شدن در این دانشگاه گفت: به من گفته شد که حراست 
دانشــگاه من را ممنوع التدریس کرده است. صادق زیبا 
کلام درباره ممنوع التدریس شدنش در دانشگاه تهران 
گفت: سال ۹۷ از دانشگاه علوم و تحقیقات اخراج شدم، 
البتــه به صورت پاره وقت آن زمان در دانشــگاه تهران 
بودم که بازنشســته شــدم، منتها گروه حقوق و علوم 
سیاســی تقاضای استاد ممتازی را برای من درخواست 
داد و پرونده هم تشکیل شد اما امروز با گذشت ۴ سال 
هنوز تصمیمی برای این مســاله گرفته نشــده است و 
مشــخص نیســت بالاخره چه پاســخی می خواهند به 

درخواست دانشکده حقوق و علوم سیاسی بدهند. 

توقیف ۱۳۰۰ خودرو
رئیس کل دادگســتری هرمزگان از توقیف بیش از 
۱۳۰۰ خودروی فاقد پلاک در این اســتان از ابتدای 
امســال خبر داد. مجتبی قهرمانی در نشست شورای 
پیشــگیری از وقوع جرم این اســتان گفت: باعنایت 
به اینکه تردد خودروهــای فاقد پلاک یا دارای پلاک 
مخدوش و تقلبی برخلاف مقــررات و مغایر با نظم و 
امنیت است لذا برخورد قانونی با اینگونه خودروها به 

صورت ویژه در دستور کار دستگاه قضائی قرار دارد. 

سکوت وریا غفوری شکسته شد!
بازیکــن تیم فوتبال فولاد گفت: با بی انصافی کامل 
من را از اســتقلال کنار گذاشتند و درباره آن توضیح 
هــم ندادند. وریا غفوری پس از تســاوی یک -  یک 
فولاد مقابل اســتقلال در ورزشگاه آزادی در خصوص 
استقبال آبی پوشان از او گفت: دوره این مسائل گذشته 
اســت. آقای مدیرعامل با بی انصافی کامل من را کنار 
گذاشــت، جالب است که یک خط درباره این موضوع 

توضیح نداد. 

گوهر خیراندیش به تلویزیون برگشت
مجموعه »خانه ما« به نویسندگی پیمان قاسم خانی 
و شــادمهر راســتین محصول ســال ۷۹ تلویزیون از 
چهارشــنبه ـ ۲۰ مهر مــاه ـ هر روز ســاعت ۱۷ از 
شــبکه  آی فیلم روی آنتن خواهد رفت. سریال »خانه 
ما« بــه تهیه کنندگی احمدعلی حامــد در ژانر درام 
اولین بار ســال ۷۹ از شبکه سه سیما در ۲۶ قسمت 
پخش شــد. رضا بابک، گوهر خیراندیــش، زنده یاد 
جمشید اســماعیل خانی، وحید رهبانی، زهرا اویسی، 
مانی نــوری، رضا فیاضی و... از بازیگران این مجموعه 

تلویزیونی هستند.   

عکسنامه  عکس ومتن : فروغ مولايي موسیقی دلنواز پرواز پرندگان ـ تبریز

نـــگره
 سینما چند فیلم اکران نشده دارد؟

آمار فیلم های پشــت خط اکران سینما تا حدود یک 
ســال قبل نزدیک به ۳۰۰ فیلم بود و اگرچه در ســال 
۱۴۰۱ بیش از ۳۵ فیلم روی پرده رفتند، اما با مجوزهای 
صادر شده در هفت ماه گذشــته همچنان تعداد زیادی 
فیلم اکران نشــده وجود دارد. به گزارش ایســنا، شورای 
پروانه نمایش سازمان سینمایی از ابتدای امسال تاکنون 
حدود ۳۰ پروانه نمایش صادر کرده که نام بیشــتر آن ها 
در سایت سازمان سینمایی درج شده است ولی با وجود 
داشــتن مجوز هنوز در ســینماهای کشــور روی پرده 
نرفته اند. برخی از این فیلم ها اولویت شان را به حضور در 
جشــنواره های خارجی قرار داده اند و برخی دیگر هم به 
نظر می رسد با توجه به افت دوباره مخاطب در سینماها، 
فعلا برنامه مشــخصی برای اکران ندارند. اگرچه شورای 
صنفی نمایش و شــورای راهبردی اکران درصدد بودند 
که بعد از عزاداری های ماه صفر و از ابتدای پاییز تدارک 
بهتری برای رونق اکران داشته باشد، اما برنامه ریزی ها باز 
هم به بن بست خورده چرا که با وجود فروش نسبتا خوب 
فیلم ها در دو ماه گذشــته، گیشه سینماها با ناآرامی های 
اخیر در کشور دوباره به رکود برگشتند. البته ممکن است 
با پخش مسابقات فوتبال جام جهانی وضعیت سالن های 
سینمایی به طور موقت اندکی بهبود یابد، اما برای دعوت 
دوباره مردم به ســینماها باید شرایط دیگری مهیا شود 
به ویــژه آنکه با وجود افزایش تعــداد فیلم های در نوبت 
اکران، بعضی سینماگران و ســینمادارها معتقدند برای 
رونق سینما باید حال مردم هم خوب باشد تا انگیزه برای 
اکران فیلم ها به وجود  آید. در ادامه این گزارش فیلم هایی 

کــه از ابتدای ۱۴۰۱ تاکنون پروانه نمایش گرفته اند ولی 
فعلًا خبری از اکران آن ها نیست، مرور می شوند. تازه ترین 
فیلمی که پروانه نمایش آن صادر شــده، »جنگ جهانی 
ســوم« به کارگردانی و تهیه کنندگی هومن سیدی است 
که بر اســاس اطلاعات بارگذاری شده در سایت سازمان 
ســینمایی تاریخ صدور پروانه آن نهم مهرماه است. این 
فیلم که به عنوان نماینده سینمای ایران در اسکار انتخاب 
شده، ظاهراً در این روزها در حال سپری کردن اکران یک 
هفته ای خود در پردیس ســینمایی مگامال است تا یکی 
از شــرط های مهم شرکت در اسکار را -  که همان اکران 
هفت روزه در کشور مبدا است -  رعایت کرده باشد. اواخر 
شهریور خبر صدور پروانه نمایش برای سه فیلم از سوی 
سازمان سینمایی منتشر شد که البته در سایت سازمان 
به آن ها اشــاره ای نشده است. این ســه فیلم »روشن«، 
»نبــودن« و »رویای کاغذی« بودند که بجز »روشــن« 
دو فیلم دیگر پیش تر در جشــنواره های خارجی شرکت 
داشــتند. »روشن« ســاخته روح ا... حجازی از فیلم های 
مشــکل داری بود که با وجود نمایش در جشــنواره فجر 
و گرفتن جایزه، در چند ســال گذشته موفق به گرفتن 
پروانه نمایش نشــده بود و یکــی از دلایل اصلی آن هم 
تلخی فیلم ذکر می شــد اما در نهایت با اصلاحاتی مجوز 
اکران آن صادر شد و تصمیم چندی قبل سازندگان، اگر 
هنوز تغییری نکرده باشد بر اکران فیلم در آذرماه بود. از 
زمــان اکران دو فیلم دیگر یعنی »نبودن« ســاخته علی 
مصفا و »رویای کاغذی« ساخته علی عطشانی نیز تاکنون 
خبری منتشر نشده است.  فیلم دیگری که تاریخ صدور 

پروانه نمایش آن در شــهریور ثبت شده، فیلم سینمایی 
»۲۸۸۸« به کارگردانی کیــوان علیمحمدی و علی اکبر 
حیدری است. برای اکران این فیلم دفاع مقدسی که سال 
گذشته در جشنواره فجر رونمایی شد زمان قطعی اعلام 
نشــده است. »روز سیب« به کارگردانی محمود غفاری و 
تهیه کنندگی الهه نوبخت نیز در شهریورماه مجوز گرفته 
اما فعلا بیشتر ســرگرم حضور در جشنواره های خارجی 
اســت. فیلم »رو در رو« به کارگردانی حسین شهابی هم 
که ابتدای شهریور پروانه نمایش گرفت، طبق گفته خود 
شــهابی که تهیه کننده فیلم نیز است، قرار بود در همین 
پاییــز اکران شــود اما با توجه به وضعیــت این روزهای 
سینما مشــخص نیســت برنامه او همچنان برای اکران 
پابرجاست یا خیر. »شهر خاموش« به تهیه کنندگی سید 
رضا محقق و کارگردانی احمد بهرامی نیز تابستان امسال 
پروانه نمایش گرفت و سازندگانش قصد دارند آن را ابتدا 
در جشــنواره فجر رونمایی کنند. فیلم »خط نجات« به 
کارگردانی وحید موساییان و تهیه کنندگی آزیتا موگویی 
مدتی قبل پروانه نمایش گرفت و هنوز به اکران نرسیده 
اســت. »بیرو« به کارگردانی مرتضی علی عباس میرزایی 
و تهیه کنندگی مجید برزگر از فیلم هایی اســت که سال 
گذشته در جشــنواره فجر نمایش داده شــد. این فیلم 
که نگاهی به زندگــی علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم ملی 
فوتبال ایران دارد تابستان امسال پروانه نمایش گرفت و 
شــاید همزمان با جام جهانی زمان روزهای مناسب برای 
اکران آن باشــد که درباره این فیلــم هم خبری قطعی 
منتشــر نشده است. دو فیلم دیگری که در تیرماه امسال 
پروانه نمایش گرفتند »کوچه ژاپنی ها« و »ســتون ۱۴« 
هستند که آن ها نیز اکران نشــده اند. »کوچه ژاپنی ها« 

به تهیه کنندگی علی اکبر ثقفی و کارگردانی امیرحسین 
ثقفی سال گذشته متقاضی شرکت در جشنواره فجر بود 
و اگرچه نظر مثبت برخی اعضای هیات انتخاب را کسب 
کرد اما در آن مقطع موفق به دریافت پروانه نمایش نشد. 
»ســتون ۱۴« نیز به تهیه کنندگی علیرضا قاســم خان و 
کارگردانی امیرحسین همتی ساخته شده که طبق اعلام 
تهیه کننده اش سال گذشته متقاضی حضور در جشنواره 
فجر بود اما از فهرســت ۲۲ فیلــم اعضای هیات انتخاب 
بیرون ماند. ســازندگان این فیلم زمان مناسب اکران آن 
را پاییز امسال می دانستند ولی فعلا خبری از نمایش آن 
نیســت. فیلم »۱۹« به تهیه کنندگی و کارگردانی منیژه 
حکمت هم از جمله فیلم های پشت خط اکران است که 
چند ماه قبــل پروانه نمایش گرفت. فیلم »۸ روز هفته« 
به تهیه کنندگی و کارگردانی غلامرضا ســائلی از جمله 
آثاری اســت که خردادماه امســال مجوز اکران گرفت و 
جزئیاتی از آن در دســترس نیســت. فیلم »نقره داغ« به 
تهیه کنندگــی غلامرضا گمرکی و کارگردانی محســن 
آقاخان، »ســینگو« بــه کارگردانی علیرضــا محمدی و 
تهیه کنندگی ایرج محمدی، »گیجگاه« به تهیه کنندگی 
ولــی ا... مدنــی و کارگردانی عادل تبریــزی، »زندگی و 
زندگی« به تهیه کنندگــی و کارگردانی علی قوی تن که 
نگاهی به دوران کرونا هم داشــته و »زنانی که با گرگ ها 
دویده انــد« بــه تهیه کنندگی محمدرضا شــرف الدین و 
کارگردانی امیراطهر ســهیلی از دیگر فیلم هایی هستند 
که در بهار امسال پروانه نمایش گرفتند ولی هنوز اکران 
نشده اند.  در این میان قرار بود فیلم »گیجگاه« در همین 
روزها روی پرده سینماها باشد که احتمالاً با تاخیر روی 

پرده خواهد رفت.  

صدای برخاســتن پرندگان به آوایی دلنشــین می  ماند 
و پروازشــان در اوج، نمایشی درخشــان پیش روی ما 
می گسترانند، پرند گان زینت آســمان هستند، این راز 

شگفت پرند گان است.    

اینفوگرافیک 
کدام استان از یارانه دستمزد استقبال کرد؟   منبع:  تحلیل بازار/ علی کريمی  

خبر آخر
وزیر فرهنگ درگذشت شاعر پیشکسوت آیینی را تسلیت گفت

 محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با صدور پیامی درگذشت  
حاج سیدرضا مویدّ خراسانی، شاعر پیشکسوت آیینی را تسلیت گفت.به گزارش  
تســنیم، و به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی، متن پیام محمدمهدی اســماعیلی به شرح زیر آمده است:  درگذشت 
شاعر پیشکســوت آیینی استاد حاج سیدرضا مویدّ خراسانی موجب تأثر و تألم  
فراوان شد.اســتاد مویدّ از تباری ارجمند و رشد یافته  خانواده ای شریف بود که 
طبعِ شــیرین او، به ویژه قطعات و سروده های پرمایه و ژرف اندیشانه اش، حلاوت 
را در جانِ مخاطب می ریخت و او را مجذوبِ خویش می  ســاخت.او از شیفتگان 
و مروّجــان فرهنگ رضوی بود و طبع روان را جز به راه راســتی و  نیکی به کار 
نگرفت تا شعر فاخر آیینی بقا یابد و خدمت ادبی موثری هم به انقلاب اسلامی و 
دفــاع مقدس ارائه داد.اینجانب این ضایعه را به خانواده آن زنده یاد، اهل فرهنگ 
و فضیلت و شــیفتگان و دوست داران اهل بیت )علیهم السلام( تسلیت می گویم. 
خدایش او را در جوار رحمت خویش قرینِ نعمتی ابدی سازد که شایسته چنین 
رفعتی است.«گفتنی است، سیدرضا مؤید خراسانی، شاعر پیشکسوت آیینی اهل 
مشهد که عصر جمعه، ۱۵ مهر ماه، از دنیا رفت، در سال ۱۳۲۱ در مشهد مقدس 
دیده به جهان گشــوده بود. او تحصیلات مقدماتی را در مکتب خانه  پشــت سر 
گذاشــت و پس از آن به شغل آزاد روی آورد.موید سرودن را از ۱۲ سالگی آغاز 
کرد؛ علاقه اش به شــعر پای او را به کتابخانه آستان قدس رضوی گشود و باعث 
شد ساعت ها در جوار حرم مطهر رضوی به مطالعه دیوان اشعار گذشتگان بپردازد. 
او طی سال های متمادی اشعار قابل توجه سروده که همواره مورد استفاده ذاکران 
و مداحان اهل بیت)ع( قرار گرفته اســت.موید از بزرگان شــعر آیینی به شــمار 
می آید و هیچ مناسبتی در تقویم تشیع نیست که برای آن شعری نسروده باشد. 
»گل های اشــک«، »جلوه های رسالت«، »نغمه های ولایت«، »سفینه های نور« و 

»چکامه عشق« بخشی از آثار متعدد او است که منتشر شده است.


